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PREDSEDSTVO ZSS O 42-URNEM DELOVNEM TEDNU IN PRAVILNIKIH

BREZ PRIPRAV
JE PREHOD NEMOGOČ

Osnovna misel, ki se je kakor rdeča nit prepletala 
skozi gradivo in razpravo o prehodu na 42-urni delovni 
teden je bila: brez solidnih priprav je prehod ne
mogoč. Primeri, ko so nekatere delovne organizacije 
prešle na poskusno obratovanje brez predhodnih analiz, 
nam kažejo, da so uspehi izostali, da bo potrebno 
naknadno opraviti zamujeno delo. Glavni problem pre
hoda na skrajšan delovni teden ni — kdaj, temveč — 
kako?
Ob prehodu na 42-urni de

lovni teden so za nas zanimive 
Predvsem tri stvari: proizvajal
ci naj delajo manj časa, njiho
vo delo mora biti zato bolj or
ganizirano, bolj intenzivno in 
njihovi dohodki naj naraščajo z 
rezultati.

S tem, da bodo proizvajalci 
delali manj časa, nekateri raču
najo, da bo intenzivnost dela 
^ečja. Zal pa tu ne veljajo me
danski avtomatizmi, da bi se 
stopnja skrajšanja avtomatsko 
spreminjala v stopnjo intenziv
nosti, Za večjo intenzivnost so 
Potrebne priprave, študije, kajti 
nekaterih delavnih organizacij 
ni mogoče pospešiti, mogoče pa 
je pospešiti celotni delovni pro
ces. Zato se ne kaže predajati 
varljivim iluzijam, da bomo sa
mo z zavestjo delavcev lahko 
dosegli predvideni porast pro
duktivnosti. Naša dosedanja 
proizvodnja zanesljivo ni ena
komerno intenzivna. Se pravi, ni 
mogoče reči: na vseh delovnih 
mestih dosegati petnajstodstot
no Povečanje in tudi celotna de

lovna organizacija bo dosegla 
enak odstotek povečanja. Zane
sljivo pa imamo delovna me
sta, kjer je mogoče povečati 
proizvodnost za dvajset, petde
set odstotkov, in tudi takšna, 
kjer je mogoče doseči samo pet
odstotno povečanje.

Če se sprijaznimo s tem dej
stvom, ki v odstotkih sicer va
riira, potem se nam nujno vsili 
sklep, da ni mogoče preiti na 
skrajšan delavnik, da ni mogo
če doseči potrebne povečane 
produktivnosti samo z dogovo
rom in sklepom proizvajalcev. 
Zanesljivo so potrebne nadrob
ne tehnične in ekonomske štu
dije. Zanesljivo je potrebno 
proučiti celotni proizvodni, teh
nološki proces, ugotoviti, kje so 
ozka grla, kje škriplje, zaradi 
česa proizvodni proces zaosta
ja, se trga, kaj nam predstav
lja največje težave. Nujno se 
bodo ponujale različne rešitve 
in treba bo izbirati med trenut
no najboljšimi, treba bo na os
novi analiz zakoličiti nadaljnji 
razvoj.

Treba je imeti tudi pred 
očmi, da prehod na skrajšani 
delovni tednik ni" samo humana 
akcija, čeprav v pretežni meri 
je, temveč da želimo z njo, ali 
— z njo bi lahko dosegli tudi 
prelom s slabo, samozadovoljno, 
primitivno prakso, ki podpira 
mišljenje, da so glavne notra
nje rezerve v podjetjih izčrpa
ne, da je pri nas edini problem 
drugačna delitev med podjetjem 
in družbo ter večja liberalizaci7 
ja gospodarstva. Tudi to so pro
blemi, vendar ne edini. In da
lje — delovne organizacije so 
dolžne, da tudi svojo proizvod
njo približujejo mednarodnem 
nivoju.

Študije, analize, razprave fr 
prehodu na 42-urni delovni te
den je treba izkoristiti z« to, da 
se temeljito prouči celotna 
struktura gospodarjenja, renta
bilnost in najbolj perspektivne 
rešitve bodočega razvoja.

Ob razpravah o prehodu na 
42-urni delovni tednik pa se po
javlja še nova zahteva. Neka
teri delavci z nizkimi osebnimi 
dohodki pravijo, da bi bili celo 
prej za povečan delavnik, če bi 
s tem zelo občutno povečali svo
je nizke osebne dohodke, kot pa 
so za skrajševanje, ki trenutno 
ne kaže perspektiv na material
no izboljšanje. Tp izgleda kot 
navidezno protislovje., Navidez
no, če ga ne ocenjujemo pove
zano z našimi hotenji.

Kot prehod na skrajšani de
lavnik pritiska na boljšo orga
nizacijo proizvodnje, na večjo 
produktivnost, tako tudi inte
resi vseh proizvajalcev niso s 
tem v nasprotju. Zato ob študi-

T02BA TOVARNE DUŠIKA V RUŠAH NA USTAVNO SODIŠČE:

REZULTAT DIKTIRANJA 
USPEHA GOSPODARJENJA

Zadnje čase so potrošniki 
Velikih količin električne ener
gije, katerim je elektrika de
jansko osnovna »surovina«, moč- 
n° Prizadeti z redukcijami, ki 
jih odreja jugoslovanska elek
trogospodarska skupnost na 
osnovi predpisanega zaporedja 
redukcij. Gre za kakih deset 
tovarn v Jugoslaviji, ki naj bi 
nosile breme pomanjkanja te 
Energije, ki je bilo predvideno 
s sedemletnim družbenim pla
nom v 3 %, pa je iz dosedanjih 
Potreb večje že za 2 %; poučeni 
Pa Predvidevajo, da se bo še ta 
številka podvojila, Ker pa se 
industrija razvija hitreje, kot pa 

večajo zmogljivosti elektro- 
energije, kaže, da bo takšen 
Položaj trajal še vsa prihodnja 
leta do 1970. To pa pomeni, da 
bi omenjene prizadete tovarne 
Poslovale ves ta čas tudi z manj 
bot polovico izkoriščenimi ka
pacitetami, kar bi se zelo bo
leče odrazilo v gospodarjenju 
teh delovnih organizacij. Delov
nim organizacijam, ki so sicer 
sposobne dobro gospodariti, je 
to zelo neprijetno, kajti ne mo
rejo se sprijazniti s tem, da bi 
jih ohranjali s sanacijami ali 
kakorkoli podobno, samo zaradi 
tega, ker sodijo v elektrogospo
darstvu, da lahko o njihovi 
usodi odločajo skozi svoje šte
vilke, ki govorijo o količinah in 
ceni elektrike v vsej Jugosla
viji centralno, ne glede na to,

da s tem kršijo z ustavo zago
tovljene pravice delovnih orga
nizacij.

TEMELJ V ZRAKU

Za razliko od drugega go
spodarstva je elektrogospodar
stvo pri nas strogo centralizi
rano. Zakaj je v tem gospodar
stvu ohranjen tak monopol, je 
tema desetletnih dosedanjih in 
nedvomno še mnogih bodočih 
strokovnih razprav. Nas pa za
nimajo v prvi vrsti posledice 
ne glede na strokovna in teo
retična razpravljanja o elektro
gospodarstvu nasploh: posledice 
v konkretnem sedanjem gospo
darjenju delovnih organizacij. 
V ta namen nam služi primer 
Tovarne dušika v Rušah. Ta to
varna, eden izmed velikih po
trošnikov električne energije, 
temelji svojo proizvodnjo na 
planirani dobavi električne 
energije. Po dosedanjih^računih 
bi potrebovala za optimalno iz
koriščanje svojih proizvodnih 
zmogljivosti 297 milijonov kilo
vatnih ur v letošnjem letu, med
tem ko je lani porabila 226 mi
lijonov kilovatnih ur. S pogod
bo si je za to leto zagotovila le 
231 milijonov kilovatnih ur. Za
gotovila v tem smislu, da je 
sklenila pogodbo z elektrogo
spodarsko skupnostjo Slovenije 
ELES, ki pa velja tako dolgo, 
dokler je jugoslovanska elektro
gospodarska skupnost JUGEL 
ne spremeni.

Takih sprememb, vsaj bi
stvenih, do nedavnega ni bilo, 
zato je tudi proizvodnja v To
varni dušika" v Rušah potekeia 
več ali manj nemoteno. Prvič

je JUGEL spravila podjetje v 
težak položaj januarja in fe
bruarja lani — z nepredvideni
mi redukcijami. Konec oktobra 
lanskega leta se je to ponovilo 
in je trajalo do konca letoš
njega februarja. Po kratkem 
premoru je nastopila nova 
30 % redukcija dobave elek
trične enegije, ki naj bi bila 
povečana (v kolikor že ni) ha 
60%. Pri tem bo, kot vse kaže, 
ostalo vse leto in tudi vse pri
hodnje leto. Naslednji dve leti 
predvidevajo delno izboljšanje, 
potem pa v letih do 1970. leta 
poslabšanje. «

To pa pomeni, da je proiz
vodni plan podjetja postavljen 
na glavo, prav tako pa tudi 
družbeni plan občine in okraja. 
Prvotni plan je namreč avto
matično z redukcijo zmanjšan 
od predvidenih 11 milijard di
narjev vrednosti, letošnje proiz
vodnje na 8,5 milijarde dinar
jev ali točneje: za 2 milijardi 
581 milijonov dinarjev. Pri tem 
bosta podjetje in družba izgu
bili nad 500 milijonov dinarjev 
dohodka, pri čemer bo- znašala 
zguba podjetja okrog tri četr
tine tega zneska.

Že samo to kaže, kako iz
gleda gospodarjenje, kadar te
melji na planih, ki so v zraku, 
ne pa na trdnih tleh.

CE JE SUROVINA —
»PREPOVEDANO SADJE«
Morda je s stališča centrali

ziranega gospodarjenja z elek
trično energijo logično, da i re
dukcije, v večjem obsegu zade
nejo le kakih deset podjetij,

(Nadaljevanje na Ž. strani)

jah in razpravah ne kaže raz
mišljati in iskati rezerve sapao 
zn u-odstotno povečanje, koli
kor znaša razlika v zmanjšanem 
času proizvodnje, temveč je 
nujno potrebno iskati rezerve še 
za večja povečanja, kajti le od 
njih lahko pričakujemo tudi 
večji porast osebnih dohodkov.

Prvi ugovori bodo verjetno 
pogrevali staro krilatico, da je 
vse kar predlagamo kot nujnost 
le želja, utopija in teorija, iz
kušnje in praksa pa kažejo dru
gače. Vsi takšni ugovori pa ima
jo eno samo skupno željo, za
držati staro udobno prakso, ni
kakor nobenih sprememb, kajti 
spremembe zahtevajo — delo.

Namesto morja besed, ki so 
bile izrečene o večji intenziv
nosti dela poglejmo za ilustra
cijo same nekatere praktične 
podatke:

e V Elanu raste v zadnjih 
štirih letih produktivnost med 
20 do 25 odstotki.

♦ V Rogu leta 1986 in 1961 
po ,19 odstotkov, lani 16 odstot
kov, letos 1$ odstotkov.

# V Peku se v začetku leta 
uvedH druge Izmeno, rezultat — 
v treh mesecih je produktivnost 
porasla za $3 odstotkov.

Ob tem pa kaže zapisati, da 
so bili uspehi doseženi z ma
lenkostnimi investicijami. Po
dobne uspehe dosegajo v tovar
ni pohištva Nova Gorica, Savi v 
Kranju itd. Najbolj dragoceno 
spoznanje teh uspehov je, da so 
se resno, premišljeno, zavzeto 
lotili dela, da so se kritično po
govorili o svojih slabostih in da 
so od besed prešli k dejanjem.

Prav zato prehod na 42-umi 
delovni teden zahteva tehtnih 
ekonomskih, socioloških analiz, 
zahteva korenit prelom s tradi
cionalizmom, če hočemo z njim 
doseči glavni namen — boljši 
položaj delovnega človeka.

Predsedstvo je v drugi točki 
dnevnega reda razpravljalo o 
neposrednih nalogah pri do
polnjevanju statutov in izdelavi 
novih samoupravnih aktov. Ce
lotno poročilo o tej problema
tiki objavljamo na 6. strani De
lavske enotnosti.

V OKVIRU

Pri zahtevi, da čimprej odpravimo nizke osebne do
hodke, vidijo nekateri dvoje, jaz pa predvsem eno samo 
rešitev — bolj ekonomično, bolje organizirano, bolj pro
duktivno proizvodnjo. Sredstva, ki bodo pritekla v delov
no organizacijo z ugodnejšo delitvijo med podjetjem■ in 
družbo bo treba v glavnem investirati v razširjeno re
produkcijo in zato ne bi bila realna pričakovanja, da 
bomo predvsem s temi sredstvi, avtomatično izboljšali 
standard proizvajalcev. O tem. kako postaviti proizvajalca 
v položaj, da bo lahko dejansko> izboljševal svoj življenj
ski nivo, o tem kroži pri nas več teorijic.

Prva: fizične zmogljivosti delavcev so še neizkorišče
ne Precej je še sprehajanja, zamujanja, nesmotrnosti in 
nekoristnega dela. Ce bi delavci sami izkoristili te lastne 
rezerve, bi z njimi dosegli to, kar nam manjlm M boljše
mu standardu. Druga: Delavcem smo postavili akorde in 
od njih. je odvisno, kolikšno produktivnost bodo dosegli. 
Sami si režejo kruh in odločajo o svojem dohodku. Tretja,. 
Pri nas so minimalne rezerve in vse, kar je mogoče do
seči za, izboljšanje življenjske ravni, je odvisno od druž
benih instrumentov.

Oglejmo si pobliže te tri teorijice. Res je, da so delov
ne zmogljivosti nekaterih delavcev še neizkoriščene, ka
kor je tudi res, da v nekaterih panogah, na nekaterih

NORME IN 
ORGANIZACIJA

delovnih mestih ne kaže postavljati pred delavce večjih 
delovnih zahtev. Res je tudi, da imamo marsikje že po
stavljene akorde, da delavci z njihovo prekoračitvijo lahko 
prekoračujejo osnovne postavke in predvidevanja. Ven
dar pa samo s tem problema, kako občutno izboljšati 
življenjske pogoje delavcev, še nismo razrešili.

Ni namreč vseeno, kako, na kakšni osnovi je postav
ljena norma. Ce je, recimo, stoodstotno izpolnjevanje 
norme postavljeno na dohodek 20.000 dinarjev, pomeni 
dvajsetodstotna prekoračitev 24.000 dinarjev dohodka. 
Tudi trideset ali štiridesetodstotno prekoračenje takšne 
norme še ne pomeni dobrega dohodka in možnosti do
brega življenja. Zato problem ni razrešen že samo s tem. 
da imajo delavci normo. Delavca je treba postaviti v tak 
proizvodni položaj, treba mu je organizirati tak proizvodni 
proces, da bo njegova norma postavljena vsaj na minimal
no osnovo 30.000 dinarjev. To bi morale biti trenutne iz
hodiščne postavke za izračune in spremembe v tistih 
delovnih organizacijah, kjer delavci prejemajo na mesec 
manj kot 25.000 dinarjev. Da ne bo nesporazuma: to m 
noben normativ, ni cilj naše prihodnosti, naj v nobenem 
primeru ne velja za delovne organizacije, ki imajo že 
bolje organiziran delovni proces. To je le prva, trenutna, 
najmanjša zahteva.

Ponavljam zahteva, kajti proizvajalci morajo postav
ljati zahteve proizvodnemu vodstvu, ki ne razume, da mo
derna industrijska proizvodnja ne more biti zasnovana 
samo na inskustvenih normativih, da je potrebno nepre
stano raziskovati notranje rezerve, odpravljati ozka grla, 
nesmotrnosti, da je potrebno računati in se odločati za 
tiste rešitve, ki dajejo najboljše ekonomske rezultate. To 
bi moral biti stalen proces, to bi moral biti program novih 
delavskih svetov, političnih organizacij v podjetjih.

Pričakovati in obrnili pozornost proizvajalcev od no
tranjih problemov delovne organizacije samo na novo, 
ugodnejšo delitev, bi pomenilo uspavati subjektivne sile, 
bi pomenilo vdajati se varljivim iluzijam, da je samo 
ugodnejša delitev lahko čarobna palica, ki bo razrešila, 
vse težave.

VINKO TR1NKAUS

■
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— Na osnovi tega vam žal 
prihodnjemu festivalu popevk

ne moremo več odobriti kredita — lahko pa vas priporočimo
Karikatura: MILAN MAVER
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(Nadaljevanje s 1. strani)
kajti zgube, ki nastanejo pri teh 
podjetjih, so gledano z jugoslo
vanske celote — kapljica v 
morje. Toda če ne gledamo go
spodarjenja z elektriko z ozke
ga stališča količin in cen, ki so 
menda pri taki delitvi energije 
osnova, potem moramo ugoto
viti, da gre v resnici za težko 
izračunljive izgube v našem ce
lotnem gospodarstvu. Pri go
spodarjenju Tovarne dušika v 
Rušah namreč ne gre samo za 
tistih 500 milijonov zgube, ki si 
jo deli tovarna z družbo v de
litvi dohodka, temveč za ogrom
ne neizkoriščene kapacitete, za 
omejene možnosti nadaljnjega 
gospodarjenja in za težave, ki' 
nastopajo s tem v gospodarje
nju drugih delovnih organiza
cij, gotovo pa tudi na celotnem 
domačem tržišču.

Tovarna dušika v Rušah je 
namreč imela zelo ugodne mož
nosti izvoza, na primer kar
bida, za deset let vnaprej. Gre 
za 19.000 ton karbida, ki bi ga 
odkupile zelo močne firme na 
zahodu, plačale pa z USA do
larji. Teh pogodb zaradi reduk
cije niso mog# skleniti. Samo v 
letošnjem letu bo zmanjšan iz
voz te tovarne od 1,620.000 do
larjev na 1,200.000 dolarjev. 
Vžemimo samo primer proiz
vodnje karbida. Planirali so to 
proizvodnjo na 40.000 ton v 1em 
letu, pa so rhorali plan znižati 
na 24.000 ton. Izvoz karbida so 
predvideli v količini 22.000 ton 
in so ga zmanjšali za 3000 ton. 
Nekdo bo sicer rekel, da je to 
neznatno zmanjšanje, toda če 
vemo, da so zato sposobni pro
izvesti za lastno porabo in po
trebe domačega tržišča . le 5000 
ton karbida, pomeni, da bodo 
dobila domača podjetja vključ
no s tovarno dušika 13.000 ton 
manj karbida. Nujna posledica 
tega bo, da bodo vsa podjetja, 
ki se oskrbujejo s karbidom pri 
Tovarni dušika v Rušah, mo
rala zmanjšati obseg proizvod
nje, ker tega proizvoda ne bodo 
moglj, .kupiti: tukaj niti drugod.. 
Da sploh ne govorimo o zmanj
ševanju skladov tega in talcih 
podjetij in o pritisku na osebne 
dohodke delavcev.

In vse to samo zaradi tega, 
ker si podjetje samo ne more 
zagotoviti dovolj električne 
energije, dokler je JUGEL ab
solutni gospodar te surovine, ki 
je, kot vse kaže, »prepovedano 
sadje«.

SAMOUPRAVLJANJE POD 
POKROVITELJSTVOM

Da je saVnoupravljanje v 
takšnih delovnih organizacijah 
dejansko pod pokroviteljstvom 
JUGEL, je očitno iz dejstva, da 
kljub nekaterim možnostim v 
sistemu dosedanjega planiranja 
električne energije podjetja ni
kakor ne morejo gospodariti s 
to energijo. Za primer navaja
mo možnost Tovarne dušika v 
Rušah, da bi v času redukcije 
dobila količine električne ener
gije, ki jih Železarna v Štorah 
ni mogla uporabiti, ker je za
radi okvare transformatorja 
morala prenehati s proizvodnjo. 
Toda po pristojnostih JUGEL 
elektrogospodarska skupnost Slo
venije teh količin ni smela 
prenesti na ruško tovarno du
šika, zato ker taki virmani od 
29. 5. 1964 sploh niso več dovo
ljeni. To pomeni še temelji
tejšo centralizacijo elektrogo
spodarstva?!

Prav zaradi takšnih pogojev 
gospodarjenja je tovarna du
šika v Rušah vložila tožbo na 
ustavno sodišče in terja razve
ljavitev vseh predpisov, ki se ne 
ujemajo z osnovnimi načeli 
ustave in kot taki kršijo žago-

rlasllo RepuOtlSkegb -sveta ZSv 
za Slovenijo Izdala CZ P Lind 
■ska pravica v Liubliant List 
p ustanovljen 20 novembra 

i i)42 Urejuje uredniški odbor 
klavni in odsovorOl urednik

VINKO PRINKAUS
Naslov uredništva m uprave 
Ljubljana. Kopitarjeva ul 5 
ooštni predal 31 S-VI telefon 
uredništva 33-722 In 36-672 
uprave 33-722 In 37-501 Račun 
pri Narodni banki v Ljubljani 
U NB 600-11/1-365 - Posamezna 
številka stane 20 din - Naroč
nina te: četrtletna 950 oolletn*- 
iOfl In letna 1000 din - Rokopi
sov ne vračamo — Poštnina Dla 
*ana v e, otovi n * - Tisk In kil 
teli CZP »Ljudska nravtna' 
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tovljena načela samoupravlja
nja, pravice do dela in prepoved 
ustvarjanja neenakopravnih od
nosov v poslovanju.

S tem želijo doseči na
slednje:

— zagotoviti enakopravne 
odnose med proizvajalci in po
trošniki električne energije,

— uskladitev družbenih pia
nov z razpoložljivo električno 
energijo iz domačih virov in 
uvoza,

— omogočiti uvoz električne 
energije neposrednim proizva
jalcem, katerim je električna 
energija osnovna surovina,

— uskladiti družbene daja
tve specialnih potrošnikov elek
trične energije glede na speci
fični način obratovanja (občas
ne, delne in popolne redukcije),

— uskladitev cen med pla
niranimi cenami izdelkov in 
prostimi cenami reprodukcij
skega materiala,

— hitro reševanje obstoječih 
problemov pri državnih in 
družbenih organih zaradi zago
tovitve nemotenega poslovanja
— zlasti zaradi izvoza.

»PLANSKI« DVOBOJ?
Navsezadnje pa ne gre samo 

za razveljavitev nekaterih pred
pisov, temveč za korenite spre
membe v gospodarjenju z elek
trično energijo. To bo proble
matično tako dolgo, dokler bo
mo pri gospodarjenju izhajali 
samo iz planiranja, na čemer v 
bistvu temelji ta tožba. Pri
manjkljaj električne energije 
naj bi krila vsa podjetja, ne le 
nekatera. To pa zategadelj, ker 
je elektrogospodarstvo dolžno 
organizirati takšno varčevanje 
na gospodarski osnovi. Za To
varno dušika v Rušah je na 
primer že v osnovi problema
tična cena električne energije. 
Ker je bila tovarna zgrajena 
blizu izvora električne energije
— hidrocentrala Fala — to po
meni, da je bila lokacija to
varne premišljena na ceneno 
osnovno surovino. Cernu naj bi 
jo: torej■ drago ali dražje plače
vala, kot pa je po ekonomskih 
računih nujno? Hkrati pa je 
problematično tudi vprašanje: 
čemu naj bi ta tovarna kon
stantno trošila električno ener
gijo bodisi domače proizvodnje 
ali uvoženo, ko pa to ni žabjo 
ekonomsko najbolj intere
santno?

Tukaj nastopa hkrati z vpra
šanjem grobega vmešavanja 
centraliziranega elektrogospo
darstva v samoupravne pravice 
gospodarjenja delovne organi
zacije tudi vprašanje lastne ra- 
čunice ekonomičnosti gospodar
jenja. To pa ne velja samo za 
Tovarno dušika v Rušah, tem
več za vse podobne tovarne 
specifičnih potrošnikov elek
trične energije, ki trošijo viške 
električne energije, katerih pa 
je vedno manj, zaradi česar 
nastopajo tudi redukcije. Gre 
torej za to, da jim elektrogospo
darstvo omogoči nakup elek
trične energije v vsakem pri
meru, bodisi doma ali v tujini 
in da tovarne proučijo, kdaj se 
jim to energijo, ki je lahko v 
različnih primerih različnih 
cen, najbolj splača kupovati To 
pa terja od teh proizvajalcev 
temeljitih pregledov mejne ren
tabilnosti proizvodnje pri raz
ličnih proizvodnih pogojih. Teh 
pregledov pa — kolikor nam je 
znano — prizadete tovarne še 
nimajo in jih šele v sedanjem 
kritičnem času pripravljajo.

Tak koncept gospodarjenja, 
kakršnemu se nasproti doseda
njemu centralistično planskemu 
približujejo veliki potrošniki 
električne energije, torej za
hteva predvsem vrednotenje 
električne energije skozi finalni 
proizvod, s čimer je nakazana 
elektrogospodarstvu povsem dru
gačna vloga v gospodarjenju? 
Cernu ne bi prenesli osnovno 
gibanje proizvodnje in gospo
darjenja na delovne organiza
cije, kakor je to dejansko z 
ustavo utemeljeno. Zakaj ne bi 
z usklajevanjem potreb na 
osnovi rezultatov gospodarjenja 
.usmerjali nadaljnje možnosti 
razvoja gospodarjenja delovnih 
organizacij? Dosedanja distri
bucija električne energije, ki 
izhaja iz premajhne proizvod
nje te energije, pa prav tem 
specifičnim podjetjem in njiho
vim delovnim organizacijam 
diktira rezultate gospodarjenja.

To pa v svojem končnem 
smislu terja temeljito in ne le 
polovično decentralizacijo go
spodarjenja v elektrogospodar
stvu.

VIKTOR SIREC
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PRAVICE INVALIDOV
OBRAVNAVATI KOMPLEKSNO

Kot dolgoročne dajatve uvr
šča novi pokojninski sistem in
validske pokojnine v svoja do
ločila, medtem ko bodo kratko
ročne invalidske dajatve ostale 
še naprej v zdravstvenem za
varovanju. Tako bo tudi novi 
pokojninski zakon izvzel do
ločbe o poklicni rehabilitaciji in 
zaposlovanju delovnih invalidov, 
kar bo posebej urejeval invalid
ski zakon, ki bo v kratkem 
revidiran.

.Osnutka novega invalidskega 
zakona še ni in tako ostajajo 
ob razpravah določil, ki zade
vajo invalide v novem pokoj
ninskem zakonu, mnoge negoto
vosti. Razprave o tej problema
tiki poudarjajo logično in ute
meljeno potrebo, da bi kazalo 
obravnavati tema'ko invalidov 
kompleksno, se pravi skupaj 
primerjati določila pokojninske
ga in invalidskega zakona. 
Prav v razmejitvi posameznih 
določil, ki tretirajo pravice in
validov v sedanjem pokojnin
skem zakonu, je namreč največ 
nejasnosti in nepreciznosti, zato 
prav to področje zahteva teme-

Ob novem letu sta se zdru
žili tovarni »Sumi« Ljubljana in 
»Gorenjka« Lesce. Ob združitvi 
so se dogovorili za delitev dela 
v proizvodnji, s tem da bi v 
Lescah proizvajali samo čoko
lado. zato pa bi ljubljanski ob
rat bivši »Gorenjki« oddal tudi 
svoje naprave za izdelovanje 
čokolade. ^

Pet mesecev skupnega po
slovanja je sicer kratek čas, pa 
vendar vseeno dovolj dolg, da 
smo lahko poizvedeli, če se 
omenjeni dogovori tudi uresni
čujejo in — kar je bistveno — 
kakšne rezultate zdaj dosega 
združeno podjetje.

Po besedah direktorja tovar
ne »Šumi« inženirja Mihe Ve- 
rovška so doslej v Lesce prese
lili dve tretjini »šumijevih« 
naprav za izdelovanje čokolade. 
Zaradi tega pa proizvodnja ni 
zastala niti za en dan. Stroje so 
namreč demontirali in spet 
montirali v času od sobote zve
čer do ponedeljka zjutraj. S se
litvijo strojev bodo v kratkem 
tudi zaključili. Že zdaj pa ima 
obrat v Lescah sorazmerno 
usklajene kapacitete, kar je pri

pomoglo k temu, da je omenjeni 
obrat v aprilu dosegel za 100 9'o 
višjo proizvodnjo, kot je bilo 
mesečno povprečje minulega le
ta! Novih delavcev niso zaposlo
vali. Prenesene strojne naprave 
in prizadevnost kolektiva v Les
cah pa sta vplivala na 27 % po
večanje produktivnosti. »Zapiši
te, prosim,« je rekel direktor 
Verovšek, »da ob tem nismo vlo
žili niti dinarja za investicije!«

Proizvodnja čokolade je lani 
za tovarno »Šumi« pomenila 
eno tretjino celotnega dohodka. 
S tem, ko so specializirali in 
opremili obrat v Lescah, je se
veda nastala vrzel v matičnem 
obratu; 400 milijonov dinarjev 
celotnega dohodka pa ni mogo
če kar čez noč nadomestiti. V 
povprečju podjetja se bo sicer 
pokazal boljši rezultat. Toda 
kolektivu ljubljanskega obrata 
tudi ni vseeno, če bi po številč
nih podatkih' njihov poslovni 
uspeh izgledal sfabši kot pred 
integracijo.

O tem sva govorila s pred-

ljite presoje, ki naj bi upošteva
la vse dosedanje praktične iz
kušnje.

Če vzamemo za primer samo 
pojem »drugega ustreznega do
la«, ki je zelo pomemben pri 
razvrstitvi delovnih invalidov v 
obstoječe tri kategorije. Čeprav 
sta ta pojem določala že dose
danji zakon o invalidskem zava
rovanju v svojem 31. členu in 
pokojninski zakon v 34. členu, 
so bile invalidske komisije pri 
svojem delu v glavnem prepu
ščene subjektivni presoji pri 
ocenjevanju tega, kdaj in kak
šno ustrezno delo pride v po
štev za invalida katerekoli ka
tegorije. Vse to je bilo pogojeno 
z nepreciznimi formulacijami v 
obeh zakonih.

Kljub temu, da so si inva
lidske komisije prizadevale ob
jektivizirati in poenotiti krite
rije za ugotavljanje stopnje in
validnosti ter da so zaostrile 
merila za ocenjevanje zmožno
sti za delo, obstajajo še vedno 
velike razlike pri njihovem de
lu, ko razvrščajo invalide v po
samezne kategorije. Res je si-

sednikom ljubljanskega obrat
nega sveta, tovarišem Rajkom 
Kranjcem. Povedal je, da so 
imeli pred očmi napredek pod
jetja kot celote, ko so se odlo
čali za združitev. Zato so v za
četku tudi predvidevali močnej
ši razvoj obrata v Lescah. Toda 
s tem ni rečeno, da v Ljubljani 
zaostajajo. Čeprav so »oddali« 
eno tretjino lanskoletne realiza
cije, so svoj letni plan postavili 
na 1.300 milijonov, kar je sko
raj 8 % več, kot je znesel ce
lotni dohodek podjetja »Šumi« 
v letu 1963. V prvem tromeseč
ju so plan izpolnili z 96,4 %. 
Drugače rečeno: čeprav so »od
dali« za 400 milijonov dinarjev 
čokolade, so naredili za enako 
vrednost drugih izdelkov. Ob 
tem se je število zaposlenih za 
malenkost zmanjšalo, medtem 
ko je v obratu stekel avtomati
zirani proizvodni trak za proiz
vodnjo čokoladnih desertov.

Direktor Verovšek je ob tem 
še povedal, da podjetje s pove
čano proizvodnjo — kar je re
zultat boljše organizacije in pri
zadevanja tako strokovnih služb, 
kot vsega kolektiva — ustvari-

cer, da je kvaliteta dela inva
lidskih komisij v veliki meri 
odvisna od tega, kakšni ljudje 
delajo v njih. V praksi je še 
vedno tako, da invalidske komi
sije izpolnjujejo le pogoje, ki 
jih_ predpisuje pravilnik za šte
vilčni sestav, medtem ko vseh 
drugih, zlasti strokovnih pogo
jev ne izpolnjujejo. Delno vsled 
tega, največkrat pa zato, ker 
se člani invalidskih komisij ne 
morejo opreti na jasna in pre
cizna določila, v katerih ome
njena zakona --določata pravice 
in dolžnosti invalidov, se naj
večkrat zgodi, da mladega in
valida razvrstijo kar v prvo ka
tegorijo in mu priznajo inva
lidsko pokojnino. Praksa je po
kazala, da bi z bolj preciznimi 
predpisi, kaj je smatrati za 
»drugo ustrezno delo« in kdaj 
pride to v poštev, mladi delav
ci, ki so po navadi voljni delati, 
čeprav so postali invalidi, ostali 
še naprej v proizvodnem pro
cesu.

Novi pokojninski zakon bo 
v svojih določilih obravnaval 
prvo kategorijo invalidnosti, za

lo večja sredstva, ki so jim že 
zdaj omogočila povečanje oseb
nih dohodkov za 20,86 %. Pov
prečni osebni dohodek je dose
gel 32.000 dinarjev. To je prva 
posledica integracije, 'H jo ob
čuti tudi kolektiv.

Tovariš Kranjc pa je dodal 
še nekaj misli. V podjetju so 
imenovali komisijo za skrajšani 
delovni čas. Rezerve so, po do
sedanjih ugotovitvah, predvsem 
ob sočasnem izboljševanju or
ganizacije dela, še večji specia
lizaciji v proizvodnji in napo
sled v modernizaciji podjetja. S 
povečano proizvodnjo že ustvar
jajo del potrebnih sredstev za 
rekonstrukcijo. Vendar vlaganja 
ne bi bila dovolj ekonomična, 
če bi jih presojali zgolj s stali
šča potreb tovarne »Šumi«. Zalo 
razmišljajo o nadaljnjem pove
zovanju s sorodnimi podjetji. S 
tovarno »Imperial« Krško so že 
sklenili pogodbo o skupnem 
razvojnem delu. Vse stroške, tu
di za osebne dohodke, prispeva
jo v enakem razmerju obrat 
»šumi«, obrat »Gorenjka« in 
»Imperial«. Laboratorij in ostali 
prostori so že pripravljeni. 
Skupna razvojna služba bo »ste
kla« še ta mesec. Obenem po
tekajo razgovori o skupnem na
stopanju na tržišču. Spet druge 
strokovne komisije vseh treh 
partnerjev (razgovori so se začeli 
pred dvema letoma, ko je bila 
»Gorenjka« še samostojna) pa 
proučujejo možnosti za uvedbo 
nove proizvodnje v tovarni »Im
perial«, če bi slednja na primer 
»oddala« svojo čokoladno pro
izvodnjo tovarni »Šumi«.

Skratka — sodelovanje med 
omenjeni podjetji se razpleta 
precej na široko. Kot pravijo, 
temelji predvsem na medseboj
nem zaupanju. Vsak ima svojo 
računico, vsi skupaj pa skupne 
možnosti za ugodfiejše poslovne 
uspehe slehernega partnerja.

Že dosedanji integracijski 
proces med podjetjema »Šumi« 
in »Gorenjka« pa je pokazal, do 
kakšnih uspehov lahko pripelje
jo organizirana in usklajena 
prizadevanja prej samostojnih, 
toda zavoljo tega tudi »siromaš- 
nejših« podjetij. M. G.

to bo ob njegovi uveljavitvi še 
posebej pomembno točno preci
zirati, kaj je smatrati za »dru
go ustrezno delo« pri določanju 
kategorije invalidnosti. S tem v 
zvezi pa bo treba ob vseh novih 
zakonih še posebej obdelati te
meljne določbe o delu invalid
skih komisij, saj bosta po no
vem predlogu delovne invalide 
in njihove kategorije ločeno 
obravnavala dva zvezna pred
pisa. In če bosta ta dva zvezna 
predpisa sprejeta brez koordi
niranih razprav, se lahko zgo
di, da bosta še naprej nejasna 
in neprecizna ter da materije 
ne bosta kompleksno zajela.

S tem pa, ko bodo zaostreni 
pogoji za določanje prve kate
gorije invalidnosti, se bo tre
ba nujno opredeliti tudi za to, 
kako- obračunavati tako imeno
vana nadomestila, ki jih dobe 
invalidi druge in tretje katego
rije, če se zaposlijo na drugem 
delovnem mestu. Sedanji pred
pisi namreč upoštevajo že zdav
naj zastareli sistem tako imeno
vanih tarifnih in obračunskih 
postavk za delovna mesta po 
tarifnih pravilnikih. Čeprav so 
že vse delovne organizacije pre
šle na nove načine obračuna
vanja osebnega dohodka, inva
lidom obračunavajo razliko med 
osebnim dohodkom, ki so ga 
imeli neposredno pred invalid
nostjo in med osebnim dohod
kom s stalnimi dodatki na no
vem delovnem mestu še vedno 
po starem sistemu tarifnih po
stavk. Pravilno in za invalide 
dela tudi najbolj priavižno bi 
bilo, če bi se zakonski predpisi 
prilagodili nastalim spremem
bam v obračunavanju osebnega 
dohodka. Vendar bi moral tudi 
novi pokojninski sistem pred
videti določila, po katerih bi se 
invalidom druge in tretje kate
gorije invalidnosti šteli v po
kojninsko osnovo vsi dohodki, 
tako osebni dohodek na delov
nem mestu, kot razlika, ki jo 
dobiva invalid, kadar dela s 
skrajšanim delovnim časom ali 
na drugem delovnem mestu in 
dobiva za to poseben dodatek.

Ker pa današnji sistem na
domestil ne stimulira delovnih 
invalidov, da bi se strokovno 
izpopolnjevali in tako z večjo 
strokovno usposobljenostjo pri
šli na zahtevnejša delovna me
sta, bi kazalo razmisliti o pred
logih, da bi se delovnim inva
lidom priznala le razlika do 
povprečnega osebnega dohodka, 
doseženega na enakih delovnih 
mestih, ne pa tudi razlika do 
osebnega dohodka na njegovem 
prejšnjem delovnem mestu. S 
tako objektiviziranimi merili bi 
v pokojninsko osnovo končno le 
prišli vsi dohodki, ki delovnim 
invalidom dejansko pripadajo, 
obenem pa bi bili s takim nači
nom invalidi stimulirani, da bi 
se po svojih zmožnostih stro
kovno izpopolnjevali.

Ob razpravah o novem po
kojninskem sistemu je Stalna 
konferenca za rehabilitacijo in
validov Slovenije opozorila še 
na probleme tako imenovanih 
dodatkov, ki jih po zakonu o 
invalidskem zavarovanju dobi
jo invalidi prve kategorije za 
tujo pomoč, če je ta neogibno 
potrebna v življenju prizadete 
osebe. Ta dodatek dobijo po se
daj veljavnem zakonu slepi za
varovanci prve kategorije, ki 
se zaposlijo, pa tudi tisti, ki 
oslepijo na delu in kasneje 
ostanejo še naprej v delovnem 
razmerju, Ker velja sedaj za 
vse ostale invalide prve kate
gorije, da se izplačevanje do
datka za tujo pomoč in postrež
bo v primeru ponovne zapo
slitve ustavi in je tak, način 
predviden tudi v novem zako
nu, bi bilo po mnenju stalne 
konference za rehabilitacijo in
validov treba ta določila dopol
niti. Izplačilo dodatka naj bi 
dobili vsi težji invalidi, ki se 
zaposlijo in nujno potrebujejo 
postrežbo in pomoč. Posebna 
alinea naj bi v zakonu dolo
čala, kateri invalidi prve kate
gorije dobijo ta dodatek in 
kdaj. Nobenega razloga namreč 
ni, da bi izgubili dodatek inva
lidi, ki sicer samostojno oprav
ljajo določeno delo, kar pred
stavlja v posameznih primerih 
ustrezno rehabilitacijo in zapo
slitev na primernem delovnem 
mestu, ki pa lahko živijo in de- 
lajo_ le s tujo pomočjo in po
strežbo, na katero so neogibno 
navezani. Ob tem bi kazalo raz
misliti tudi o možnostih, da bi 
dobili pravico do dodatka za 
pomoč in postrežbo tudi oseb
ni upokojenci, ki jim je zaradi 
bolezni ali poškodbe taka po
moč nujno potrebna. Sedanji 
predpisi so dokaj togi. in kruti, 
saj ne obdržijo pravice do do
datka za postrežbo in pomoč 
niti slepi delovni invalidi, ko si 
pridobijo pravice do osebne po
kojnine.

N. LUZAR

Zadnja topla nedelja je privabila številne kopalce na bregove 
Bohinjskega jezera

Že ob sobotah, ko tovarniške sirene naznanijo zaključek teden
skega dela, prično odhajati številni delavci v naravo, da si naberejo

novih moči

OB PRVIH REZULTATIH INTEGRACIJE TOVARN »ŠUMI« IN »GORENJKA«

Za 27 odstotkov 
povečana produktivnost



INVESTICIJSKA IZGRADNJA: SE NAPREJ PO STAREM ALI KAKO DRUGAČE?

INVESTIRANJE IMA MEJE
V teh dneh veliko razprav

ljamo o investicijah. Prekora- 
C1le so vsako razumno mero, 
*aš!e v nasprotje s planskimi 
Predvidevanji in na ta način 
hudo ogrozile razmerja v no
tranji strukturi potrošnje sred- 
stev, ker so pač pregloboko po- 
segle v ekonomski potencial 
naše družbene skupnosti. To 
ugotavljamo v času, ko govo
rimo, da je skrb za izboljšanje 
®vljenjskega standarda naših 
ljudi poglavitna skrb vseh sub
jektivnih sil.

Gre torej za uveljavitev 
Predlogov, želja in zahtev naših 
urzavljanov, da bi ob smotr
nejši investicijski politiki do
segli bistveno večji delež sred
stev za osebni in družbenistan- 
Dard. To bo seveda mogoče le 
z neinkovito pomočjo prav ti
stih subjektivnih sil, ki so do
slej dopuščale tak razvoj, kate
rega vzroke in posledice obrav- 
nsvamo zdaj.

To nikakor ni in ne bo 
ahka naloga. Kajti odločamo se 

?a nekaj povsem nasprotnega, 
kar šmo dve desetletji navzlic 

sej^ zakonodaji in priporočilom 
družbenih organov dejansko 
Počeli v praksi. V bistvu torej 
Sre za korenit spopad z doseda
njo prakso; za spopad, v kate- 
*"eirr bo treba dokončno zlomiti 
Preživela pojmovanja, da edino- 
e nove in nove investicije za

gotavljajo napredek, ne da bi 
se ob tem vprašali o namemb
nosti investicij, še manj pa o 
em, v gjgavem imenu zagovar- 

Jamo nova in nova vlaganja 
ter kaj bo od tega imel delovni 
človek.

Zato bi bili v zmoti, če bi 
■Pričakovali, da bo vse urejeno 
s tem, da bodo pač ustavljene 
uste gradnje, za katere investi- 
°rjl v smislu predpisov niso 

Zagotovili sredstev oziroma po
polno tehnično dokumentacijo.

0 tej administrativni poti bi 
gradnje zastale le za krajši čas, 
!Ped katerim bo večina prizas- 
detih investitorjev uskladila 
svoja prizadevanja z zahtevami 
'-eljavne zakonodaje. Potem bo 
tudi zanje formalno — vse v 
redu!

Jedro problema pa se skriva 
Prav v takšnih pojmovanjih. 
rt?5 le, da investicijska vlaga- 

Ja morajo potekati v skladju
veljavno zakonodajo, čeprav 

° Predpisi včasih dokaj togi. 
endar je naša poglavitna skrb, 

kot že rečeno, usmerjena dru
gam. Bolj kot kdajkoli doslej se 
"°mo morali vprašati, v kaj 
bomo vložili sredstva: ali v zi
dovje, da bi sami sebi postavili 
•reproduktivne spomenike, ali 
pa,v tisto opremo, ki bo omo
gočala večje ekonomske učinke, 
ker bo omogočila posodoblja- 
nJ€ tehnološkega procesa, večjo 
Produktivnost in kar je najvaž
nejše, tudi hitrejše ekonomske 
cinge. In če že govorimo o 
em, bo nedvomno treba jas- 
eJe in bolj odločno zastaviti 
udi vprašanje, v kolikšni meri 

so tudi takšne investicije po
grebne, kajti primeri zadnjega, 
asa kažejo, da integracijski 

Procesi in notranja organizacija
podjetjih omogočajo — za 

asa pojmovanja — nepričako- 
'ane uspehe brez investicij ali

morda le z malenkostnimi vla
ganji. V takih kolektivih so 
zgolj s temi prvimi organizacij
ska tehničnimi ukrepi dosegli 
premike v korist osebnega stan
darda delavcev. Težko verjetno 
je, da bi v takih delovnih or
ganizacijah, kjer so se že odlo
čili za takšno politiko, kdaj v 
prihodnosti zagovarjali težnje 
po novih in velikih investicijah, 
če res ne bi bili trdno prepri

čani, da jim bodo omogočile 
bistveno boljše gospodarske 
uspehe in če se nanje ne bi te
meljito pripravili.

To, o čemer pišem, je eden 
izmed aspektov naše (do)seda
nj e investicijske politike. Kajti 
res je, da je v megalomanstvo 
pri investicijah silila naša kon
kretna praksa. Prenekateri di
rektor je opravil »izpit sposob
nosti« s tem, da je postavil

organizem, ki — dokler ne za
greši hujših prestopkov — ni
komur ni odgovoren za to, kako 
gospodari z družbenimi sred
stvi. Če ob tem zapišemo, da 
takšno prakso povsem legalno 
dopušča- obstoječa zakonodaja, 
potem je jasno, da inšpekcijski 
organi niso edini krivci razmer, 
ki jih zdaj poskušajo urediti z 
neposrednim ukrepanjem na te
renu. Naj pa zapišem še enkrat,

Pridelovalci menijo, da so letos češnje izredno dobro obrodile. Ljubljanski trg pa je pogosto z njimi
slabo založen. Kdo je temu kriv?

jČudno
razmerje

V Ljubljani je toliko 
gradbišč, da bi jih težko 
prešteli na prste. To ni 
nič čudnega, saj hiše ra
stejo kot gobe po dežju. 
Bilo pa je sredi Ljublja
ne gradbišče, ki ga je 
vodil gradbeni tehnik. 
En sam mož je vodil de
la na veliki stavbi. Tega 
gradbenega tehnika pa 
je pri gradnji nadziralo 
11 nadzornikov, inženir
jev in tehnikov. Vsak 
dan je prišel kakšen na
okrog. Vse prav, če bi 
bile novogradnje brez 
pomanjkljivosti. Veliko
krat slišimo, da niso. 
Kdo je kriv? Gradbeni 
tehnik ali tistih enajst 
nadzornikov, ki ust do
bro zaslužijo.

!■

novo tovarno. V tem smo videli 
napredek, ki pa je bil žal hudo 
relativen.

Vse to zdaj vemo, kot ni 
bila skrivnost že nekaj let na
zaj. Toda prvi spodbudni pri
meri občutnejših premikov v 
korist standarda delavcev, s 
tem, da so kolektivi korigirali 
investicijske programe in se 
odločili za bolj ekonomične re
šitve, nas zdaj toliko bolj opo
zarjajo, da ne smemo več do
puščati ponavljanja dosedanje 
prakse v še slabših inačicah. 
Gre torej za to, da se zavzema
mo za zakonitost na vsej črti. 
Torej nismo proti investiranju, 
vendar zahtevamo urejene, se 
pravi pripravljene, dobro pre
študirane, vsestransko uteme
ljene in hitre investicijske 
gradnje. Samo to lahko omogoči 
predvidene učinke v dogovor
jenem roku, s tem pa tudi ne
posredne ugodne posledice tako 
za kolektiv, kakor tudi za širšo 
družbeno skupnost.

To, o čemer pišem, so le ne
kateri pogledi in mnenja o naši 
investicijski politiki. Nedvomno 
pa je že po tem očitno, da do 
vseh neugodnih razmer, o kate
rih zdaj razpravljamo, prihaja 
tudi zavoljo precej ukoreninje
nega pojmovanja, da so delovne 
organizacije povsem avtonomen

llll!!llll!l!ll!!!l!'l!l!lll!!llll!!lll!!ll!n!!!llllllllllllll!!ll!!lil!!!!li!l!!ll!llll!ll!llllllll!!lll!llll!ll!ll!!l!:

da njihovi nedvomno potrebni 
posegi ne bodo imeli trajnejših 
(ugodnih) posledic, če tudi pri 
investitorjih na vseh nivojih ne 
bodo našli odgovora na temelj
no vprašanje: v čigavem inte
resu zagovarjajo nove in nove 
investicije in kaj bo od tega 
imel naš delovni človek? Gre 
torej za to, kakšna bo novo 
ustvarjena večja vrednost, ki bo 
v takšni ali drugačni obliki 
vplivala na večje blagostanje.

Podjetniška miselnost, da bo 
nekoč vse dobro, je torej naj
večji kamen spotike. Ponekod 
so jo že potisnili iz zavesti in 
jim tega ni žal, kajti dosegli so 
boljše gospodarske uspehe in 
boljši standard za svoje de
lavce.

Zato je utemeljeno vpraša
nje: ali je povsod, kjer o tem 
še niso razmislili, treba poča
kati do zadnje meje, ko bi de
lavci z drastičnimi sredstvi za
htevali premike v delitvi v prid 
osebnega in družbenega stan
darda? Ali pa je — nasprotno 
— prav zdaj čas, ko subjek
tivne sile, samoupravni organi, 
komunisti, sindikat in drugi 
predlagajo razprave o teh za
devah,. zagovarjajo svoja stali
šča in odločno zahtevajo tudi 
uveljavitev skupnih sklepov?

-mG

„nPRAVICE V PRAKSI
Službe pravne pomoči v občinah, ki naj bi se ukvarjale 

predvsem s pravno zaščito občanov v delovnih in stano
vanjskih odnosih, v socialnem zavarovanju in socialni za
ščiti, so slabo organizirane. Ponekod jih sploh ni, če pa jih 
ze imajo, se morajo lotevati vseh mogočih spornih zadev, 
čeprav nimajo za to dovolj ustreznih kadrov. Ne bi se 
spuščali danes v podrobnosti, zakaj odvetništvo v Slove
niji nima normalnega prirastka, zakaj med mladimi prav
niki ni interesa, da bi prišli v pravne posvetovalnice. Ne
urejen status teh služb-pa tudi financiranje sta vzrok, da 
ima sedanja advokatura ozko zastavljeno dejavnost in da 
se loteva v glavnem le nekaterih klasičnih področij prav
ne zaščite občanov, veliko manj pa se ukvarja s spori iz 
delovnih odnosov, socialnega zavarovanja, stanovanjske 
zaščite in socialne zakonodaje. In prav to so problemi, ki 
neposredno zadevajo občane. Problemi, za katere se spri
čo dinamičnega družbenega razvoja pojavlja vse večja 
potreba po učinkoviti pravni pomoči.

Iz širokega spleta zadev, ki bi potrebovale specializi
rano pravno pomoč, izstopajo delovna razmerja. Varova
nje teh pravic je delavcem zagotovljeno z ustavo in za
koni. Pravice, izvirajoče iz delovnih razmerij, bi morale 
biti še posebej konkretizirane v samoupravnih aktih po
sameznih delovnih organizacij. Ker prav zakon o delovnih 
razmerjih še ni usklajen z ustavo, v 'samoupravnih aktih 
delovnih organizacij pa po večini tudi ni napisanega o 
delovnih razmerjih, pravicah in dolžnostih, kaj več, kot 
določa zakon, je pravno varstvo delavcev dokaj nejasno 
in zamotano, največkrat tudi pomanjkljivo.

Čeprav je kršenja pravic delavcev, naj si bo zato, ker 
v delovnih organizacijah ne poznajo ali po hote napačno 
tolmačijo delovno-pravne predpise veliko, le minimalni

1
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del teh sporov pride pred sodišče. Tako se krivice največ
krat ne popravijo iz enostavnega razloga, ker delavci ne 
vedo, kam bi se obrnili p0 pomoč ali po nasvet.

Zaradi pomanjkanja specializiranih pravnih posveto
valnic za delovne odnose tudi ni jasne slike, koliko je 
pravzaprav vseh mogočih kršenj pravic delavcev. O tem 
ne vodijo evidence niti advokatske pisarne, še manj pa 
občinski sindikalni sveti, ki bi pravzaprav morali najbolje 
poznati to problematiko. Neurejeni medsebojni odnosi, ki 
se odražajo tudi v nezakonitih postopkih in samovoljnem 
odločanju, so marsikje povod za veliko fluktuacijo delav
cev. In če bi globlje pobrskali po razlogih za prenehanje 
delovnih razmerij, bi tudi pri sporazumnih odpovedih od
krili precej nepravilnosti in krivic.

Razumljivo je, da v tistih občinah, kjer imajo spe
cializirane delovno-pravne posvetovalnice, ugotavljajo, da 
delovne organizacije večkrat zavestno kršijo predpise, ko 
se skušajo znebiti ljudi, ki jim niso všeč, ker tega ne 
uspejo napraviti po redni poti. In če delavci ne poznajo 
delovne zakonodaje, nikogar pa ni, ki bi jim svetoval, kaj 
jim preostane drugega, kot da si poiščejo novo delo?

Službe pravne pomoči, posebej še specializirane posve
tovalnice za delovno pravo, bi pripomogle, da bi se delavci 
seznanjali s svojimi pravicami, pa tudi dolžnostmi. Kot 
samostojne institucije, ki bi zastopale občane pred sodišči 
in državnimi organi, ne bi varovale samo zakonitih pravic 
delavcev, temveč bi pomagale dopolnjevati sistem varstva 
pravic tudi v delovnih organizacijah.

In kohčno: urejeni medsebojni odnosi so pogoj za kre
pitev samoupravljanja in ta problematika tudi občinskim 
skupšanam in še posebej občinskim sindikalnim svetom 
ne bi smela biti postranska stvar. n. L.
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RAZGOVORI O STANDARDU V INDUSTRIJSKIH 
CENTRIH

POLITIKA
»ODPRTIH VRAT« 

ZA ZASLUŽKE
Kakšna bi bila bilanca le- sprijaznjujejo z obrtniško pro- 

tošnjih razgovorov o standardu izvodnjo. Staromodni mojstri se 
v nekem industrijskem centru? umikajo pred mladimi tehniki,« 
To smo poskušali ugotoviti v premišlja Ivan Vučkovič.

NOVI VIRI ZASLUŽKOV
Komaj vsaka tretja niška

Nišu, mestu z več kot 100.000 
prebivalci in 150 milijardami 
dinarjev bruto produkta, s 37 
tisoč zaposlenimi v gospodar- Komaj vsana tretja rušita 
stvu in 1,276.165 dinarjev neto družina ima po dva zaposlena, 
produkta na delavca v indu- Sicer je na družino povprečno 
striji. Lanskoletni povprečni za- P° *>3 zaposlenih. V popolnoma 
služek industrijskega delavca nezavidljivem položaju pa se je 

24.970 dinarjev je bil zado- znašla klasična delavska dru-
sten vzrok, da smo v teh raz- žina, v kateri je samo eden za
govorih temeljito obravnavali poslen, pa čeprav je morda vi- 
probleme življenjskega standar- sokokvalificiran delavec. Dosti 
jja bolje živi vsak mlad zakonski

Naša bilanca je bila nareje- par, če sta oba zaposlena — ce
na na osnovi ugotovitev, o kate- prav^ kot začetnika. V boljšem 
rih so pripovedovali predsednjk položaju je tudi delavec s po- 
občinskega odbora Socialistične deželja, ki v tovarni sicer sla- 
zveze Ivan Vučkovič, sekretar bo izhaja, toda znajde se in si 
okrajnega komiteja ZK Velimir pomaga s prodajo kmetijskih 
Matič in sekretar občinskega pridelkov, privatnimi zaposlit- 
komiteja Miodrag Veličkovič. vami in lenarjenjem na račun

socialnega zavarovanja.
DOLGOROČNI PROGRAMI . Zdai tudi klasične družine 

otiviuhiu iščejo nove vire dohodkov. Le
si and delni izhod zanje je odpiranje

Proklamirana načela o spre- novih delovnih mest po tovar- 
minjanju globalne delitve sred- nah, kajti podjetja so zdaj bolj 
štev v korist gospodarstva so skrbna pri zaposlovanju novih 
samo v začetku in le ponekod delavcev; če pa jih že spreje- 
razumeli tako, da se bodo s tem majo, jih iščejo predvsem med 
avtomatsko povečali zaslužki, tistimi, ki so zaključili šolo. To- 
2e samo zaradi tega, ker so bile rej preostaja samo zaposlovanje 
razprave o standardu bolj kon- »zaradi sociale«?
kretne kot kdajkoli prej, pa je »Nikakor. Gre za tako ime-
bilo težišče razprav na notra- novano drobno proizvodnjo, ki
njih rezervah podjetij. jo tržišče tudi najbolj zahteva;

V kombinatu »El« so pove- za razne dopolnitve dejavnosti, 
čali letne serije v proizvodnji domačo obrt, servise, gostinstvo, 
elektronskih cevi, televizorjev obrt, trgovino. Toda, navajeni 
in radioaparatov, izmet se je smo, da na vse gledamo samo 
zmanjšal od 10 na 3 do 5 od- skozi prizmo velikih industrij- 
stotkov, okrepili pa so tudi iz- skih gradenj, pozabljamo pa na 
mene. Sklenjeno je, bilo tudi to, — kdo bi vedel koliko — skrom- 
da je treba zaslužke povečati nejših možnosti,« meni Ivan
najmanj za 5000 dinarjev, ven
dar to mora temeljiti na rezul-

Vučkovič.
V razgovorih, ki so o vsem

tatih povečane proizvodnje. Od tem potekali v mestnih organih, 
lanskoletnega povprečja 24.000 # so prišli do zaključka, da bi se 
dinarjev so se zaslužki že dvig- mnogi kolektivi morali šele na- 
nili na 28.000, njihov neposred- učiti, kako se lahko bolje za- 
ni cilj pa je 32.000 dinarjev. Po- služi. Predstavniki trgovskih 
dobno je tudi v kombinatu podjetij so se brez pripomb 
»MIN«, v »Jastrebcu« in drugih strinjali z mislijo, da bi napra- 
večjih podjetjih. Razmerja vili uslugo sebi in tržišču, naj- 
med osebnimi dohodki in skla- bolj pa gospodinjam, ki iščejo 

se zaradi tega niso nikjer zaslužek z delom na domu, če
spremeitila.

»Vsaka čast kolektivom, po
slovni sklad ni bil nikjer okr-

bi jim na primer dajali tekstil 
na privatno predelavo ali če bi 
gospodinje zaposlili pri izdelo-

njen. Taka politika »odprtih vanju spominkov, ki jih tujci 
vrat«, da vsakdo vzporedno po- v Nišu nikoli ne morejo dobiti, 
večuje proizvodnjo in zaslužke, Mestna blagovnica gospodinjam 
je povsod usmerila na iskanje na primer že daje material, da 
notranjih rezerv« je rekel Ivan potem izdelujejo razne blazine. 
Vučkovič Tudi v »Odpadu« so priznali,

Vodstva nekaterih podjetij da del° sam° -trgova-
so zdaj zadolžena, da na teh nJ= na vellk°«. alT>Pfk ^di pri 
osnovah pripravijo tudi dolgo-
ročne programe 
osebnih dohodkov.

dvigovanja tudi pri vključevanju obrtni
kov, ki bi iz odpadkov lahkd 
izdelovali okrasne predmete, na 

Očitna je zahteva, da bMc prjmer jz kovanega železa. V
~ kombinatu barvastih kovin 

Djuro Salaj« so napravili do-
programe pripravljali s tisto 
skrbnostjo, kot da gre za inve
sticije. Seveda pa bi vsako leto ^er pOS6^ odkar so iz redne 
morali preveriti predvidevanja pro;zvodnje izločili določeno 
in oceniti rezultate,« meni Veli- §|ev;i0 nezadostno zaposlenih
mir Matič.

Samoupravno
delavcev, da bi zdaj oni izde- 

življenje in lovali predmete iz kovinskih
politično delo sta postala bolj odpadkov, 
intenzivna, zato pa vse manj »Šele usmeritev na sodobno 
stereotipna. Ljudje zahtevajo in intenzivno industrijo bo vpli- 
razprave in sestanke o realnem vala na hitrejši razvoj vseh teh 
položaju delovnega človeka in drobnih dejavnosti. To prisilju- 
ne več zborovanja, na katerih je tovarne, da opuščajo »sva- 
bi tolmačili politiko, »od zgo- štarsko« proizvodnjo in jo oti
raj«. stopajo obrti in domači obrti*

»Povsem drugačne so bile pr; tem pa pomagajo z organi- 
analize političnih organov no zacijo, krediti in strokovno po- 
konferencah, ki so v večjih pod- močjo. V tem pa je realna mož- 
jetjih potekale ob udeležbi n0st za izboljševanje življenj- 
predsednikov občine, sindikal- skega standarda, tako s stališča 
nega sveta in občinskega odbo- zaslužkov, kakor tudi glede na

zadovoljevanje tržišča,« je rekel 
Miodrag Veličkovič.

Vse to, o čemer zdaj raz-

ra socialistične zveze ter sekre
tarja občinskega komiteja ZK. 
Delavci so nam odkrito pove
dali, da ob tako nizkih osebnih pravljajo kot o vsebini polito 
dohodkih ne gre več naprej, mi n;h razgovorov o standardu v 
pa smo jim enako odkrito po- Nišu, predstavlja, razumljivo, 
vedali, da se boljši zaslužki naj- šele začasno bilanco. Kakor pri- 
večkrat skrivajo v sami tovar- pomirjajo, bo ta tema, zajeta v 
ni. Na osnovi teh razgovorov, najširšem smislu, stalno prisot- 
ki smo jih vestno zabeležili, v na v političnem življenju tega 
glavnem zdaj lahko zavzemamo mesta.

MILAN BAJEC 
(po »Borbi«) j

POPRAVEK
V članku »Molk je dezorien- 

tacija«, ki je bil objavljen v

določnejša stališč^ in da se za
nje tudi bolj odločno zavzema
mo. To pa je nekaj povsem 
drugega kot splošno govorjenje 
o socializmu«, sodi Miodrag Ve
ličkovič.

Kakor poudarjajo, bo najav
ljena prerazdelitev sredstev 
omogočila predvsem to, da se 
bodo podjetja z večjimi sred- prejšnji številki našega časnika 
stvi usmerjala na modernizaci- na tretji strani, je prišlo do ne- 
jo proizvodnje, na večje serije všečne popačenosti prvih dveh 
in na bolj intenzivno gospodar- stavkov v tretjem stolpcu, ki 
jenje, to pa bo ustvarjalo po- se pravilno glasita: »Vprašanje 
goje za boljše zaslužke. Z 900 je le ali je način, kako se zade- 
fakultetno izobraženimi stro- ve lotevajo, najboljši. Ugotovili 
kovnjaki na 37.000 zaposlenih $mo že, da so bila stališča ob- 
niška industrija že izpolnjuje čioskega sindikalnega sveta, da 
pogoje, da nastopa kot moder- so predvidevanja investicij več
na industrija. 

»Kolektivom
ja kot pa možnosti gospodar

ni več žal de- skih organizacij, da jih uresni-
narja za štipendije. Nove gene- čijo, sprejeta. Ni pa uresniče-
racije, ki naravnost iz šolskih 
klopi prihajajo v tovarno, se ne

na...«
Uredništva
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NEKAJ REZULTATOV OB PREHODU NA SKRAJŠAN DELOVNI TEDEN
Z UVEDBO DRUGE IZMENE JE »PEKO« TRŽIČ 
PRIHRANIL 170 MILIJONOV ZA INVESTICIJE

VSE PO STOPNJI
NAJMANJ
30 ODSTOTKOV

Menda v Tržiču ni več ljudi, 
ki še ne bi bili zaposleni in ki 
bi jih zatorej lahko zaposlili na 
primer v drugi izmeni. To so še 
predobro vedeli tudi v tovarni 
»PEKO«, pa so vseeno zastavili 
vprašanje z nasprotne strani: 
zakaj bi vsi naši delavci morali 
delati samo dopoldne? Ob stal
nem naraščanju proizvodnje v 
zadnjih letih so namreč nasto
pala vedno hujša grla v proiz
vodnji. Teh pa, kakor dokazuje 
primer tovarne »PEKO«, ni mo
goče zdraviti zgolj z investici
jami, ampak tudi z iznajdljivo
stjo.

V prvih letošnjih mesecih se 
je namreč zgodilo, da so vse 
predhodne faze toliko povečale 
proizvodnjo, da je vseh šest te
kočih trakov v montaži komaj 
še premagovalo nove obremeni
tve. Računice so pokazale, da 
bo treba investirati 244 milijo
nov, da bi bili tekoči trakovi 
sinhronizirani z ostalo proiz
vodnjo.

Teh sredstev v tovarni niso 
imeli. Vedeli pa so, da na vseh 
tekočih trakovih nastopajo oz
ka grla, ki so jih potem mašili 
s popoldanskim nadurnim de
lom. Porodila se je misel, kaj 
bi bilo, če bi trije trakovi obra
tovali dopoldne, ostali trije pa 
popoldne. Če bi hkrati ustrezno 
razmestili stroje, bi si vsaka iz
mena lahko pomagala s stroji, 
ki takrat ne bi obratovali, ker 
bi pač »pripadali« drugi izmeni*

Teh predvidevanj ne bi na
prej razpredal. Očitno pa menda 
je, da bi po takih računicah mo
rali dopolniti le tri in ne šest 
tekočih trakov. Ob taki razpo
reditvi strojne opreme Se tudi 
ozka grla pojavljajo povsem 
drugod, kot dotlej. No, končna 
številka je naslednja: z omenje
nim načinom racionalizacije in
vesticij bi prihranili 170 milijo
nov. Namesto 244 milijonov, bi 
postopno vložili samo 74 milijo
nov!

Prihranek bi bil velikanški. 
S tako računico so prišli tudi 
pred kolektiv: ali bomo delali
samo dopoldne, investirali v no
vo opremo, ki ne bo izkorišče
na in životarili ob nizkih oseb
nih dohodkih, ker bodo anuitete 
previsoke? Ali pa bo del kolek
tiva delal tudi popoldne in pre
težni del prihranka (85 %, osta
lo pa za sklade, op. pisca) raz
delimo v obliki osebnih dohod
kov?

Po tem, zlasti po tolikšni 
materialni stimulaciji, odločitev

ni bila težka. S prvim marcem 
je v montažnem oddelku tovar
ne »PEKO« stekla tudi druga 
izmena. Dosegla pa je več, kot 
so pričakovali: ker ob popol
dnevih obratuje samo montaža, 
je treba zanjo pripraviti vse, 
sicer bi lahko prišlo do zastoja. 
Tako je skrb za polno izkorišče
nost popoldanske izmene v 
moritaži postala skrb vseh služb 
v podjetju. Rezultat: ker ni več 
»zanašanja«, da bodo morebitne 
težave odpravljene med delov
nim časom (dopoldne je namreč 
to mogoče!) popoldanska izmena 
montaže dosega za 9,% višjo 
produktivnost kot dopoldanska!

Na ta način je »PEKO« pri
bližno uskladil svoje kapacitete. 
Tovarna je sicer še daleč od te
ga, da bi bila oprema optimal
no izkoriščena. Toda ob trenut
nih pogojih, zlasti pa še ob po
manjkanju delavcev so bržčas 
dosegli optimum. 2e ta pa jim 
omogoča več kot spodbudne re
zultate: ob Istem številu delav
cev (že štiri leta imajo enako 
povprečje!) ob dvoizmenski pro
izvodnji dosegajo za 33 % višjo 
produktivnost v primerjavi s 
prejšnjim načinom obratovanja. 
Količinska proizvodnja se je 
prav tako povečala za 33 %, 
medtem ko so po vrednosti do
segli za 30 % višjo realizacijo. 
Glede na tolikšno povečanje 
produktivnosti so se tudi oseb
ni dohodki v letošnjem letu, 
glede na povprečje lanskega le
ta, povečali za 30 %. »PEKO« je 
v maju dosegel povprečje 40.000 
na zaposlenega. Ob 1.050 zapo
slenih le še 25 delavcev zasluži 
manj kot 25.000 dinarjev me
sečno. Še v teh primerih gre 
zvečine za nepolni delovni čas 
ali za priučevanje!

Omenjeni dosežki pa so toli
kanj pomembnejši, če zapišemo 
še to, da pravzaprav izvirajo 
tudi na račun skrajšanega de
lavnika. Že sedem tednov v to
varni »PEKO« delajo le 7 in pol 
ure dnevno. Stimulacija za uspe
šno in kvalitetno delo, obenem 
pa temeljitejše tehnološke in or
ganizacijske priprave za skraj
šani delovni teden so jih pripe
ljale celo do tega, da so prete
kli mesec dosegli rekordno pro
izvodnjo v vsej zgodovini to
varne.

Povejmo pa še enkrat, da so 
sedanji uspehi bolj posledica iz
najdljivosti in posluha za inte
rese delavcev, kot pa morda iz
virajo iz naslova želja po pre
tiranem investiranju. MG

MARLJIVOST IN PRIDNOST NADOMEŠČATA STROJE

Tovarna v konjušnici
Dobrega gospodarja ne naj

demo v naslonjaču, dobro blago 
se po ljudskem pregovoru sa
mo hvali, dobra podjetja pa 
štejemo z računali. In ker gre 
po stari modrosti dober glas v 
deveto vas, smo zvedeli, da v 
Kanalu na Goriškem vzorno 
gospodarijo v podjetju 2ica, ki 
je po poslovnih knjigah v zad
njih treh letih napravilo takšen 
razvoj, da je podoben gospodar
skemu čudežu.

IZ KONJUŠNICE
NASTANE DELAVNICA
Tovarne običajno nastajajo 

na dva načina: z odobrenimi 
krediti, izgradnjo tovarniških 
prostorov in s strojno opremo, 
ter samorastno z razširjanjem 
majhnih obrtnih delavnic, po
stopnim opremljanjem in pre
hodom na industrijski način 
proizvodnje. Pri tem večkrat 
ugotavljamo, da so podjetja, ki 
so se postopoma razširjala, go
spodarsko veliko bolj trdna kot 
podjetja, kjer so delavcem izro
čili ključe gotovih tovarn s te
kočim trakom, brez njihove 
udeležbe pri izgradnji.

2ica v Kanalu je podjetje, 
ki dokazuje, da lahko skupina 
ljudi s trdno voljo in znanjem 
zboljša gospodarske in socialne 
razmere v nerazvitem kraju. 
Pred štirimi leti so v Kanalu 
začeli razmišljati, kako bi zapo
slili nezaposlene ženske, ki jih 
je bilo v teh krajih veliko. Skle

nili so ustanoviti obrtno pod
jetje za predelavo žice. V stari 
konjušnici sredi vasi, ki je ne
koč služila kot zatočišče vozni
kom iz različnih krajev Posočja, 
so leta 1959 uredili delavnico. 
Iz tovarne cementa v Anhovem 
so pripeljali odpadle stroje in 
jih za silo usposobili za delo. 
Delali so v zelo neprimernih 
prostorih, saj je ob deževnih 
dneh streha puščala. V tej de
lavnici so zaposlili 15 delavcev. 
Marljivi in pridni delavci pa so 
kmalu zabeležili uspehe. Nji
hovi izdelki, razni pribori za 
pohištvo in gospodinjstvo, no
silci za ključe in razni izdelki 
iz žice za samopostrežne trgo
vine, so na tržišču naleteli na 
veliko povpraševanje. Zaradi 
tega so začeli izbor izdelkov 
razširjati.

PTIČNICE NISO DOVOLJ
Naravni razvoj podjetja, pa

metna vlaganja lastnih sredstev 
in veliki prihranki so omogočili, 
da se je podjetje v treh letih 
zelo razširilo. Proizvodnjo so v 
teh letih početverili. V začetku 
je podjetje zaposlovalo 26 de
lavcev, zdaj pa jih zaposluje že 
blizu 264! Zanimivo je, da so v 
podjetju zaposlene pretežno 
ženske. V zadnjem letu so glav
no proizvodnjo preusmerili v 
izdelovanje žične embalaže, ki 
je nujno potrebna za transport 
v mlekarstvu, pa tudi v indu
striji pijač, ki oskrbuje naše

gostinstvo, si vedno bolj utira 
pot. Z lastnimi sredstvi in ne
katerimi krediti, ki so jih najeli 
šele zadnje leto, so zgradili nov 
obrat v Plavih, ki že obratuje, 
enak obrat pa nameravajo zgra
diti še v Rodežih, da bi zapo
slili nezaposlene ženske. V svoj 
proizvodni načrt so vključili 
tudi izdelovanje primerne em
balaže Iz plastičnih mas.

Ker so lastna sredstva za 
razširjanje podjetja nezadostna, 
pogoje za najetje kreditov pa 
težko izpolnjujejo, napravijo 
delavci v podjetju marsikaj 
sami. Tako so stare obrate v 
Kanalu preuredili v glavnem z 
udarniškim delom.

ZA PRIDNE DELAVCE 
DOBER ZASLUŽEK

Čeprav pogoji dela v Žici 
niso najboljši, saj na posamez
nih delovnih mestih, posebno v, 
prostoru za varjenje in v pro
storu za galvanizacijo zrak za
radi nezadostnih ventilacijskih 
naprav ni ravno najboljši, to

ne zmanjšuje njihove delovne 
storilnosti. Proizvodnost dela 
hitreje narašča kot drugod v 
občini. Točnih podatkov o nara
ščanju proizvodnosti v zadnjih 
letih v podjetju, ki zaposluje 
enega tehnika in 13 uslužbencev 
v upravi in strokovnih službah, 
nimajo. Vendar pa način nagra
jevanja in osebni dohodki ka
žejo, da v Žici ne hodijo več 
po »trnovi poti«. Najnižji oseb
ni dohodki v zadnjem mesecu 
so bili 32 tisoč dinarjev, po
vprečni pa 37 tisoč. Vsa dela v 
podjetju so nagrajena po .učin
ku. Dve delavki v oddelku za 
varenje sta prejšnji mesec za
služili po 54 tisoč dinarjev. V 
podjetju se zaposlujejo pred
vsem mlade delavke, ki so po
stale zelo spretne in urne pri 
delu na strojih.

Prejšnji mesec so v podjetju 
uvedli poskusno 42-urni delovni 
teden. Z delom v treh izmenah 
so prilagodili proizvodni posto
pek in izkoristili notranje re
zerve. ZDRAVKO TOMAŽEJ

V »PLETENINI« DELAJO 42 UR NA TEDEN

Za uvod — delna tretja izmena
Skrajšani delovni čas ni no

vost za ljubljansko tovarno tri
kotažnega perila »Pletenina«. Že 
pred poldrugim letom so se od
ločili za 46-urni tednik. Re
zultati so bili ugodni. Tako so 
predlagali kot eni izmed prvih 
nadaljnje skrajšanje delavnika. 
Letošnji junij je zanje sedmi 
mesec, ko 800-članski kolektiv 
»PLETENINE« tri sobote v me
secu ostaja doma. Navzlic temu 
so poslovni uspehi ugodni: ob
povprečno istem številu zapo
slenih izdelajo za 11 % več iz
delkov, osebni dohodki pa so se 
dvignili za 12,6 % in so tako v 
maju prvikrat dosegli povpre
čje 35.000 dinarjev.

Takega uspeha navzlic vsem 
analizam nihče ni pričakoval. 
Tako rekoč z referendumom se 
je kolektiv celo sporazumel, da 
po enomesečnem poskusnem 
obratovanju ob prosti soboti ta
koj preidejo nazaj na staro,, če 
ne bi dosegli zaželenih rezul
tatov. Morda je v tem rahlo 
znamenje prepričanja, češ da ob 
zastarelem strojnem parku ni 
mogoče sprostiti tolikšnih re
zerv, da bi z njimi pokrili izpad 
štirih delovnih ur na teden. 
Navzlic temu pa vendar lahko

rečemo, da je kolektiv trezno 
presojal, ko si je pustil odprta 
vrata — za vsak slučaj. Poka
zalo pa se je, da tega njihove
ga sklepa o povratku na staro 
ni bilo treba uresničiti.

Zmagale so torej računice. 
Analize gibanja proizvodnje v 
posameznih dnevih so pokazale, 
da ob ponedeljkih dosegajo v 
povprečju za 20 do 25 % nižjo 
proizvodnjo kot ostale dni, ra
zen sobot, ko je proizvodnja 
tudi padla pod tedensko pov
prečje. V kolektivu je 90 % že
na, ki jih ob sobotah in nedeljah 
čaka največ in najtežjih gospo
dinjskih opravil. Nič čudnega, 
če so delavke ob ponedeljkih 
prihajale utrujene na delo in če 
se jim je ob sobotah mudilo 
domov, pa je zgolj zaradi tega 
padala produktivnost.

»Pletenina« razen tega v 
tehnološkem smislu ni do kraja 
specializirano podjetje, čeprav 
je za jugoslovanske razmere že 
dosegla ozko proizvodno specia
lizacijo. Sodobnejša industrijsko 
organizirana proizvodnja bi v 
tej tovarni, predvsem za opre
mo, zahtevala precejšnja vlaga
nja. Teh sredstev v tovarni niso 
imeli, ko so se odločali „za pro
sto soboto.

Ugotovili pa so druge rezer
ve. V enakomernejši dinamiki 
proizvodnje bi bilo mogoče is
kati nadomestilo za izpad 24 de
lovnih ur mesečno, 4-krat po 
šest ur ob sobotah, kolikor so 
že dotlej delali v »Pletenini«. 
Edini pogoj za enakomernejšo 
dinamiko pa so — spočiti de
lavci. Zato so se odločili za pro
ste sobote. Ko so o vsem tem 
natančno razmisliti, so se brž 
dogovoriti tudi za organizacijske 
ukrepe, ki naj bi vplivali na 
višjo produktivnost, oziroma po
magali pri odpravljanju ozkih 
grl. Eden takih ukrepov je 
uvedba delne tretje izmene v 
predilnici in oplemenitilnici. Za
radi tega povprečno 15 do 20 
delavcev streže strojem tudi po
noči. Toda s tem so prihraniti 
najmanj 100 milijonov dinarjev 
za investicije, ki bi bile nujne, 
če bi hoteti z dvozimenskim 
delom doseči rezultate, kot JU> 
uresničujejo sedaj.

Do teh spoznanj in rezulta
tov so se prikopati v teh šestih 
mesecih. Rešitve, kot pravijo, še 
niso dokončnr Za začetek pa že 
to nedvomno veliko pomeni, saj 
z lastnim delom — razen bolj
ših osebnih dohodkov — ustvar
jajo tudi sredstva za postopno

modernizacijo tovarne. K temu 
po eni strani doprinaša večja 
produktivnost, po drugi strani 
pa postopno spreminjanje struk
ture proizvodnje, ki jo usmer
jajo na izdelovanje vrednejših 
izdelkov iz sintetičnih vlaken. 
S tako proizvodnjo so postati 
interesantni tudi za tuja tržišča. 
Letos bodo izvozili okoli 10 % 
celotne proizvodnje, kar pomeni, 
da bo letošnji izvoz izključno 
na zahodna tržišča dosegel okoli 
200.000 dolarjev ali 100 % več 
kot lani. Razen tega bodo na
daljevali s tehnološko speciali
zacijo podjetja. Od aprila dalje 
na Primer že posluje njihov 
obrat na Bizoviku, kjer zgolj na 
račun ozke proizvodne speciali
zacije na en sam izdelek in brez 
investicij (v obrat so premestili 
potrebne stroje iz matične to
varne) dosegajo ameriško stop
njo produktivnosti! Na tem te
kočem traku pri istih izdelkih 
kot prej v matični tovarni bele
žijo tudi za dvajset odstotkov 
nl*jo lastno ceno!

To pa so že rezultati in Iz 
kusnje, o katerih kaže razmis 
liti. V »Pletenini« so, kot -ečr 
no- Premislili in odločili.

-mG
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Marija vsak dan čaka, kdaj jo bo disciplinska komisija 
poklicala na zagovor zaradi samovoljnega odhoda z zaseda
nja delavskega sveta. Takšen prekršek je namreč v »Aeru« 
podvržen neprijetnim sankcijam. Če se bo komisija forma
listično držala tovarniških postav, bo obtoženka kaznovana. 
Iz tovarne je sicer ne bodo vrgli, opomin pa ji ne uide. Njeno 
izgovarjanje, da je odšla iz ogorčenja nad dvojno moralo 
nekaterih »sejalcev«, najbrž kot opravičilo ne bo zadoščalo.

Sitnosti pa ji utegnem še jaz povečati. Prostodušno sem 
direktorjevi tajnici pokazala zapisnik o sporni seji, ki menda 
sodi med strogo zaupne listine. Na srečo sem ime naslov
ljenca prečrtala, preden sem zvedela, da nosim s seboj corpus 
delicti zoper kršilca reda. Obdolžena pa bo prav gotovo Ma
rija. Mogoče se bo morala zagovarjati še zato, ker mi je dala 
nekaj podatkov? Na upravi so me namreč opozorili, da sme 
samo tovariš direktor ali tisti, ki ga on pooblasti, dajati po
datke za javnost. Mariji se za težave, ki jih utegnem povzro
čiti, ne morem drugače oddolžiti, kakor da si je ponudim 
za zagovornico. Zagovor ne bo pravniško formuliran, bo pa 
življenjski, pošten in dobrohoten. Upam, da ga ne bo zavr
nila in da ga bodo sprejeli tudi tisti, ki jim je namenjen.

J'"'UIUIIIIIIIIIIIIIUIUIIIIIIM

... Enaindvajset let je že Marija poli
ca delavka. V tem času, ko je zrasla 

Pova generacija, je doživela marsikaj 
j®Pega, dobila pa je tudi prenekatero 
klofuto, ki jo je zasidrala globlje v živ- 
vJ®nie, ji še bolj odprla oči in ji pove
di® prirojeni pogunt:
. Nekoč je bila podpredsednica repub- 
iske zadružne zveze, zdaj je samo kva- 
“tieirana delavka in predsednica tovar
iškega sindikata. Zaradi tega ni za- 
Sfenjena, celo rada to pove in prizna: 
“"ristala sem tam, kamor spadam. Za 
. delo sem se usposobila, če ne bi 
lrnela družine, bi se še kaj več ...«

Med delavci je priljubljena, ker je 
pariška in ker se hitro znajde v vsaki 
, Xari; Nikomur pa tudi ne prizanese, 
e ni kaj v redu.

.. Kdo bi si, na primer, upal svojemu 
rektorju odkrito povedati v obraz, 

kakor Marija:
, »Boste videli, čez nekaj let vam 
bodo vsi tisti, ki nimajo primernih šol, 
kitali, zakaj jih niste silili, naj se iz- 
°bražujejo.«
. Nekam po naftalinu dišijo te besede, 
ki jih je Marija izrekla na zadnji sej1" 
delavskega sveta, bile so pa na mestu.

Demagoško
izgovarjanje

. »Pet let se že borimo, da bi se de- 
*avci kaj več naučili kakor ravnati s 
stroji,« mi je pravila Marija, »tri četr- 
l'ne naših ljudi ima pa samo po štiri 
razrede osnovne šole. Tovarno širimo, 
2daj poj demo v temeljito rekonstruir
alo, kakor obsedeni se ženemo za po
kanjem proizvodnje, na delavca pa 
Pozabljamo.«

Marija je malce pretiravala. To 
namreč ni čisto res, da se v preteklih

ni nihče brigal za izobraževanje. 
Kakor mi je direktorjeva tajnica pove
dala — direktorja namreč ni bilo v 
°varni — so organizirali že več teča- 

?6V: Jezikovnega, stenografskega, stro- 
]6Pisnega in morda še kakšnega te 
®°rte. »s takšnim tečajem se resda ne 
da presegati norme,« je priznala, »am- 
Pak z delavkami je zelo težko. Gospo- 
dtojstvo, otroci... ni časa za učenje...«

Ta sveža izjava nasprotuje nekoliko 
dni starejši anketi, v kateri so delavke 
°dgovorile, da bi rade obiskovale kak 
strokovni tečaj, toda to trenutno ni 
važno.

Bolj važno je tole:
Marija je v sindikalnem odboru 

dala pobudo, naj bi s popravljenim 
Pravilnikom o delitvi dohodka in oseb
ij1 dohodkov vsakogar prisilili, da si 
Pridobi izobrazbo, ki je potrebna za 
Pjegovo delovno mesto. Zveza komuni- 
,°v je sklep sindikata podprla in tako 
)e nastal predlog za dodatni X. člen 
Pravilnika, ki ga je Marija prebrala 
fla seji delavskega sveta.

Komaj je utihnila, so se oglasili na
moči. Vse izgovorjene besede ji niso 
ds tale v glavi, zapomnila pa si je nji- 
dov smisel.

Predsednik delavskega sveta, ki je 
s glasovanjem potrdil analitično oceno 
delovnih mest, po kateri bi moral nje- 
gove posle opravljati inženir, se je uprl: 
. »Ne pristanem na to, da bi mi od- 
egovali 5 % osebnega dohodka, zato 
er sem samo tehnik. Da bi šel zdaj 

® Petintridesetimi leti na univerzo, mi 
l16 kaže. Lahko pa grem v drugo pod
jetje. Toliko tehnikov še marsikje pri
manjkuje. Zaslužil bom toliko kot zdaj 
P nihče me ne bo silil v šolo.«

Direktor je bil manj oseben, toda 
dstrejši. Njegovo izjavo bom dobesedno 
61 tirala po zapisniku:

mini!

»Delavec, ki svojega posla ne bi bil 
sposoben opravljati, itak ni postavljen 
na tako delovno mesto. Zato bi bilo 
krivično, da bi komurkoli odtegovali 
osebne dohodke, če uspešno opravlja 
svoje delo, zlasti če ni imel priložnosti, 
pridobiti si ustrezno strokovno izobraz
bo. Pač pa si podjetje prizadeva, da pri 
novi zasedbi delovnih mest izbere ljudi, 
ki imajo ustrezno kvalifikacijo.«

Moj komentar:
Analitična ocena delovnih mest je 

torej sestavljena samo za nezasedena 
mesta oziroma za mesta, ki bodo iz
praznjena. Praznih mest pa je v tovarni 
trenutno malo ...

Razumem Marijino ogorčenje, zlasti 
ker je še novi vodja splošnega sektorja 
podprl direktorjevo mnenje:

»Prizadevamo si, da bi si vsak de
lavec pridobil manjkajočo strokovno 
izobrazbo, vendar menim, da naj bi 
bil vsakdo plačan po svojem delu, ne 
po izobrazbi, kajti delo je edino in naj
važnejše merilo za udeležbo pri delitvi 
osebnih dohodkov.«

Marx, na primer o delu ni govoril 
tako na splošno. V I. delu Kapitala je 
zapisal: Bolj komplicirano delo velja 
samo kot potencirano ^li, še bolje, 
multiplicirano enostavno delo, 
tako da je manjša količina komplicira
nega dela enaka večji količini enostav
nega dela. (K. Marx, Kapital X., CZ, 
str. 54.)

Če bi bila definicija vrednosti dela 
v proizvodnji tako enostavna, kot jo

Na seji sekretariata Zveze komunistov 
se je strinjal s tem, da predlagamo ob
vezno izobraževanje in odtegljaje in 
nam obljubil temeljito analizo kvalifi
kacijske strukture v tovarni, natanko 
sploh ne vemo, pri čem smo s kadri in 
kaj komu manjka, na zasedanju delav
skega sveta je pa Zvezo komunistov 
in sindikat pustil na cedilu:«

»Je o tem razpravljal samo sekre
tariat?«

»Predlog za dopolnilni člen sta se
stavila samo sekretariat in sindikalni 
odbor, toda Zveza komunistov je po
prej na široko obravnavala ta problem. 
Tako na splošno ...«

Nihče ni resno 
jemal

Po razgovoru z vodjo gospodarskega 
oddelka in še z nekaterimi drugimi 
ljudmi mi je Marijina osamljenost na 
zasedanju delavskega sveta postala že 
jasnejša in razumljivejša.

»Aero« velja za gospodarsko najbolj 
solidno podjetje v celjskem okraju, če 
smemo verjeti enemu izmed vodilnih 
ljudi v komunalni banki. Kolektiv 
ustvarja izredno velike sklade. 65,5 % 
čistega dohodka bo letos vložil vanje, 
Dvainštirideseturni delovni teden so 
vpeljali lani v oktobru, petinštirideset- 
urnega pa že v januarju 1962. leta. Po 
novem tudi nihče manj ne zasluži ka
kor 25.000 dinarjev na mesec.

Vsi ti podatki govorijo, da je stro
kovno vodstvo dobro.

»Mislite, da inženirji in ekonomisti 
ne bi dosegli takšnih uspehov?« sem 
pobarala vodjo računsko-gospodarskega 
sektorja, ki se je z naravno inteligenco 
in pridnostjo povzpel na ta položaj.

»Povejte, kje naj jih dobimo. Naj 
pustimo vodilna mesta prazna?«

Odgovor se ni ujemal z direktorjevo 
izjavo na zasedanju delavskega sveta, 
bil je pa življenjski.

Inženirjev in ekonomistov v »Aero« 
ne vleče. Večkrat so že razpisali prazna 
mesta, primerna zanje, jim ponudili 
komfortna, takoj vseljiva stanovanja, 
javil se ni pa nihče.

Nemara je to eden izmed vzrokov, 
da je delavski svet, v katerem je pre
cej »priučenih delavcev«, tako apriori- 
stično zavrnil predlog sindikata in Zve
ze komunistov?

Da se nihče resno ne boji za svoj 
»stolček«, bi sodila tudi po izjavi direk
torjeve tajnice:

»Za odgovornejše delo zori človek 
dvajset let, da ga res vsestransko ob
vlada. Inženirji, ki pridejo direktno z 
univerze k nam, še dolgo ne bodo kos 
sedanjemu vodstvu.«

Mislim, da je tajnica izpovedala 
splošno mnenje priučenega vodstva.

Ne bi se spuščala v polemiko, ali 
dvajsetletna delovna praksa vsakomur 
nadomesti univerzo ali ne, prepričana 
pa sem v nekaj drugega, namreč v to, 
da bi sedanje vodstvo »Aero« še bolje 
vodilo podjetje, če* bi si izobrazbo iz
popolnilo.

Prav to pa so politični delavci v 
»Aero« poskušali doseči s svojim pred
logom.

— Ne vem, kaj je tu še nejasnega: za to delovno mesto morate biti 
ali diplomiran ekonomist — ali pa jaz...

Rezultat ankete: 93 članov je pred
lagalo delitev osebnih dohodkov po 
stalni vrednosti dela in individualen-) 
učinku, 132 jih je bilo za to, da se ob
računa zaslužek po stalni vrednosti 
točke in 115 za sedanji, najbolj- napred
ni sistem.

Delavski svet je na podlagi teh po
datkov sprejel sklep, da bo vrednost 
točke do nadaljnjega stalna. S tem je 
ugodil 132 anketirancem, 208 pa ne...

bi za osnovo vzeli letno povprečje. Se
danjega sistema zavoljo tega ne kaže 
v celoti zavreči, marveč zadošča, da 
popravimo ugotovljene napake.«

Ko je član delavskega sveta Alojz 
Banič omenil, da si po sedanjem siste
mu delavci ne znajo izračunati osebnih 
dohodkov (op. nov.: kako naj bi si jih 
mogli, če vrednost točke pokažejo šele 
proizvodni in poslovni rezultati ob 
koncu meseca?), se je, vsaj po sejnem

Ko sva se z Marijo pogovarjali o zapisniku, zopet oglasil direktor: 
tem, mi je priznala, da je sama glaso- »Menim, da bi bilo zaradi delavcev 
vala za ta predlog, čeprav je bil dose- bolje obračunavati osebne dohodke po 
danji sistem bolj napreden. - .... stalni vrednosti točke, čeprav je to ne-

»Nenehno se pri nas prepiramo za- koliko manj napredno. Imeli pa bi v
radi osebnih dohodkov. Če uprava in 
režijci dobijo več kakor mi ob strojih, 
je pri nas huda ura, če je obratno, se 
oni upirajo. Včasih se še v proizvodnji 
med seboj udarimo. Če delovodja skrbi 
samo za tri delavke, mu ostaja čas, da 
sam kaj napravi. Učinek je večji in z 
njim vred vsi več zaslužijo. V veliki 
skupini pa delovodja nima časa, da bi 
stopil k stroju, ker se mora ukvarjati 
z organizacijo in pripravo.«

Marija je povedala več, kakor je 
nameravala. Ob tej izjavi sem podvo
mila, ali je tovarniško vodstvo res tako 
idealno, da mu sedanje znanje popol
noma zadošča, oziroma da ga nihče ne 
bi mogel nadomestiti? Kemična indu
strija je trenutno v zelo ugodnem po
ložaju; gospodarski instrumenti ji pri

\ / / /

Oho, gotovo peljejo spet kak zapisnik seje delavskega sveta..

skušajo nekateri tolmačiti, zakaj potem 
univerze, saj bi tudi brez njih vsi 
ljudje delali. Izkušnje pa so nas na
učile, da praviloma boljše opravlja 
svoje delo bolj izobraženi, bolj stro
kovno usposobljeni od manj strokovno 
usposobljenega, ki zaseda zahtevno de
lovno mesto. Ta si sicer lahko zelo pri
zadeva, vendar samo s prizadevnostjo, 
ne pa tudi s temeljitim strokovnim 
znanjem, v naši industriji ne bomo do
segli nobenega napredka.

Tudi to izjavo sem povzela po sej
nem zapisniku. Marija pa jo je še do
polnila:

»Rekel je še, da ni nikjer zapisano, 
naj vodstvo podjetja skrbi za izobraže
vanje delavcev. Vsak naj se pobriga 
zase. Vso kri mi je pognalo v glavo, ko
sem ga poslušala. Čez noč se je obrnil.

Dokazi
mimogrede

Komisija za izobraževanje je pred 
nedavnim anketirala vse člane kolek
tiva, kakšen sistem delitve osebnih 
dohodkov si želijo.

Anketiranci naj bi izbirali med tre
mi sistemi: izplačevanjem po stari ta
rifni postavki in doseženem učinku, po 
stalni vrednosti točke in med sedanjim 
sistemom, ko vrednost točke variipa 
glede na proizvodni in poslovni uspeh 
podjetja.

Priznajte, da je bila takšna anketa 
v kolektivu, kjer je tri četrtine članov 
končalo samo štiri razrede osnovne šole,
neumestna. Se več, celo škodljiva.

zanašajo. Razen tega »Aero« nima 
resnega konkurenta v državi. Vsa po
dobna podjetja so majhna, kakor 
»Aero«. Kaj pa, če bi na jugu zgradili 
veliko moderno tovarno za pisalne tra
kove, tiskarsko črnilo, kopirni papir in 
podobno? In če bi v tej tovarni zasedli 
vodilna mesta že izkušeni ekonomisti 
in inženirji? Hipoteza je _ uresničljiva:

Toda naj se povrnem k' delitvi oseb
nih dohodkov in se poslužim citatov iz 
sejnega zapisnika.

Direktor:
»Menim, da ne bi bilo pametno, če 

bi uvedli bolj nazadnjaški način obra
čunavanja, kakor je v veljavi. Nezado
voljstvo se je rodilo ob koncu 1963. leta 
(op. nov.: res takrat?), ko so bila sred
stva rezervnega fonda razdeljena na 
podlagi decembrske plače, namesto da

knjigovodstvu znatno manj dela. Ob
račun eveptualnih razlik bi napravili 
ob koncu leta.«

Druga Baničeva izjava, ki je zabe
ležena v zapisniku^ pa poleg čudnega 
pojmovanja delitve in stimulansov ka
že še na nekatere pomanjkljivosti v 
sami proizvodnji, ki jih direktor to
varne, edini pooblaščeni informator, 
prav gotovo ne bi izdal:

«... Norma je najboljša gonilna 
sila ... Vrednost točke do zdaj ni igrala 
tako pomembne vloge, da bi bilo to 
najvažnejše v proizvodnji. Rač pa je 
potrebno čimveč delovnih mest normi
rati, ker le norme pomenijo najboljšo 
stimulacijo.(!?)«

Vodja gospodarskega sektorja je še 
dodal: »Ljudi je treba opozoriti, da 
bodo ob koncu leta lahko še kaj dobili 
iz naslova osebnih dohodkov, samo če 
se bo produktivnost zelo povečala. V 
prvih treh mesecih letošnjega leta je 
narasla le za 9 % (op. nov.: ob mojem 
prihodu je podatek popravil na 11 %) 
osebni dohodki pa za 31 %. Zato ni pri
čakovati, da bo obračun ob koncu leta 
dovoljeval še kako dodatno izplačilo 
osebnih dohodkov.«

No in nato so člani delavskega sveta 
prešli h glasovanju. Enajst jih je gla
sovalo za stalno vrednost točke, dva 
pa za gibljive. V izjemni manjšini je 
bil predsednik delavskega sveta, ki je 
očividno po anketiranju spremenil miš- 

. ljenje. Tedaj je namreč predlagal naj
starejši sistem — stalno ovrednotenje 
dela in preseg norme...

Neuspel
poskus

Ista komisija za delitev dohodka 
in čistega dohodka je pripravila tudi 
dve varianti za korekturo delitve v 
režijskih službah. Ena je sedaj v ve
ljavi: osebni dohodki so vezani na po
vprečni uspeh v proizvodnji in poslo
vanju, druga pa je klasičen primer 
tiste, zoper katero se vsi borimo, nam
reč odvisnost osebnih dohodkov od pro
izvodnih uspehov, če razne službe ne 
vplivajo na njihov uspeh.

Na srečo jo je direktor tokrat kate
gorično zavrnil-

V opravičilo vseh pa lahko samo to 
zapišem, da kljub vsemu, kar sem na
vedla, nihče -ni hotel nikogar pri kraj- 
ševati ali mu kako drugače škodovati. 
Vse, kar je bilo na seji spotakljivo, je 
rezultat nepoučenosti in morda tudi 
delnega capljanja 'za družbenim raz
vojem.

Mislim, da sem v Marijin zagovor 
dovolj povedala.

MARIOLA' KOBAL
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UVOD V RAZPRAVO
O STATUTIH IN PRAVILNIKIH

— _ — ‘ - ' ' ' ' ' " ' '

Sele statut in vsi pravilniki skupaj so norme odnosov v delovni organizaciji

Vsak čas bosta minila dva meseca, 
ko je potekel rok za sprejemanje sta
tutov delovnih organizacij. Zal pred
sedstvu ne moremo posredovati podat
kov, koliko delovnih organizacij statu
tov še ni sprejelo. Sodeč po zadnjih 
uradnih podatkih sekretariata za delo, 
je Statute pripravila že velika večina 
proizvodnih delovnih organizacij, med
tem ko delovni kolektivi v prosveti, 
šolstvu, zdravstvu še 1 nekoliko zaosta
jajo. Kaže, da so dokončno sprejemanje 
statutov zavrle, če lahko tako rečem, 
komisije pri občinskih skupščinah, ki 
proučujejo statute in predlagajo kolek
tivom spremembe, dopolnila in podob
no. Velika koncentracija statutov, ki so 
jih delovne organizacije poslale komisi
jam prav okoli 9. aprila, so objektivno 
in razumljivo opravičilo za zaostanek 
pri dokončnem sprejemanju statutov 
na sejah delavskih svetov. Po našem 
mnenju ne bi bilo smotrno in bi bilo 
celo zgrešeno, če bi terjali, da naj ome
njene komisije pohite z delom in pri 
tem dovolijo površno ocenjevanje sta
tutov. Boljše je, da skušamo slej ko 
prej z resnim delom omenjenih komisij 
vplivati na vsebino statutov, na njiho
vo morebitno dopolnjevanje. To še zla
sti zato, ker opažamo pozitiven vpliv 
na izpopolnjevanje statutov pri vseh 
tistih komisijah, ki so se dela lotile z 
vso resnostjo in pri tem upoštevajo 
predloge in sklepe posvetovanja s 
predsedniki teh komisij, ki je bilo pred 
meseci na republiškem svetu. Toda ve
deti moramo, da vse komisije ne de
lajo tako in da tudi vsa podjetja še 
zdaleč niso pripravljena upoštevati pri
poročil, ki jih dobe. Ker primerjalno 
oceno osnutkov statutov s sprejetimi 
statuti šele pripravljamo, bi ne kazalo 
ugibati, koliko so sprejeti statuti boljši 
od tistih osnutkov, ki smo jih ocenje
vali pred štirimi meseci.

Ze bežen pogled v sprejete statute 
pa daje slutiti, da ni nobenih razlogov 
za pretiran optimizem glede kakovosti, 
kar velja med drugim tudi za« statute 
šol, kjer je ocenjevanje po večjem 
vzorcu, že začeto. Končno pa bi se lah
ko zgodilo, da bi sedaj, v počitnicah, 
ko preneha ali vsaj pojema delo ob
činskih skupščin, temu sledile tudi ko
misije, tako da bi bili statuti dopolnje
ni in sprejeti šele po počitnicah. Pred 
nami je torej dilema, ali temeljito de
lo občinskih komisij, ali pa nevarnost, 
da v počitnicah vse delo zastane. Reši
tev je seveda, da še naprej vztrajamo 
v temeljitem delu, ki pa naj bo tako 
organizirano, da ne bo prišlo do počit
niškega presledka.

NAČELA,
SPREJETA V STATUTIH, 
KAŽE TUDI URESNIČITI

Skratka, ponovno moramo ugotovi
ti, da bi bila politična napaka, če bi 
naša prizadevanja za izdelavo in iz
popolnjevanje samoupravnih aktov po
pustila, če bi sindikati na kateremkoli 
nivoju razumeli ta prizadevanja kot za
ključno akcijo. Res je, da bi bilo zgre
šeno, če bi učinek in vpliv teh aktov 
na notranje gospodarske in družbene 
(medsebojne) odnose poveličevali in jih 
idealizirali, češ, dober statut in dobri 
pravilniki so isto kot dobro gospodar
jenje in uresničeno, poglobljeno samo
upravljanje. Zavedamo se, da so vsi 
samoupravni akti lahko več ali manj 
odraz konkretne prakse!

Toda kaj takrat, če praksa zaostaja, 
če zasledimo v statutih in pravilnikih 
določila, ki niso v skladu z ustavo, ki 
določajo manj kot ustava, niso niti nje
na konkretizacija, niti uresničenje. Tu 
je nedvomno velikega pomena subjek
tiven faktor izvršnih odborov sindikal
nih podružnic in komunistov v delovni 
organizaciji.
i In narobe, kaj takrat, ko sicer sta
tuti in pravilniki proglašajo v načelu 
napredne in za samoupravljanje po
membne rešitve — pa slej ko prej osta
ja le pri načelih, sicer dobrih rešitvah, 
ne pride pa do uresničevanja teh »pred
videnih« odnosov, bodisi na področju 
proizvodnje, bodisi delitve, menjave ali' 
potrošnje. Tudi to je nesporna in po
membna vloga tako imenovanih sub
jektivnih sil in verjetno še zlasti tu. V 
zadnjih mesecih vse pogosteje doživ
ljamo, da v primerih ko praksa za
ostaja za odnosi, ki so predvideni vsa- 
moupravnih aktih, pride do različnih 
nasprotij med posameznimi skupinami 
v delovnih organizacijah, do upraviče
nih pojavov javno izraženega nezado
voljstva in tudi do prekinitev dela. Če
prav nismo natančno in skrbno prouče
vali vzrokov vseh takih pojavov, pa po
znamo že nekaj primerov (po 9. apri
lu), da so se zaposleni, ki so uveljav
ljali svoje zahteve, sklicevali na pra
vice oziroma na neuresničena načela 
samoupravnih odnosov, ki so jih spre- 

' jeli s statutom.

Kaže torej, da samoupravni akti ne 
bodo mogli ostati krpa papirja, ki bi 
jih bilo moč potisniti v predale in jih 
ignorirati. Po vseh razpravah ob usta
vi in po razpravah o statutih se je ne
dvomno okrepila tudi zavest, da so na
pisane norme o medsebojnih odnosih 
brez vrednosti, če jih ne uresničujemo, 
in so se delavci zato tudi pripravljeni 
boriti za njih uresničenje, čeprav na 
take načine, ob katerih včasih izraža
mo pomisleke. Toda do takih nasprotij, 
recimo nevšečnih, nekaterim tako ne
ljubih oblik, da se jim jih zdi koristno 
prikrivati, pride povsod tam, kjer vo
dilne subjektivne sile ne store ničesar 
za to, da bi predvidene, deklarirane 
odnose dejansko uveljavili v praksi. To 
je dejstvo, iz katerega bi morali poteg
niti določene zaključke za delo sindi
katov.

Pred nami sta neposredno dve na
logi:

Za vsako ceno — pri čemer misli
mo na neposreden kontakt z IO sindi
kalnih podružnic in drugimi politični
mi delavci v podjetju — moramo do
seči izpopolnjevanje statutov v vseh 
tistih primerih, ko zaostajajo za prak
so ali celo za odnosi, ki so v načelu 
opredeljeni z Ustavo SFRJ. Dozdeva 
se mi, da ne moremo pričakovati po 
občutku, na osnovi neposrednih stikov, 
posebno velike pripravljenosti, da bi 
dopolnjevali statute, še zlasti tam, kjer 
menijo, naj bo pravica samoupravlja
nja omejena na delitev, ne pa tudi na 
proizvodnjo, menjavo in potrošnjo. O 
tem bo še nekaj besed pozneje.

In drugo, doseči moramo, da bodo 
mnogi v statutih smotrno postavljeni 
normativi o odnosih v proizvodnji in 
delitvi postali tudi praksa, ne pa ne
uresničeno i,n zato prazno in dostikrat 
nejevoljo vzbujajoče — načelo.

PRAVILNIKI MORAJO UREJATI 
KONKRETNE ODNOSE

Znano je, da smo ob sestavljanju 
statutov mnogokrat opozarjali, naj bo
do v statutu vključena določila, nor
me, ki bodo same po sebi že konkreti 
zacija ustavnih načel o pravicah in 
dolžnostih proizvajalcev, konkretizacija 
njihovega vključevanja v proizvodne in 
delitvene odnose. Bolj malo je statu
tov, ki zadovoljivo izpolnjujejo to na
logo. V večini primerov smo dobili od
govor: konkretno bodo odnosi in po
stopki izpeljani v posebnih pravilnikih.

Ker so pravilniki s svojimi norma
mi dejansko nadaljevanje urejanja od
nosov na mnogih področjih od delitve 
CD, delitve OD, do delovnih razmerij, 
pravice do izobraževanja, potovanj, itd., 
smo na pobudo tajništva napravili, re
kel bi, »prvo in približno« oceno, kako 
pravzaprav ti pravilniki dopolnjujejo 
oziroma ne dopolnjujejo statutov. Pred
sedstvu želimo posredovati nekaj ugo
tovitev, za katere ne trdimo, da bi jih 
bilo moč vselej posplošiti, toda iz izku
šenj vemo, da je najbolj koristna prva 
in takojšnja reakcija na pomanjkljivo
sti. Sprejete pravilnike bo namreč še 
veliko težje popravljati in doseči njiho
vo dopolnitev, ker so to akti, ki so iz
ključno domena posamezne delovne 
organizacije, kar za statute po ustav
nih določilih ne velja in je lahko bil 
družbeni, politični vpliv nanje občut
ne j ši in bolj neposreden. Opozoriti je 
treba, da se nam pravilniki ne zde nič 
manj pomembni kot statuti, kajti šele 
vsi samoupravni akti skupaj bodo po
menili celovito normiranje prav vseh 
odnosov, v katere se vključujejo delov
ni ljudje v vsaki posamezni delovni or
ganizaciji. 1

S pravilniki naj bi po načelih, ki 
»obljubljajo« dosegli tudi uresničenje 
posameznih pravic, ugotovili postopke 
za sprejemanje posameznih odločitev 
itd. Delo seveda ni majhno, saj morajo 
delovne organizacije v povprečju spre
jeti več kot 10 samostojnih samouprav
nih aktov. Ni malo delovnih organiza
cij, v katerih bodo izdelali in sprejeli 
več kot 20 pravilnikov, da celo 30, če 
štejemo še vse poslovnike za delo po
sameznih organov in služb.

NEVARNOST:
FORMALNO USKLAJEVANJE 

S STATUTOM!
Zato so marsikje močno pohiteli! 

Toda kako? Pravilnike usklajujejo s 
statuti povsem in samo formalno, na
mesto besede »zakon« in »pravila pod
jetja« vstavljajo besede »statut« delov
ne organizacije« in podobno. Torej ter
minološko, pravno — formalno, name
sto vsebinsko usklajevanje, da ne go
vorimo o tem, da bi morali biti neka
teri pravilniki, kar se vsebine tiče, ko
rak naprej, torej dopolnjevanje statu
tov. Se več, v posameznih primerih, je 
strokovni sodelavec komisije za DU, ki 
je ocenjeval pravilnike, ugotavljal, da
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so v statutih anticipirali doslej veljav
ne pravilnike, ki datirajo iz leta 1961, 
1962 in januarja 1963.

Statuti torej vključujejo rešitve, po
stopke in odnose, uveljavljene v pra
vilnikih pred sprejeto novo ustavo in 
zato rešitve ne zadovoljujejo, zaostajajo 
za možnimi progresivnejšimi oblikami 
poglobljenega samoupravljanja itd. Ta
ko npr. so bili že sprejeti pravilniki o 
delitvi CD ali OD, ki ne zagotavljajo 
udeležbe samoupravljavcev pri odločit
vah o konkretnih oblikah delitve, ne 
zagotavljajo njihove udeležbe pri spre
minjanju meril za nagrajevanje po de
lu, ne uresničujejo predpisanih mate
rialnih osnov samouprave v delovnih 
enotah in podobno. Ker tega tudi v 
statutu ni, v njem je velikokrat samo 
načelo »da se dohodek deli po vlože
nem delu« — taki pravilniki ne pome
nijo prav nobene konkretizacije in iz
boljšave niti v na videz formalnem 
vprašanju postopka. Postopek pa je, 
kakor kaže praksa, eden osnovnih vzro
kov za nesoglasja in protislovja v od
nosih. Taki pravilniki ne uresničujejo, 
ker pač niso prav nič spremenili na
grajevanj po delu za vse, marveč sa
mo za fizične delavce. Posledice tega 
smo že ocenjevali in če sem prav ob
veščen, delajo strokovni sodelavci ob
sežno študijo o tem vprašanju.

PREVEČ ALI PREMALO 
NORMATIVNIH AKTOV?

Pri oceni smo opazili tudi pretirano 
kopičenje samoupravnih aktov. Tako 
so v eni izmed delovnih organizacij že 
sprejeli pravilnik o delitvi OD — spre
jemajo ali pripravljajo pa še pravilni
ke kot dopolnila pravilnika o delitvi 
OD (denimo pravilnik o akordih, pra
vilnik o postopku za izplačila itd., itd.). 
Sicer se ne strinjamo z Napoleonom: 
»Ustava naj bo kratka in nejasna!«, 
češ, tako da ne bo nihše vedel kaj sme 
in kaj ne — ter bo tiho. Verjetno pa 
se ne bi mogli navdušiti niti nad koli
čino normativnih samoupravnih aktov, 
ker so delavcu zaradi množine prav ta
ko tuji in neuresničljivi. Ne pristane
mo niti na ugovor, da se naj akordne 
postavke npr. velikokrat spreminjajo, 
ker brito terjalo pogostno spreminjanje 
pravilnika o delitvi OD. Saj prav za 
to gre! O pravilniku se vodstva še ne
kako pogovore z ljudmi, o teh pravil
nikih pravilnikov pa nič. Le-ti pa so 
ravno najbolj različna merila za mer
jenje opravljenega dela. Postopek za 
spreminjanje mora biti potemtakem 
obvezno isti kot za pravilnik o delitvi 
OD. Pravilniki pravilnikov so nesmisel 
in dokazujejo po mojem mnenju edino 
to, da postopno sicer rešujemo stvari, 
ne poskrbimo pa, da bi jih potem tudi 
uskladili in dosegli njihovo razumlji
vost in uporabno vrednost za vsakega 
samoupravljalca. Pač ne soglašamo z 
občinsko skupščino, ki je ugotovila, da 
so statuti slabi: »ker zaradi nestrokov
ne terminologije brez določene pravno- 
tehnične obdelave, večina določil zveni 
pomanjkljivo in ostane nejasna za čla
ne kolektiva«. To je bilo glasno izre
čeno sicer v občini druge republike, po 
tihem pa ima ta »teorija« tudi pri nas 
somišljenike.

V taki kopici določil se delavec ne 
bo znašel, prav tako kot se ne bi v 
kratkih in nejasnih določilih. Ker po
znamo dejstvo, da pravne službe (če 
jih imajo) ne nudijo zaščite in ne raz
lagajo pravic delavcu, marveč običajno 
ščitijo »podjetje« pred delavcem in 
podjetje navzven, so take količine pra
vilnikov še toliko bolj neumestne. (O 
tem plenum OSS Ljubljana pred dnevi.)

SAMO UGOTAVLJANJE 
ALI TUDI DELITEV 

DOHODKA?
Dalje: pravilniki o delitvi čistega 

dohodka naj bi po »obljubah« (verjetno 
je to primeren izraz) v statutu zagoto
vili, da bo kolektiv vključen v odloča
nje o razmerjih osebni dohodek : skla
di in tudi o delitvi ter uporabi sred
stev za sklade. To odločanje je ponekod 
formalno zagotovljeno s sprejemanjem 
proizvodnih načrtov, vendar pa je s 
tem proizvajalcu zamegljen pogled v 
resnične gospodarske posledice te 
osnovne delitve dohodka. Le z odlo
čitvijo o tem razmerju bi bil zagotov
ljen vpliv samoupravljavcev na celotno 
gospodarjenje, tako na delitev in od
merjanje sredstev za osebno potrošnjo, 
kot na določanje in uporabljanje sred
stev za družbeni standard in razširjeno 
reprodukcijo sploh. V pregledanih že 
sprejetih pravilnikih o delitvi čistega 
dohodka tega ni (najdemo le določila 
o nivojih, na katerih se dohodek ugo
tavlja), nič pa o tem, na katerih nivojih 
se o sredstvih odloča, kdo je lahko no
silec sredstev in kdo jih realizira (npr. 
DE). Za tem se skrivajo tiste teorije, ki

nedvoumno trde, da je stvar samo
upravljanja samo delitev, delitveni od
nosi, kot pravijo, ki se pa pozneje zre
ducirajo samo na delitev osebnih do
hodkov, ni pa stvar samoupravljanja 
tudi proizvodnja, odločanje o enostavni 
in razširjeni reprodukciji.

To je le kratka ocena. Tudi, če bi 
navajal podrobneje, kakšni so ti pra
vilniki o delitvi ČD, bi vse skupaj le 
potrjevalo tezo, da »obljube« o samo
upravljanju z ustvarjenimi sredstvi, ki 
so v načelu sprejete v določilih statu
tov — niso uresničene, oziroma grozi, 
da ne bodo Uresničene. V naših dose
danjih prizadevanjih smo iz razumljivih 
razlogov, usmerjeni predvsem, da no 
rečem samo, na vprašanja delitve oseb
nih dohodkov, ne pa tudi na ustvarja
te vseh dohodkov. Upam pa si trditi, 
da bi taka enostranska usmeritev lahko 
povzročila tisto, na kar so in še nami
gujejo posamezniki, namreč — stagna
cijo samoupravljanja. Samoupravljanje 
in samoupravljavec, ki se ukvarja samo 
z delitvijo OD in mu je dana samo ta 
možnost kot polna pravica, še ni samo
upravljavec in to še ni samoupravlja
nje.

Tak samoupravljavec ne vidi, ne ob
čuti in ni zainteresiran na povezavah, 
ki sicer so med osebnimi dohodki in 
proizvodnjo — torej nakupom surovin, 
prodajo, proizvodov, vzdrževanjem stro
jev* nadomestili osnovnih sredstev in 
investicijami.

PREPREČITI SAMOVOLJO 
PRI »ODMERJANJU PRAVIC«
Se nekaj o pravilnikih o delovnih 

razmerjih. Tudi v tem primeru najde
mo v statutih največkrat le splošna 
načela in sklicevanje na podrobnejšo 
ureditev teh osnosov, oziroma pravic in 
dolžnosti v pravilnikih. Toda nekateri 
delavski sveti sprejemajo formalno z 
ustavo in statutom usklajene stare pra
vilnike. Torej — nikakršnih vsebinskih 
sprememb, kot da se ni zgodilo nič in 
da si tudi nič več ne želimo. Sposodil 
si bom primer z že prej omenjenega 
plenuma OSS Ljubljana: V razpravi je 
sodeloval tovariš, ki je povedal, da so 
neki delavki (posredujem le kratek po
vzetek dogodkov) odpovedali službo 
najprej zato, ker ni hotela oziroma ni 
mogla izprazniti stanovanja, ki naj bi 
ga dobil pravkar došli uslužbenec. Za
radi argumentov je direktor umaknil 
prvo odpoved. Zatem je v obrat, v ka
terem dela prizadeta delavka, in ki ga 
vodi strokovno in v tem primeru tudi 
»oblastno« omenjeni direktor, poslal 
inšpekcijo, ki naj bi ugotovila nered. 
Inšpekcija je ugotovila nepravilnosti in 
to je bila direktorjeva osnova za drugo 
odpoved delovnega razmerja. Ko so 
mu dokazali, da je za nered odgovoren 
tudi sam, je umaknil drugo odpoved. 
Tretja odpoved je bila utemeljena z 
lenobo, in seveda s posredovanjem ob
činskega sindikalnega sveta je bila 
umaknjena tudi ta. Delavka, ki je do
bila živčni zlom, kar po vsem tem ni 
niti presenetljivo, pa je med tem dobila 
četrto odpoved, čeprav je bila na bole
zenskem dopustu. Vzrok: delovno mesto 
mora biti zasedeno. To je, žal, samo 
eden izmed primerov, omenjen na seji 
OSS, vendar kaže na odvratno, zahrbt
no in ne vem še kakšno ravnanje z 
delavcem. Upravičeno todej pričakuje
mo, da bodo pravilniki o delovnih raz
merjih taki, da bodo preprečili nespre
jemljivo samovoljo posameznikov, ko 
odmerjajo pravico ljudem. Pričakovali 
bi, da bodo vse pravice, ki se vežejo 
na disciplino, sprejemanje in odpušča
nje z dela, in tako dalje, decentralizi
rane, prepuščene samoupravljavcem, 
delavcem torej, ker imajo ti k sreči še 
tolikšno mero zavesti o delavski soli
darnosti, da so sposobni objektivno in 
pošteno presojati o napakah posamez
nika.

Toda vsega tega v že sprejetih pra
vilnikih o delovnih razmerjih ni. Kot 
prej so to^ tudi zdaj boljše ali slabše 
prepisani členi iz zakona o delovnih 
razmerjih, nikjer pa niso podrobno 
predvideni postopki, samoupravni orga
ni, ki naj rešujejo ta, v medsebojnih 
odnosih zelo občutljiva vprašanja. 
Nikjer, niti v starih in niti v ponovno 
sprejetih pravilnikih o delovnih raz
merjih ni določila, ki bi, denimo, do
puščal možnost, da je odpuščen, ozir. 
da mora zapustiti delovno organizacijo 
tisti, ki mu kolektiv dokaže, da »šika
nira« delavce. Nikjer ni določila, da je 
pravna služba v podjetju dolžna ščititi 
vse tiste interese samoupravnih orga
nov, na katerem koli nivoju, in tudi 
tiste pravice posameznika, ' ki so mu 
dane s statutom in pravili podjetja. 
Dokler bo ta služba organizacijsko pod
rejena direktorju, seveda ne bo dru
gače. V teh pravilnikih potemtakem ni 
prav tistih določil, ki naj bi vsaj posto
poma omogočila, da tak dokument ne 
bi bil samo krpa papirja, idealizacija

odnosov, marveč solidno pomagalo 1* 
osnova za — ne ukinitev protislovij 
v odnosih med ljudmi, ker še dolg0 
časa ne bodo v celoti odpravljena, 
marveč le njihovo čim bolj humano i« 
s samoupravljanjem usklajeno razre
ševanje. ~ Z eno besedo, pravilniki 0 
delovnih razmerjih, ki ne določajo dru
gega, kot to, kdaj in pod kakšnimi po* 
goji sme zaposlen na dopust, dalje, kal 
mora storiti, da si pridobi pravico d° 
dela v delovni organizaciji, koliko ut 
tedensko mora delati, itd., itd., še nis° 
tista določila, ki bi nas lahko zado
voljila.

MIMO KOLEKTIVA
Ugotavljamo, in to bi si upali cel° 

posplošiti, da v dosedanjih pripravah 
pravilnikov, niso bili angažirani sindi
kati in njihovi izvršni odbori. Tudi zat° 
bi utegnili iti v mnogih primerih pra
vilniki mimo članov kolektiva. Običaj
no je tako, da upravni odbor, ali ustrez
ne strokovne komisije, predlože no? 
pravilnik v razpravo in potrditev delav
skim svetom. Po daljši ali krajši ra2- 
praui ga ti organi potrde. Tega ne 
sklepamo le na osnovi razgovorov P° 
kolektivih, marveč nas na tak postopek 
opozarja tudi analiza zapisnikov s sei 
delavskih svetov že nekaj mesece? 
sem. Zdi se, da ne bomo smeli dopu
stiti, da bi pravilnike sprejemali mini0 
kolektiva, češ saj je bilo že ob statutih 
dovolj razpravljanja.

Presoji predsedstva prepuščamo, ah 
se lahko zadovoljimo s tem, da bod” 
kolektivi razpravljali le o bolj važnih 
pravilnikih, kot so med drugim pravih 
nik o delitvi CD, pravilnik o delit?1 
OD, pravilnik o delovnih razmerjih, a" 
pa velja to načelo tudi za pravilnike 6 
štipendiranju, HT zaščiti, nagradah 28 
tehnične izboljšave itd. Menim, da h' 
bilo koristno, če bi govorili le o inten
zivnosti razprav ob posameznih pravil
nikih in vztrajali pri tem, da mora j0 
imeti vsi zaposleni možnost vpliva n* 
prav vsak navidezno še tako obrobe” 
pravilnik.

Slednje je utemeljeno že zato, kef 
vse odnose, tako proizvodne kot delih 
vene odnose, ki nastanejo pri menja?1 
in še zlasti pri potrošnji, urejajo vS 
pravilniki s statutom skupaj in ne 1® 
njihov del. Ni pa tako enostavno stop
njevati te odnose na bolj ali manj P°' 
membne, čeprav razlike so in jih 1,8 
zanikamo. Zato, kot rečeno, menim, d” 
moramo presojati, kateri odnosi so n?1” 
v danem obdobju najvažnejši, zato d” 
bi pospeševali fizični obseg proizvodni6 
in temu laže .prilagajali tudi intenziv
nost razprav o posameznih pravilnikih' 
Odreči se vsakršni razpravi in dovolil’1 
da bi posamezniki odločali o posamez
nih odnosih v imenu vsega kolektiv”: 
pa ni v skladu z osnovnimi princip' 
samoupravljanja, v katerega so vklju
čeni vsi odnosi in ne le nekateri °" 
omenjenih odnosov, ki nastajajo v pro
izvodnji.

V tem poročilu smo navedli šari” 
negativne tendence, ki se kažejo P”1 
delu s pravilniki. Vendar je treba po
vedati, da smo srečali tudi primer6, 
kjer pravilniki po vsebini povsem za
dovoljujejo in kjer je bil tudi postopek 
pri sprejemanju tak, da je imel rod
nost sodelovati vsak zaposleni. Tak1 
pravilniki zagotavljajo samoupravlja?" 
cem udeležbo pri pomembnih odločit
vah na področju delitve CD, OD i” 
delovnih razmerij. Taki, rekel bi dob« 
pravilniki, nam nudijo osnovo, da bo
mo zbrali iz njih konkretne pozitiv«1 
rešitve in jih posredovali tudi drugi«1. 
Toda pravilnikov je toliko in so tak” 
individualni glede na rešitve posamez
nih odnosov, da je nemogoče pričako
vati, da bi na njih oblikovanje lahk” 
vplivali iz enega samega centra: Neiz
ogibno je, da bi se s pravilniki ukvar
jali tudi občinski sindikalni sveti, even
tualne njihove dosedanje komisije 28 
statute. Edino tako bomo uspeli odl°" 
čilneje vplivali na to delo. Vpliv je p” 
našem mnenju še zlasti pomemben za
radi tega, ker v nekaterih delovni” 
organizacijah prevladuje mnenje, da s8 
bodo notranji odnosi uredili že zat”' 
in s tem. ker bodo urejena gospodarsk8 
vprašanja, ki niso odvisna od delov«6 
organizacije. Torej, z urejevanjem eko
nomskih odnosov med družbo in pod
jetjem bodo po takem gledanju od
pravljena tudi vsa protislovja, ki na
stajajo v delovni organizaciji sami. ^ 
pa dobro vemo, da se lahko ta proti
slovja rešujejo predvsem in samo f 
delovni organizaciji sami. In nazadni6 
bi bilo koristno opozoriti na to, da n« 
bi ob razpravah o posameznih pravil
nikih le-te vselej primerjali tudi s sta
tutom. Tako bodo proizvajalci lahk” 
najbolj učinkovito ugotavljali, kakš«6 
stopnjo konkretizacije pomeni posa
mezni pravilnik, kako je usklajen * 
statutom, ali pa se bo pokazalo celo t°' 
da bo ob pravilniku potrebno sprem* 
niti tudi določila statuta.
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DIHAJTE 
SVEŽ ZRAK, 
PIJTE NAŠE 

PIVO!
Pravzaprav imajo prebi

valci petih ljubljanskih ob
čin še srečo. Sedaj, ko se 
nihče več ne more prito
ževati zaradi hudega mra
za in ko že marsikdo išče 
telesne užitke v osvežujo
čem tekočem elementu, 
lahko za smešno nizko ceno 
sto dinarjev kupiš malo 
omarico v tem ali onem 
kopališču in potlej nudiš 
svojemu zgaranemu telesu 
to, kar mu gre.

Da imajo občani mesta 
Ljubljane srečo, pravim za
to, ker je' zadnja vojna 
blagohotno prizanesla ko
pališčema Iliriji in Koleziji 
in ker se lahko še danes, 
kjub vsem težavam, tako 
lepo kopajo kot nekoč, Res 
je, na Špici na Ljubljanici 
ni več pravega kopanja. 
Urbanizacija je opravila 
svoje. Tudi z Malim grab
nom in Gradaščico je ko
nec. Zato pa je ostalo za 
200.000 meščanov dvoje 
pravih kopališč: Ilirija in 
Kolegija.

Torej, sa poletno rekre
acijo je v Ljubljani poskrb
ljeno tako, kot se spodobi. 
Prostor na soncu in pro
storček v vodi. Za vsako
gar! Na kaj več pa, razum
ljivo, tudi ne smemo raču
nati. Napisi, kot na primer

»Žaganje prepovedano« ali 
»Lovljenje najstrožje pre
povedano«, so povsem od
več. Za kaj takega namreč 
ni prostora, na kar kopalce 
ni potrebno še posebej 
opozarjati, saj v glavnem 
vsi dobro vidijo.

Še dosti večje možnosti 
za svojo rekreacijo pa ima
jo Ljubljančani nekaj kilo
metrov iz mesta v »Rekre
acijskem centru Ježica«.

, Žuboreča voda, ki ohladi 
celo najtrše askete, ležalne 
deske in zadaj lep gostin
ski objekt! Tako lep in ve
lik, da nihče ne podvomi o 
resni skrbi za napredek tu
rizma.

Nekoč si tu lahko igral 
celo mali nogomet. No, ta
ka zabava, danes ni več v 
modi. Zakaj bi se Človek 
mučil in podil za žogo? Za
kaj si ne bi enkrat zares 
odpočil...?

Prav gotovo je bil istih 
misli tudi kolektiv rekre
acijskega centra. Zato je 
pred dnevi z de.belimi kam
ni in zemljo zasul igrišče 
za mali nogomet in tako 
začel resno konkurirati 
ostalim našim kopališčem. 
Ni pametno, da bi bil člo

vek aktiven še med počit
kom! Rekreacija... to že, 
vendar ne na igrišču ali ob 
žogi. Rekreacija na stolu, ki 
ga je človek vajen že iz 
službe, in ob vrčku piva!

To so •zares velike pred
nosti Rekreacijskega centra 
»Ježica«. In prav je, da so 
zanje poskrbeli, saj ne mo
remo še vnaprej samo raz
pravljati o rekreaciji, tem
več moramo v njen prid 
tudi nekaj storiti.

Kakor na primer na Je
žici.

PO OBČNEM ZBORU ZVEZE ZA TELESNO KULTURO SLOVENIJE

AKTUALNE NALOGE
TELESNOKULTURNIH DELAVCEV

llllilllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll IIBIIII

Pretekli teden je bil v Ljubljani v dvorani 
Slovenske filharmonije občni zbor Zveze za te
lesno kulturo Slovenije. Po sodbL delegatov in 
gostov je bil to doslej najbolje pripravljen obračun 
dela vseh naših telesnokulturnih delavcev, ki de
lajo po šolah, društvih in ustreznih forumih.

Namesto običajnega poročila podajamo izvleč
ke iz referatov predsednika Zveze za telesno kul
turo Slovenije tov. Janeza Zemljariča in dveh 
delegatov iz Kopra in Ajdovščine.

liiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiii iiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiii

Janez Zemljarič: Pomembni 
procesi in premiki v našem ce
lotnem družbenem dogajanju 
ustvarjajo pogoje in zahtevajo 
nadaljnje izpopolnjevanje go
spodarskega sistema na osnovi 
samoupravljanja in delitve do
hodka po delu in hitrejše iz
boljševanje materialnih pogojev 
življenja delovnih ljudi. Te bi
stvene izpopolnitve in spre
membe, ki so začrtane zlasti v 
osnovnih smernicah za pred
kongresno aktivnost Zveze ko
munistov Jugoslavije in resolu
ciji Zvezne skupščine o smerA 
nicah za nadaljnji razvoj go
spodarskega sistema, bodo ne
dvomno prinesle daljnosežne 
pozitivne rezultate, pospeše
vale poglabljanje samoupravlja
nja, porast proizvodnje in pro
duktivnosti dela in skladno s 
tem zagotavljale tudi znatno 
večji družbeni in osebni stan
dard naših delovnih ljtyii.

Nedvomno odpirajo izpopol
nitve v sistemu, ki jih enoduš- 
no podpiramo, tudi družbenim 
organizacijam za telesno kultu
ro povsem nove možnosti in ob
veznosti. Za ponazoritev, za ka
ko bistvene spremembe gre, le 
en primer iz naše republike: 
skupščina SRS je 22. maja 1964 
po razpravi o razvoju šolstva v 
naslednjih letih sprejela stali
šča za izdelavo sedemletnega 
perspektivnega programa. V 
njih so med drugim zastavljeni 
cilji, da moramo do leta 1970 
znižati pouk v naši republiki na 
najmanj eno in pol izmene, da 
v istem času v večjih središčih 
omogočimo, da bo večina otrok 
lahko celodnevno bivala v 
ustrezno opremljenih šolah in 
da je treba pospešiti izgradnjo 
učilnic, telovadnic in domov. 
Iz tega izhaja, da bomo imeli v 
naslednjih letih čedalje več šol, 
zlasti v razvitejših središčih, z 
eno samo izmeno in možnostjo, 
da je mladina ves dan v šoli. 
V takih pogojih bodo tudi za 
obvezno in prostovoljno telesno- 
kulturno delo v šolah nastopili 
povsem drugačni časi.

Izboljšana materialna osno
va v delovnih organizacijah in 
komunah in postopno preusmer
janje v hitrejše razvijanje 
družbenega standarda, ustvar
jata torej objektivno dosti dru
gačne pogoje in zahteve za de
lovanje telesnokulturnih orga
nizacij Predvsem moramo v 
naslednjem obdobju z najbolj 
intenzivnim in vsestranskim 
delom odpravljati relativno za
ostajanje za družbenim in ma
terialnim razvojem na drugih 
področjih. Hkrati pa moramo 
tudi telesno kulturo razvijati 
mnogo hitreje kot integralni del 
in popolnoma enakovreden ele
ment družbenega standarda na
ših delovnih ljudi.

V realiziranju te orientacije 
je primarnega pomena, da v 
prihodnjem obdobju vsepovsod 
dosežemo sodobno vrednotenje 
telesne kulture in vključimo v 
to dejavnost znatno širši krog 
mladine in odraslih. Telesna 
kultura se pri nas zlasti zadnje 
leto resda mnogo pravilneje 
vrednosti kot prej. Veliko razu
mevanje za to področje druž
bene dejavnosti so zlasti poka
zali skupščina SR Slovenije, Iz
vršni svet in vodstva nekaterih 
družbeno-političnih prgarhzacij. 
Tudi občine in mnoge delovne 
organizacije so v novih statutih 
sprejele obvezo, da bodo ustvar
jale pogoje in skrbele za raz
voj t»lesne kulture, za aktivni 
odmor in razvedrilo občanov 
ter razvijale in podpirale de
javnost telesnokulturnih orga
nizacij. Kljub tem, kvalitetno 
novim odnosom se stvari v 
praksi še zelo počasi spremi
njajo in so obveze, ki sicer iz
ražajo pravilno vrednotenje in 
sodobho pojmovanje vloge tele
sne kulture, ostale še v marsi
kateri občini in delovni orga-
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nizaciji zgolj zapisane. V naši 
republiki se zdaj ukvarja s te
lesno kulturo vključno s šolsko 
mladino komaj okrog 12 % pre
bivalcev, kar je znatno manj 
kot v drugih srednjerazvitih dr
žavah.* Okrog 40 % šoloobvezne

dovoljni, ko ugotavljamo, da 
pride na enega učitelja telesne 
kulture v šolah z višjimi razre
di v okraju Koper 515 učencev 
(ali vseh učencev 33.943, stro
kovnih učiteljev pa samo 32, kar 
pomeni, da pride na enega uči
telja 1.061 učencev), da nam 
manjka samo za šole še naj
manj 56 strokovnih delavcev ter 
da jih istočasno štipendiramo 
samo 29. Kje bomo dobili osta
le?

Skoraj v vseh šolah ugotav
ljamo, da je vprašanje objektov 
za telesno kulturo nadvse pe
reče. Za primer navajam občino 
Koper, kjer ima samo ena šola 
lastno telovadnico, vse ostale pa 
morajo iskati prostor drugje. 
Mnoge šole poleg tega, da ni
majo telovadnic, nimajo ureje
nih tudi dvogišč, bodisi zaradi 
tega, ker nimajo minimalnih 
potrebnih finančnih sredstev, 
bodisi zato, ker v sami šoli ni 
prostora za takšna igrišča. Šol
ska yodstva niti tam, kjer bi 
lahkb, ne posvečajo dovolj po

kadrov na šolah. Na šolah, kjer 
ni učitelja telesne vzgoje, je te
lesna vzgoja le občasna in ne 
more zadostiti zahtevam, ki jih 
postavlja družba pred nas.

V desetih primorskih obči
nah koprskega okraja je kot že 
rečeno 258 šol, od katerih je kar 
115 samostojnih šol z višjimi 
razredi. V teh šolah se vzgaja 
več kot 16.000 učencev, pouk te
lesne vzgoje pa vodi le 32 stro
kovno usposobljenih ljudi. To
rej dva na tisoč učencev. Ker 
pa je v nesamostojnih šolah več 
kot še enkrat toliko otroki brez 
telesne vzgoje, odpade na ene
ga učitelja telesne vzgoje več 
kot 1000 učencev. To je okrajni 
povpreček.

Ali smemo na osnovi vseh 
navedenih podatkov pričakovati 
na Primorskem, ki pravzaprav 
nima telesnokulturne tradicije, 
v naslednjem desetletju bistve
ne spremembe? Če upoštevamo 
vse navedene pomanjkljivosti 
in še bolj pomanjkljivo politi
ko financiranja telesne vzgoje,

Janez Zemljarič, predsednik ZTKS na občnem zboru

mladine ima večje ali manjše 
telesne okvare. V delovnih or
ganizacijah, zlasti v gospodar
stvu, narašča število nesreč pri 
delu, pri čemer se ponesreči 
največ mladih ljudi. Čedalje več 
je obolenj kosti, sklepov in oži
lja. Te bolezni povzročajo stal
no naraščanje izostankov z dela 
in veliko izgubo v nacionalnem 
dohodku. Čeprav vplivajo na te 
pojave različni faktorji, je ven
darle nesporno, da je eden naj- 
odločilnejših pomanjkanje orga
niziranega telesnokulturnega u- 
dejstvovanja

Eden izmed poglavitnih 
vzrokov, da se s telesno kultu
ro ukvarja zelo majhen odsto
tek ljudi in da imamo tudi v 
šolah vseh stopenj opraviti z 
zelo kritičnim stanjem, je ne
zadovoljiva osveščenost, nepo
znavanje in nerazumevanje, ka
ko vsebolj nepogrešljiv činitelj 
harmoničnega razvoja človeka 
postaja telesna kultura.

Julij Lončar: Vedno, kadar 
razpravljamo o telesnokulturni 
dejavnosti v okraju in komuni, 
oziroma kadar razpravljamo o 
pristojnih organih družbenega 
upravljanja v družbenih organi
zacijah in prosvetno družbenih 
službah, preide razprava pre
težno le na ugotavljanje finanč
nih potreb

Za uspešen razvoj telesne 
kulture v komuni pa moramo 
preiti po načelnih razpravah 
čimprej na stvarno obravna
vanje problematike in izdelati 
konkretnejše programe razvoja 
telesne kulture tako v šolah 
kot v družbenih organizacijah. 
To so programi, ki morajo biti 
realizirani v sedemletnih pla
nih komun in ki morajo zagoto
viti načrtno in koordinirano 
delo vseh, ki skrbe za telesno 
zdravstveni razvoj mladine, re
kreacijo delovnega človeka ter 
smotrno izkoriščanje prostega 

■ časa. Če vzamemo za primerja
vo telesne kulture v naših šo
lah vprašanje kadrov, telovad
nic in finančnih sredstev, ki 
smo jih trošili v ta namen, lah
ko zaključimo, da nismo dosti 
napravili. Ne moremo biti za

zornosti telesni vzgoji. Mnogo 
ur po nepotrebnem odpade, ve
liko jih je slabo pripravljenih, 
učni načrti pa so nadvse po
manjkljivi.

Stanko Sluga: Ko razprav
ljamo o telesni kulturi v naših 
društvih, ne moremo mimo šol
ske telesne vzgoje, ki bistveno 
vpliva na splošno stanje teles
ne kulture pri nas.

šola je edina institucija, kjer 
je po zakonu zagotovljena skrb 
za telesno vzgojo. Cilj telesne 
vzgoje v šoli je preprečevati in 
odpravljati razne napake in 
okvare, katerim je mlado telo 
tako podvrženo. Poleg tega je 
njen namen, da človeka že kot 
otroka priuči na telesno vzgojo . 
tako, da mu bo ta postala traj
na potreba. Če bo šolska telesna 
vzgoja dosegla te cilje, se nam 
ni treba bati, da ne bomo imeli 
članstva v naših društvih in 
prav tako ne, da bodo to le 
»otroška« društva, ampak orga
nizacije, kjer bomo imeli v njih 
člane vseh starostnih stopenj.

Vprašanje telesne vzgoje v 
šoli še zdaleč ni urejeno. Poleg 
pomanjkanja zelenih površin, 
igrišč in pokritih prostorov tod 
258 šol na Primorskem imata le 
dve lastno telovadnico), je pe
reče tudi vprašanje strokovnih

Ml

potlej nikakor! S politiko fi
nanciranja očitno nekaj ni v re
du! Dejstvo, da odpade na pre
bivalca »bogate« komune v isti 
republiki skoraj 170-krat večja 
vsota, namenjena telesni kul
turi, kot v »revni« komuni, je-_ 
le v dokaz, da vprašanje še ' 
zdaleč ni rešeno. To nesoraz
merje je sicer vzeto iz društve
ne telesne vzgoje, vendar ni v 
šolah nič bolje. Ob vsem tem 
mislim, da pomeni sedemletni 
načrt telesne vzgoje za Primor
sko skoraj toliko kot nič.

Naj z enim stavkom povza
mem svoje misli: če hočemo
članstvo v društvih, ga črpajmo 
iž šol, tu pa še prej uredimo 
današnjo situacijo, ki ni nič kaj 
rožnata in nam ne dela časti 

* * *
Obsežna problematika obč

nega zbora Zveze za telesno 
kulturo Slovenije nam nikakor 
ne dopušča, da bi bralca v .eni 
sami številki soočili z vpraša
nji, do katerih je . zbor zavzel 
določeno stališče in seveda tudi 
ustrezne sklepe. Prav zato smo 
se odločili, da bomo o omenje
nem dogodku še pisali in vse 
zainteresirane podrobneje se
znanili s temeljito obravnavano 
problematiko naše telesne kul
ture. A. U.
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S ŠTORE: ~\

Pester program
Komisija za rekreacijo 

pri sindikalni podružnici 
Železarne Store je pred 
kratkim izdelala in predlo
žila Izvršnemu odboru po
družnice program dela, ki 
obsega tri točke: izletmištvo, 
letni oddih in športna tek
movanja.

Komisija ugotavlja, da je 
izletništvo ena izmed naj
bolj priljubljenih pano* 
rekreacijske dejavnosti med 
člani kolektiva. V pretek
lem letu so bila v ta riamen 
rezervirana le skromna fi
nančna sredstva, kljub te
mu pa je večina izletov 
uspela. Udeležilo se jih je 
veliko število članov kolek
tiva, vendar je to število v 
razmerju s številom zapo
slenih še vedno premajhno. 
Zaradi tega bo komisija 
skušala zainteresirati po
družnice za krajše in bolj 
pogoste izlete, tako, da se 
jih bo lahko udeležilo večje 
število ljudi. Glavna izlet
niška točka bi naj postal 
rekreacijski center na Sve
tini, kjer imajo štorski že- 
lezarji razen naravnih le
pot, pozimi pa idealne s mu-' 
carske terene, še dva po
čitniška domova.

Pod drugo točko progra
ma je komisija za rekrea
cijo ugotovila, da je oskrba 
v počitniških domovih sicer 
zadovoljiva, da pa bi bilo 
potrebno poskrbeti še za 
primerno razvedrilo v pro
stem času. V ta namen bi 
se naj v počitniških domo
vih nabavile mize za na
mizni tenis, uredila igrišča 
za odbojko in balinanje, or
ganiziral ples ipd.

V želji, da bi se povečalo 
zanimanje za športno re
kreacijo članov kolektiva, 
je omenjena komisija v 
tretji točkh»svojega progra
ma predvidela nekatere 
spremembe v tekmovalnem 
sistemu. Uvedli bodo tur
nirski sistem s tem, da se 
bodo medobratni turnirji 
odvijali spomladi, jeseni in 
pozimi pa v panogah, v ka
terih je možno tekmovati v 
zaprtih prostorih, lv

• MARIBOR:

Neuspela
revanša

Športniki Dravskih elektrarn 
Slovenije so se v dneh 23. in 
23. maja 1964 pomerili v Celov
cu s športniki avstrijskih drav
skih elektrarn v običajnih 
športnih panogah, v katerih 
tekmujejo med seboj že vrsto 
let.

Tudi tokrat našim dravskim 
športnikom ni uspelo nadigrati 
in premagati gostitelja. Izbolj
šali so sicer rezultat nasproti 
jesenskemu v Mariboru, toda 
še vedno je dokaj velika raz
lika v kondiciji in tehniki v 
korist avstrijskih gostiteljev. 
Nadvse gostoljubno so bili naši 
športniki sprejeti v Celovcu in 
drugih krajih lepe Koroške, 
kamor so se podali po konča
nem tekmovanju.

Avstrijci so zmagali v na
miznem tenisu — moški in žen
ske, v kegljanju — 2 moški in 
1 ženska ekipa; v streljanju I. 
ekipa; gostje pa so zmagali v 
streljanju — XX. ekipa in vx 
šahu. K* X.

® MARIBOR:

Za pravičnejšo 
delitev sredstev

Nedavno je imela svoj 
redni letni občni zbor 
OBZTK Maribor-Center. V 
razpravi so predstavniki 
Partizana očitali nepravilno 
delitev sredstev, ker so le
ta preveč ostajala v mest
nih društvih, medtem ko so 
ostale organizacije na pode
želju dobile le minimalna 
sredstva. Tako je bil na 
občnem zboru sprejet sklep, 
da občinska zveza zahteva 
od sveta za telesno vzgojo 
naj v bodoče deli sredstva 
sama občinska zveza, saj le 
ona pozna dejavnost dru
štev na svojem področju ter 
njihove potrebe. M. F.
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TGA KIDRIČEVO:

| Za rekreacijo dva in pol milijona!
Centralni delavski svet tovarne glinice 

ln aluminija iz Kidričevega je za letošnje 
leto odobril 2,500.000 dinarjev za rekrea
cijo svojih ljudi. Nedavni plenum je raz
pravljal o razdelitvi teh sredstev na sin
dikalne podružnice. Merilo naj bi bilo 
število zaposlenih. Tako bodo prejele po
družnice 2,030.000 dinarjev za kritje stro
škov prevoza v rekreacijske centre, med
tem ko so ostala sredstva (470.000) name
njena za nakup potrebnih rekvizitov za

opremo centrov ter druge stroške pri or
ganizaciji rekreacije.

Sprejet je bil tudi sklep, da se centri 
koristijo v času od 1. junija do 15. okto
bra, vendar pa še bo čas koriščenja po 
potrebi lahko tudi podaljšal, če bodo vre
menske prilike ugodne. V primeru pa, da 
kaka sindikalna podružnica ne bi v celoti 
izkoristila dodeljenih sredstev, jih bodo 
prejele druge SP. «-ce
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• KZ PESNICA PRI MARIBORU:

Predvolilna aktivnost
Zadružni svet kmetijske zadruge Pesnica pri Mariboru 

je že razpisal volitve v nove organe upravljanja te gospo
darske organizacije. Sklenili so, da bodo izvedli volitve v 
nedeljo, 14. junija letos, in to v treh volilnih enotah, v 
katerih pa bo več volišč. Po določilih statuta bodo volili 
kot najvišji organ upravljanja zadružni svet, ki bo se
stavljen iz 60 0/o članov delovnega kolektiva in 40 "to kme
tov zadružnikov, ki sodelujejo pogodbeno s kmetijsko za
drugo. Poleg tega pa bodo volili tudi svet delovne enote, 
Ki bo štel 18 članov. Imenovali so tudi centralno volilno 
komisijo in komisijo za sestavo volilnega imenika.

V teh dneh pa so v kmetijski zadrugi Pesnica pri Ma
riboru že pričeli tudi s predvolilnimi sestanki, na katerih 
razpravljajo predvsem o kandidatih za nove organe uprav
ljanja, o gospodarjenju in načrtih zadruge, o 'pogodbenem 
sodelovanju in podobnem. Kmetje zadružniki pa se pred
vsem zanimajo, kdaj bo urejen kmetijski prostor, na 
kakšen način pod najugodnejšimi pogoji nabaviti razna 
drobna osnovna sredstva kot so ročne motorne kosilnice, 
motorne škropilnice in podobno. L. Z.

• SPLOŠNA BOLNIŠNICA MARIBOR:

Sprememba v organih upravljanja
Na zadnjem zasedanju sveta Splošne bolnišnice Mari

bor so sprejeli med drugim tudi sklep o razpisu volitev 
v organe upravljanja tega zavoda. Volitve so razpisali za 
22. junij letos. Po določilih statuta bo odslej najvišji organ 
upravljanja delavski svet in ne več svet bolnišnice. Novi 
delavski svet bo štel 27 članov, od katerih jih bodo 13 
volili za enoletno mandatno dobo in 14 z dvoletno man
datno dobo. V delavskem svetu pa bodo samo člani delov
nega kolektiva. Poleg delavskega sveta pa bo v prihodnje 
obstajal pri Splošni bolnišnici Maribor tudi svet občanov, 
ki bo sestavljen iz članov delovnega kolektiva zavoda in 
iz vrst občanov. Svet občanov ne bo imel pravice odlo
čanja, ampak bo več ali manj bolj posvetovalno informa
tivni organ. V zvezi z volitvami organov upravljanja so 
tudi skldnili, da bodo imeli od 5. do 10. junija po vseh 
delovnih enotah predvolilne sestanke, na katerih bodo 
razpravljali predvsem o kandidatih in o sedanjem delu 
organov upravljanja. Imenovali pa so tudi centralno vo
lilno komisijo in komisijo za sestavo volilnega imenika.

Z. L.
| • ZASAVJE:

Sredi volitev
V maju so v Zasavju že izvolili prve nove samouprav-

I ne organe. Prvi. so jih izvolili rudarji iz Rudnika rjavega
| premoga Trbovlje-Hrastnik; sledili pa so jim apnarji iz
| Kresničke industrije apna in predilničarke iz Predilnice
| Litija. 1. junija so izvolili nov delavski svet v Komunal-
| nem podjetju Zagorje ob Savi; na področju hrastniške
| občine pa so izvolili prve nove delavske svete na Rudniku
| rjavega premoga in v Združenih brivnicah.
| V večini trboveljskih delovnih organizacij bodo opra- 
I vili volitve novih samoupravnih organov v času od 11. do 
| 13. junija; zadnji pa bodo volili nove delavske svete v
| ELIT, Zavodu -za zaposlovanje invalidnih in drugih oseb 
| »TIKA«, v Termoelektrarni in v Metaliji.

V Zagorju ob Savi bodo v industrijskih delovnih orga-
| nizacijah volili nove samouravne organe 9., 11. in 12. ju-
| nija. Omeniti velja, da so na področju zagorske občine
| posvetili posebno pozornost izbiri kandidatov. O njih so
| razpravljali najprej po posameznih oddelkih, potem pa na
i zborih proizvajalcev.

Zadnje nove organe samoupravljanja bodo v Hrastniku 
1 volili 15. junija, in sicer v Kmetijski zadrugi. Na zborih 
3 proizvajalcev na področju hrastniške občine, na katerih 
S so sprejemali kandidatne liste za nove delavske svete, so 
E obširno razpravljali tudi o investicijah v družbeni stan- 
1 dard. Ugotovili so, da v večini delovnih organizacij težijo 
jj za investicijskimi vlaganji, čeprav so investicijska vlaga- 
g nja zaenkrat nujnost v Steklarni, in sicer z ozirom na 
= pomanjkanje stekla na domačem tržišču, in pa v Tovarni 
E kemičnih izdelkov, kjer naj bi prešli na finalizacijo izdel- 
1 kov, s čimer bi lahko občutno izboljšali dohodek. Pouda- 
E rili pa so še, da sta nujni investiciji v družbeni standard 
§| — gradnja zdravstvenega doma in kopalnega bazena.
| -k-
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Tudi na Bledu se je že začela turistična sezona Foto: M. Šparovec

• SEVNICA:

130 milijonov izgube 
pomeni, da je potrebno 

več storiti za varnost 
pri delu

Na prvih zborih delo-vnih 
ljudi v posameznih delovnih ko
lektivih sevniške občine so med 
ostalim razpravljali tudi o pro
blematiki gospodarjenja in dru
gem. Zraven ostalih vprašanj, 
kako doseči boljše gospodarske 
uspehe, so prikazali kot problem 
tudi nesreče pri delu in razna 
obolenja. Lansko leto je bilo 
v tej občini zaposlenih nekaj 
nad 2090 oseb, nesreč pri delu 
pa je bilo nekaj nad 230.

Primerjava s številom nesreč 
iz prejšnjih let pokazuje, da 
število ni porastlo, temveč da je 
bilo v lanskem letu mnogo več 
težjih nesreč in nekaj takih, ki 
so zahtevale smrtne žrtve. Za
radi nesreč in obolenj so izgu
bili na narodnem dohodku in 
imeli izdatkov za preko 130 mi
lijonov din. Prav ta izguba po
meni, da bo potrebno v prihod
nje navzlic vsem dosedanjim 
prizadevanjem vložiti vse na
pore, da se varnostni ukrepi pri 
delu v sedanjem obdobju na
glega tehničnega napredka vsa
kodnevno izpopolnjujejo.

Proizvajalci so pri obravna
vanju tega vprašanja opozorili 
tudii na to, da je tudi delček 
skrite rezerve, ki jo domala 
vsi delovni kolektivi v prizade
vanjih, kako preiti na 42-umi 
delovni tednik, temeljito raz
iskujejo. -od

• GORNJA RADGONA:

Priprave na festival
Prihodnje leto bo od 20. do 

25. maja v Gornji Radgoni ve
liki mladinski festival bratstva 
in enotnosti. Zato so se pred ne
davnim sestali odgovorni druž- 
beno-politični delavci in raz
pravljali o gradnji novih šport
nih objektov, potrebnih za festi
val. Ker leži Gornja Radgona 
tik ob naši severni meji, bo 
omenjena prireditev toliko bolj 
pomembna, zato prireditelji 
upravičeno upajo, da bodo do
bili vsestransko pomoč in pod
poro. Po možnosti tudi repu
bliško. -ce.

• ČRNOMELJ:*

V statutih premalo 
upoštevali 

ustavna določila
V črnomaljski občini so vlo

žili vse napore, da so pravoča
sno sprejeli občinski statut in 
statute delovnih organizacij. 
Vkljub ustavnemu določilu je 
bilo nekaj manjših delovnih 
organizacij in ustanov, ki niso 
uspele do roka izdelati osnutkov 
statutov in jih dati v javno 
razpravo. Stanje se je z neko- 
likšno zamudo popravilo. Če
ravno so bile javne razprave 
konkretne in podrobne, pokazu- 
jejo prvi rezultati uveljavljanja 
statutarnih določil posameznih 
delovnih kolektivov to, da so 
strokovne komisije, katerim je 
bila poverjena naloga izdelati 
osnutek statuta premalo upošte
vale že veljavna ustavna dolo
čila. Zlasti se je to opazilo v 
pripravah na volitve v delavske 
svete in druge organe uprav
ljanja. Čeravno določa ustavno 
določilo, da ima volilno pravico 
vsak proizvajalec odnosno so
delavec posameznega kolektiva 
je v mnogih statutih določilo, 
da imajo volilno pravico samo 
redno zaposleni sodelavci. Te in

nekatere druge manjše pomanj
kljivosti bo potrebno uskladiti, 
in prav to narekuje, da bo po
trebno uspešno delo, ki je bilo 
na področju javnih razprav o 
osnutkih statutov nadaljevati 
tako, da se bodo določbe statu
tov prilagajale k poglobljenim 
prizadevanjem splošnega gospo
darskega razvoja in še k več
ji decentralizaciji delavskega 
upravljanja ter vključevanju 
vseh sodelavcev in proizvajal
cev v organe upravljanja.

• MURSKA SOBOTA:

Razveseljivi 
proizvodni uspehi

Industrija v soboški občini je 
v prvih štirih mesecih letošnje
ga leta dosegla razveseljive pro
izvodne uspehe. Sama proizvod
nja se je povečala v primerjavi 
z letom 1962 kar za celih 8,4 %, 
medtem ko je v aprilu porastla 
za 29,8 %. In prav zato je indu
strija tč občine v prvih štirih 
mesecih letošnjega leta izpolnila 
plan z 32,7 %. Posebno ugoden 
porast proizvodnje so dosegli v 
elektroindustriji in industriji za 
predelavo papirja, medtem ko 
so vse ostale gospodarske orga
nizacije dosegle planirano ra
ven proizvodnje za leto 1964. K 
vsem tem uspehom pa je pripo
mogel tudi delovni kolektiv 
ČZP Pomurski tisk, ki je odprl 
novi obrat kartonaže, katerega 
so pričeli graditi že v letu 1962. 
Že v letošnjem letu bo ta obrat 
ustvaril nad 600 milijonov bruto 
proizvoda, saj bo predelal okrog 
2000 ton materiala. Investicijska 
vrednost tega novega obrata 
znaša z vsemi stroji 152,000.000 
dinarjev, od katerih pa je več 
kot polovico investiral sam de
lovni kolektiv iz svojih lastnih 
sredstev. In če končno ugoto
vimo, da je bila preskrba z 
električno energijo v prvih me
secih letošnjega leta precej kri
tična in da so se tudi delovni 
kolektivi na področju soboške 
občine borili z raznimi težava
mi, potem je nedvomno njihov 
uspeh toliko vrednejši in lahko 
tudi v bodoče zaupajo v svoje 
lastne sile pri izpolnitvi proiz
vodnega plana, ki so si ga po
stavili in ga tudi dosledno ures
ničujejo. -ce.

Največ sonca in zraka se boste naužili, če boste dopust 
preživeli pod šotorom

INDUPLATI JARŠE izdeluje kvalitetne šotore v 6 tipi
ziranih izvedbah

CELJE — V dneh 14. in 
15. maja 1964 je Občinski 
sindikalni svet Celje orga
niziral seminar za predsed
nike sindikalnih podružnic 
kmetijstva, gradbeništva in 
prometa.

Prvi dan seminarja smo 
obravnavali finančne pre
stopke in xrlogo inšpekcij, 
kongresni material ter 
praktično obrazložitev de
litve osebnega dohodka in 
delitve čistega dohodka. Za 
vsako temo predavanja pa 
se je razvila diskusija s 
konstruktivno kritiko vsega 
dogajanja, ki ni v skladu s 
smernicami V. kongresa 
ZSJ.

Drugi dan smo poslušali 
predavanje s kratkim pre
gledom zgodovine sindikal
nega gibanja. Delo in vlo
ga sindikata v času admi
nistrativnega upravljanja, 
sindikati in njih pomen v 
različnih družbenih uredit
vah. Prehod na samouprav
ljanje in razlika do admi
nistrativnega um-aVI Janj a;
samoupravni akti/ njih po
men ter tehniko vodenja 
sestankov.

Celotno gradivo seminar
ja je pestro zajelo vsa 
vprašanja, predvsem pa je 
bilo opaziti zelo živahno 
diskusijo o vprašanjih, ki 
jih je analiziral peti kon
gres ZSJ.

Da so podobni seminarji 
potrebni in zaželeni, je 
predvsem dokaz to, da se 
je od 23 povabljenih udele
žilo kar 21 predstavnikov 
sindikalnih podružnic. Zato 
je potrebno izreči pohvalo 
organizatorju tega seminar
ja. kakor tudi vsem preda
vateljem z željo, da se na 
tak način še kdaj sestane
mo.

Na koncu seminarja pa 
so bili sprejeti naslednji 
sklepi:

1. Zahtevamo, da se do
sledno izvajajo sklepi ozi
roma smernice V. kongresa 
ZSJ;

2. Intenzivno proučevati 
delitev osebnega dohodka. 
Predvsem pa, da bodo ob
stoječe kapacitete proizvod
nje izkoriščene do mere 
svoje zmogljivosti.

3. Aktivizirati vse vod
stvene kadre sindikata v 
gospodarskih organizacijah 
pri iskanju možnosti za 
dvig življenjskega standarda 
delovnega človeka.

4. Brezpogojno je potreb
no urediti pravilno izkori
ščanje investicij in njih 
planiranje.

5. Urediti kadrovska vpra
šanja v vseh sindikalnih 
podružnicah in postaviti na 
vodilna mesta ljudi, ki 
bodo znali reševati proble
me delovnega človeka.

6. Vložiti vse sile v to, 
da se v delavske svete pred
laga čimvečje število aktiv
nih članov sindikata.

D. B.

SLOVENSKE KONJICE — 
Člani predsedstva občinske
ga sindikalnega sveta v 
Slov. Konjicah so pred 
kratkim obravnavali in 
sprejeli delovni program 
za drugo polovico letošnje
ga leta. V njem je dan naj
močnejši poudarek na kon
kretnem izpolnjevanju nalog 
V. kongresa ZSJ. Posebno 
pozornost bodo posvetili 
nagrajevanju in delitvi do
hodka, glede investicij pa 
so menili, da bo v okviru 
občine potrebno ugotoviti, 
katere so res nujne in ko
liko je takih, ki bi jih lah
ko začasno odložili.

IZ ČASOPISOV DELOVNIH KOLEKTIVOV • IZ ČASOPISOV DELOVNIH KOLEKTIVOV # IZ ČASOPISOV DELOVNIH KOLEKTIVOV • IZ ČASOPISOV DELOVNIH

Kaj je s III. papirnim 
strojem

VEVČE, maja. — Ekonomski uspeh III. papirnega stroja je 
bil že nekaj mesecev nazaj najnižji ali vsaj med najnižjim od 
vseh proizvodnih ekonomskih enot. Seveda so bili s tem v zvezi 
tudi osebni dohodki te ekonomske enote nizki, čeprav so se 
morda ljudje v tej EE tudi trudili, da bi pri svojem delu do
segli primerne rezultate. Zanima nas situacija na tem stroju. 
Morda je krivda na strojni opremi, morda stroj sam ni tako 
urejen, ali je kriva slaba organizacija EE, ali program. Ko gle
damo, kako drugi stroji napredujejo, bi bilo umestno vprašanje, 
če ta stroj — mislimo na ljudi ob njem — ne dela tako kot 
drugi. Ali bi bilo treba strokovne pomoči posadi, čeprav vemo, 
da je v primerjavi z drugimi stroji poprečni staž posade tu naj
višji. Ali je vzrok neuspeha objektiven ali subjektiven?

Da bi bila stvar osvetljena, smo nasprosili nekatere stro
kovne sodelavce za njihovo mnenje:
Drnovšek Viktor — šef pro

izvodnje:
Ze nekaj mesecev nazaj je 

imel III. papirni stroj proizvod
ni program, za katerega bi de
jal, da je ravno nasproten ti
stemu, o katerem smo razprav
ljali pri prehodu na skrajšan 
delovni čas.

Namesto večjih proizvodnih 
nalog eksperimentiramo tu z 
najrazličnejšimi vrstami in bar
vami papirja. Kljub večkratne
mu dogovoru o minimalnih ko
ličinah, katere vzamemo v pro
izvodnjo, da bi le-te bile do ne

ke mere rentabilne, delamo rav
no obratno.

Poleg tega je že sam papirni 
stroj nujno potreben večjega 
popravila, kar je bilo predvide
no za prejšnji mesec. Razna po
pravila smo odlagali za čas 
omenjenega remonta. Stanje 
papirnega stroja pa se je z dne
va v dan poslabševalo.

Pri doseženem proizvodnem 
uspehu je z ozirom na količino 
papirja tudi odločilno, koliko 
ljudi je bilo zaposlenih pri iz
delavi le-tega. Ne torej samo, 
da je- polna posada, ampak mo

ra biti ta tudi zaposlena. Je pač 
razlika, če proizvede stroj dnev
no 20 ali pa 30 ton papirja.

Niso redki primeri, ko se iz
met, oziroma napake v papirju 
odkrijejo šele pri prebiranju v 
papirni dvorani, medtem ko pa
pir že dan ali več teče na stro
ju. Sicer pa to ni čudno, le da 
se papirni trak ne utrga, da bi 
ga ne bilo treba ponovno nape
njati, — za izmet v papirju se 
bo pobrigala papirna dvorana 
in ga izmetala ven. Tako je gle
danje posameznikov, ki prine
sejo s seboj na delo razne časo
pise, kriminalke in podobno, ter 
si s tem krajšajo čas. Njihovi 
zgledi pa močno vlečejo ...

Teh »objektivnih« težav je 
še več. Razen male častne izje
me je posada v tej ekonomski 
enoti najbolj nedisciplinirana 
in za kritiko najmanj dojemlji
va. Poizkušali smo že večkrat 
to stanje urediti, toda doslej je 
še vsakdo, ki se je tega lotil, 
dvignil roke!

Ivan Bogovič — izmenski 
vodja

Vzroke za nizko proizvodnjo 
in s tem nizko vrednost točke 
moramo iskati v objektivnih in 
subjektivnih faktorjih, ki vpli
vajo na tako stanje.

Med objektivne vzroke mo
ramo vsekakor šteti neprikla-

den asortiment papirjev. Najče- 
šče delajo težave kulerji, gram
ske teže 48 g/m2. Ti papirji so 
v večini neklejeni, različnih 
barv in nians. Taki papirji zah
tevajo brezhibno strojno opre
mo, dobro vzdrževan stroj in 
izurjeno, disciplinirano tfer stro
kovno podkovano posado.

Na poškodovanem situ, kar 
na tem stroju ni redek primer, 
se takšni papirji ne dajo kvali
tetno izdelovati. Tudi klobuče
vine je treba pogosteje menja
vati. Strugala na stiskalnicah 
morajo dobro tesniti. I. pomoč
nik mora biti dobro izurjen za 
napeljevanje papirnega traku 
na tambur. Papir izdelujemo v 
različnih niansah, kar ima za 
posledico pogoste menjave sno
vi, tako da je prehode barv tre
ba^ strgati. V prvem zvitku je 
težko ujeti pravi barvni ton, za
radi česar moramo te zvitke re
zati ločeno kar zopet poveča iz
met. Zaradi močnih barvnih to
nov se po daljšem obratovanju 
obarvajo tudi sušilne klobuče
vine, ki potem na svetlejših pa
pirjih puščajo odtise. Poleg te
ga so ti papirji v večini nekle
jeni, kar tudi do neke mere 
vpliva na pogostejše trganje na 
papirnem stroju.

Zgoraj omenjene težave bi 
si upal zagovarjati, če ne bi bilo 
tu tudi precej subjektivnih

vzrokov, takih, ki dajo vedeti, 
da tudi druge stvari niso v re
du.

Spomnimo se leto dni nazaj, 
ko sta bili tudi po dve klobuče
vini na dan uničeni (klobučevi
na zatekla ali poškodovana pri 
menjavi). Paznika sta bila ta
krat še dva in sta si delala 
družbo ali pa se menjavala pri 
spanju. Ne trdim, da včasih ni
sta potrebna dva, ampak če sta 
nedisciplinirana, potem naredi
ta več škode kot koristi. V tem 
obdobju je zateklo ali bilo po
škodovanih tudi precej sušilnih 
klobučevin. Zgodi se, da pride 
do poškodbe, vendar zakaj to 
vedno pri slabem delavcu. Ta
krat so bili še primeri ( v tem 
niso zaostajali tudi drugi stro
ji), ko si je osebje že ob 23. uri 
ali prej postiljalo z izmetom in 
se pripravljalo na sladko spa
nje.

Tega je danes vedno manj. 
Osebje drugih strojev je prej 
kot pri III. PS uvidelo, da rodi 
takšno delo slabe sadove. Na 
III. PS so še primeri, ko pred
postavljeni in drugi smatrajo, 
da bo delo najbolje potekalo 
pod naslednjimi pogoji:

1. Nekateri ljudje pri stroju 
so še vedno mišljenja, da se de
la denar takrat kadar ljudje 
sedijo ali celo spijo (npr. na

pručki pri III. PS, oddaljeni 
čimdlje od delovnega mesta).

2. Da spada čitanje X roma
nov in časopisov med nujna 
opravila v 42-urnem tedniku.

3. Da je potrebno stroj in 
naprave nadzirati samo takrat, 
kadar se na stroju papir trga. 
Kot da ni trganje pogosto po
sledica napak, ki so trajnejšega 
in ne trenutnega značaja.

4. Da je delovno mesto stro
jevodje za papirnim strojem.

5. Da je familiarnost v takš
nem okolju nujen pojav. Neka
teri še danes ne ločijo odnosa 
do ljudi in familiarnosti. Kaj 
si le misli podrejeni, če mu 
strojevodja potem, ko ga je za 
neko stvar upravičeno okregal 
in je bil podrejeni užaljen, za
brusi : »Drugi so mene za..., 
jaz bom pa druge!« Komentar 
ni potreben.

6. Da ni nikogar v tovarni, 
ki bi se dalo z njim po strokov
ni plati kaj pogovoriti.

Trdim, da je disciplina eden 
od osnovnih pogojev za dobro 
delo. Nič ne pomaga visoka 
strokovna sposobnost, če ni di
scipline. Le oboje rodi strokov
njake. Strojevodja bi moral biti 
vzgled na vsakem mestu. Do
kler ni, ne more zahtevati di
scipline od drugih. Pri izbiri 
ljudi za napredovanje gledamo 
v prvi vrsti na disclpliniraeoet,
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IZ DELOVNIH ORGANIZACIJ IN KOMUN • IZ DELOVNIH ORGANIZACIJ IN KOMUN
• POSTOJNA:

Mtr pragu novih 
dolžnosti in nalog

Gospodarske organizacije, ki 
P bile dolžne izdelati, in spre
sti statute, so svoje naloge do 
določenega roka tudi izpolnile, 
statuti sb bili potrjeni in spre
sti- Statutarne komisije so upo
števale predloge in mnenja, .ki 
Jlb je na osnutke izrazila občin- 
®*a komisija. Tako je bilo torej 

vsem predpisom zadoščeno. 
Težko pa je reči, če je bilo vse 
delo tudi kvalitetno oprav- 
Jteno. Naglica, s katero so neka
teri hoteli nadoknaditi dragoceni 
daš, je bila le prehitra, da bi 
temeljnemu aktu posvetili tisto 
ln tolikšno pozornost, kot jo je 
jteeden. Nedvomno pa se bo 
kvaliteta dela povsod najbolje 
odražala v vsebinskem izvaja
nju sprejetih določil, v mnogo
tero pa bo odvisna tudi od vlo
ženega truda v ostale samo
upravne akte.

Večina statutov obravnava 
bistvene dolžnosti in pravice de
lovnega človeka precej deklara-

-*• V
Poletni dan ob Savi...

Foto: M. Šparovec

livno. Preveč je sklicevanja na 
fazne pravilnike, poslovnike in 
Podobno. Prav zaradi tega pa so 
se sedaj komisije za izdelavo 
statutov postavile pred nove 
dolžnosti in . odgovorne naloge.

Delovni kolektivi so svoje 
statute sprejeli in/ potrdili- V 
kolikor bodo bodoči pravilniki 
dosledno izvedli realizacijo sta
tutarnih določil, potem so zago
tovljene kvalitetne spremembe 
v notranjih odnosih, poglobljena 
delitev po delu, dejanska skrb 
za standard delovnega človeka, 
Predvsem pa boljše delo orga
nov samoupravljanja. Za dejan
sko realizacijo določil pa so v 
Prvi vrsti odgovorni kolektivi 
sami, saj imajo prav sedaj, ko 
bodo volili nove organe samo
upravljanja, največje in naj
boljše možnosti izbrati take 
ljudi, ki bodo zanesljiv garant 
njihovih hotenj. Po drugi strani 
Pa so naloge statutarnih komisij 
nenehno izpopolnjevanje in 
■usklajevanje z vsemi spremem
bami, ki se pojavljajo znotraj 
ali zunaj gospodarskih organi- 
za Nujno bo skrbeti za to, da 
se uo nenehno večalo število 
Proizvajalcev v direktnem 
upravljanju in odločanju iv de

lovnih organizacijah. Prepo
trebno je okrepiti službo obve
ščanja proizvajalcev o dogaja
njih v njihovi organizaciji, o 
delu »organov samoupravljanja, 
povečati možnosti izobraževanja 
in strokovnega . spopolnjevanja.

Nekateri statuti niso že mar
sikaterih delujočih pozitivnosti 
v delovnih organizacijah uzako
nili, medtem ko so bile nekatere 
npr. načela delitve, - izobraževa
nje, kadrovanje, informiranost 
in podobno pa le preveč brez 
prave materialne baze.

V zvezi z izdelavo statu
tov so sindikalne organizacije 
odigrale precejšnjo vlogo. Mar
sikje so bile pobudnik in pred
lagatelj dobrih rešitev, zlasti pa 
so se kategorično zavzemale za 
odpravo slabosti v sedanjih ak
tih. Sindikalne organizacije so 
bile v pretežni večini organiza
tor temeljitega proučevanja 
osnutkov in so bili mnogi pred
logi rezultat teh posvetovanj. 
Analiza letnih delovnih konfe
renc sindikalnih podružnic je 
pokazala, da je bilo na vseh 
konferencah osrednje vprašanje: 
statut. Tam pa, kjer se sindi
kalna organizacija ni vključila 
v delo, oziroma ni bila iniciator 
in pobudnik dela, je prišlo do 
škodljivega čakanja in zavlače
vanja.

Sindikalne organizacije, sta
tutarne komisije in delovni ko
lektivi so na pragu novih nalog. 
Statute je treba dosledno Spra
viti v življenje, pripravljati in 
sprejemati je treba še druge 
ustrezne interne akte delovnih 
organizacij. Ob doslednem izva
janju statutarnih določil pa bo 
moč takoj videti in ugotoviti, 
kaj bi kazalo v statutih popra
viti in dopolniti. Če je bila na
glica pri izdelavi statutov res 
»potrebna«, potem gotovo z njo 
ne bo moč opravičiti zavlačeva
nja izdelave pravilnikov in po
slovnikov in vseh tistih aktov, 
ki so v statutih predpisani in 
določeni. BA

• PTUJ:

Center za socialno delo
Občinska skupščina v Ptuju 

je na svoji seji sprejela odlok 
o ustanovitvi centra za socialno 
delo. Ustanovitev tega centra 
pomeni za ptuisko občino velik 
dogodek in korak naprej na 
področju reševanja socialnih 
problemov. Občina ima kmečko 
zaledje, ki nosi vrsto socialnih 
nasprotij iz preteklosti: alkoho
lizem, revščino, viničarstvo, sta
rostno nepreskrbljenost, bolez
ni itd. Naš gospodarski in druž
beni razvoj je mnogo teh pro
blemov že odpravil, vendar pa 
se poedfni pojavljajo spet v no
vi obliki, nastajajo pa zraven 
teh še mnogi drugi. V lanskem 
letu je dobivalo stalne in obča
sne podpore okrog 620 občanov 
v znesku nad 22 milijonov di
narjev, medtem ko je bilo v 
skrbništvu 168 oseb, od katerih 
kar 83 mladoletnikov. V zad- 

.njem času je poraslo število 
mladostnih prestopkov, kjer bo 
vsekakor nujno najti primemo 
rešitev, da se to"ne bi več do
gajalo, saj je dosedanja praksa 
pokazala, da je med takimi mla
dostnimi prestopniki, za kate
re mora skrbeti družba, mnogo 
otrok predvs*n iz družin alko
holikov. Zato naloge centra za 
socialno delo niso lahke, vendar 
smo prepričani, da jih bo uspe
šno reševal. —ce.

O SLOVENSKE KONJICE:

Plodna razprava na 
volilni konferenci ZKS

Na občinski volilni konfe
renci ZKS konjiške občine je v 
razpravi sodelovalo kar 27 de
legatov, to je več kot četrtina 
prisotnih. Zato je razumljivo, 
da so obravnavali vsa važnejša 
področja družbenega dogajanja, 
v katerih sodelujejo člani ZKS. 
Tovarišica Vera Marošek, rav
nateljica osnovne šole v Vita
nju, je zlasti podrobno obdelala 
vprašanja šolstva, pri čemer so 
jo podprli tudi nekateri drugi 
delegati iz prosvete. Ti so pred
vsem prikazali težaven mate
rialni položaj šolstva na območ
ju občine, ki se izraža tudi v 
slabši kvaliteti pouka. Ob po
manjkanju ustreznih prostorov 
in tehničnih pripomočkov res ni 
mogoče doseči sodobnega pouka 
in razlage v posameznih pred
metih. Tudi nekateri delegati iz 
industrijskih podjetij so pred
lagali, da bo potrebno finančni 
položaj šolstva urediti z instru
menti. ki mu bodo dajali za
dostna sredstva ne glede na go
spodarsko moč občine. S tem 
bi namreč v šolah odpadlo iska- 
nie dodatnih virov dohodkov, 
na sestankih prosvetnih delav
cev pa bi se v večji meri posve
tili problemom poučevanja, 
idejnosti pouka itd.

Tov. Žagar iz LIP Slov. Ko
njice je podrobno analiziral ne
katere probleme v tem podjetju 
zaposlenih delavcev. Analiza, 
kje in v kakšnih stanovanjih 
stanujejo delavci, je pokazala 
ne le oddaljenost od kraja za
poslitve, temveč tudi njihove 
stanovanjske razmere. Te so v 
nekaterih primerih tako težav
ne. da jih bodo morali urediti v 
teku letošnjega leta, o čemer 
bodo razpravljali tudi na seji 
organov upravljanja. Ko je tov. 
Žagar govoril o gozdnv sečnji je 
posebej poudaril smotrno gospo
darjenje. Menil je, da je po
trebno drevo ne glede na vrsto 
posekati takrat, ko je doseglo 
višek svoje rasti.

Predsednik občinske skupšči
ne tov. ing. Tavčar pa je v svo
ji razpravi omenil, da imajo de
lovni kolektivi dokajšnje razu
mevanje za probleme v komuni, 
da pa so nekatera večja^kot na 
pr. Konus zaradi plačevanja 
anuitet v težavnem finanačnem 
položaju, medtem-ko pa je TKO 
v Zrečah v letošnjem letu dala 
večji finančni prispevek za do
graditev osnovne šole v tem 
kraju. L. V.

Splošna plovba Piran je dobila novo moderno prekobceansko ladjo »Slovenija«. Na svojo prvo pot 
je ladja krenila v nedeljo zvečer in odplula proti Buenos Airesu

® RUSE: e

Spet pred
milijonsko izgubo

Delovni kolektiv tovarne du
šika je še vedno pod vtisom mi
lijardne izgube, ki jo je utrpel 
v prvih mesecih letošnjega leta 
zaradi redukcije električne 
energije, ko mu preti ponovna 

, redukcija, ki spet prinaša s se
boj milijonsko škodo. Nedavno 
so namreč zopet dobili obvestilo 
od JUGEL, da bodo ponovno 
med tistimi, ki jih bo zadela re
dukcija električne energije za 
čas od 21. maja do 31. julija le
tos. Zato je delavski svet To
varne dušika v Rušah sklical 
izredno sejo, na kateri so ob
ravnavali vprašanje omejitve 
električne energije. Proizvajalci 
so iskali vse možnosti v sami 
tovarni, da bi ublažili posledice 
redukcije, vendar je možnosti 
malo ali pa nič, saj je za to
varno dušika osnovna surovina 
prav električna energija, katere 
pa do danes še nikoli niso do-

Vsak dan ob istem času.. Foto: M. Šparovec
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drugo je lafhko pridobiti. Disci
pliniranemu ne bo zateklo sito 
sli klobučevina. Disciplinirani 
I. pomočnik ne bo prezrl napa
ke v papirju ali dopustil, da se 
ffiu zvitek slabo navija. Disci
plinirani sušilec se bo po more
bitni • napaki (presušen papir, 
teoker rob) skušal poboljšati, 
le pa ugovarjati, kot znajo to 
nekateri. Strojevodja se bo sku
šal ' pogovoriti o problemih s 
Predpostavljenimi. Dva več ve
sta kot en sam.

2e več sit je bilo na III. PS 
Poškodovanih (dve pred krat
kim). Na takšnih sitih je izde
lava kulerjev nemogoča. Stroj 
teora seveda zaradi tega teči 
Počasneje. Produkcija je daleč 
od postavljenega normativa. 
Bili so primeri, ko je bila pro
dukcija kljub izdelavi kulerjev, 
sorazmerno visoka. Stroj je te
kel s hitrostjo 148 m/min. Ko 
sem ob neki priliki rekel stro
jevodji, da je hitrost 148 m/min. 
Premajhna, me je zavrnil, češ: 
saj je dovolj. Razumljivo je, da 
so primeri, ko stroj zaradi slabe 
strojne opreme ne more hitreje 
teči, kadar pa tu ni ovire, ne bi 
smel biti noben strojevodja mi
ren, dokler ne bi spravil stroj 
na najvišjo možno hitrost.

Pripomniti moram, da je de
lo z vsemi posadami na vseh 
drugih strojih lažje, kot s po
sadami na III. PS. Pri tem zla

sti izstopajo nekatere posade 
oziroma nekateri delavci. Uži
tek je sodelovati s strojevod
jem, ki ima na vsakem koraku 
željo po čim vedji in kvalitet
nejši proizvodnji, obenem pa, 
da ostro obsoja vsako nepravil
nost podrejenih.

Na žalost so še primeri, ko 
nekateri ljudje v tovarni pred
postavljene enostavno ignorira
jo. Včasih je treba potrpeti. Z 
dobro voljo je mogoče marsikaj 
doseči. Slabo delo, zlasti pa ne
disciplina, se pa sama mašču
jeta.

Ing. Božo Iglič — proizvod
no tehnični direktor:

Papirni stroj III je tisti pa
pirni stroj, ki je dejansko od 
vseh papirnih strojev že nekaj 
mesecev nazaj najbolj obreme
njen z ekspertnimi papirji in 
to papirji nizkih gramskih tež. 
Skoraj vsi navedeni papirji, ki 
jih izdelujemo na terp papirnem 
stroju imajo gramsko težo 
50 g/m2 oz. 48 g/m2 prej pa je 
bila gramska teža celo nižja in 
je znašala 48/46 g/m2. Nizka 
gramska teža ter z njo poveza
na nizka proizvodnja na eni 
strani, na drugi strani pa često 
razdrobljene komisije, veliki 
barvni prehodi in intenzivno 
obarvani papirji, so vzroki, ki 
vplivajo dodatno v smislu po
večanja izmeta ter zniževanju'

neto proizvodnje. To bi bili ne
kako glavni objektivni razlogi 
poleg cele vrste subjektivnih. 
Smatram, da odnosi znotraj 
ekonomske enote in pojmi okoli 
tega kdo, komu in zakaj je od
govoren, niso popolnoma raz
čiščeni. Izgleda, da še vedno 
prevladuje mnenje: papirna
dvorana je zato tu, da odstrani 
iz papirja izmet in to ne glede 
na to, koliko je tega in kako je 
nastal. Iz takšnega pojmovanja 
izvira jasno nepazljivost pri de
lu, prekomerno trganje papirja 
in neodstranjevanje napak, ki 
povzročajo izmet, skratka slabo 
delo, ki se odraža negativno v 
uspehu ekonomske enote. Za 
boljši delovni uspeh neke ekipe 
je predvsem potrebno skladno 
in uglašeno medsebojno delo, 
določena delovna disciplina in 
red — vse to pa mislim, da 
ravno v ekonomski enoti PS III. 
ni na zavidljivi višini.

Ing. Franc Vide — šef 
vzdrževanja

S tehnične strani je na III. 
PS najslabši del stroja grupa 
vozlolovilcev, ki je precej izrab
ljena. V splošnem pa ima III. 
PS za IV.PS najboljše tehnične 
pogoje. Verjetno na rezultate te 
enote bolj vpliva asortiment 
oziroma program proizvodnje 
papirjev, kar pa z gotovostjo ne 
morem trditi, ker mi niso po

drobno poznane cene papirjev 
oziroma ceniki te enote.

Stane Meljo — strojevodja 
— vodja ekonomske enote III. 
PS

O stanju v ekonomski enoti 
na III. papirnem stroju sem že 
govoril na proizvodnih in dru
gih sestankih. Pogovarjal sem 
se o tem z. merodajnimi in ne- 
merodajnimi sodelavci, tako da 
na tem mestu nimam kaj več 
povedati, zato odgovor odkla
njam.

Pod vtisom izrednih delov
nih uspehov zlasti I. in VI. PS 
je bilo v tovarni mnogo govora 
o slabšem napredovanju III. 
PS, kar se je pripisovalo tej 
enoti kot neuspeh. Izmenoma 
so pri teh razpravah prevlado
vala mišljenja o »subjektivnih« 
pa spet »objektivnih« vzrokih, 
ki so prispevala k stvari več 
žolča kot konstruktivnih skle
pov, zlasti ker se je razpravlja
lo in širilo že daleč izven kroga 
neposredno prizadetih in odgo
vornih delavcev. Kot vedno je 
vzrokov več in se prepletajo 
To je razvidno tudi iz odgovo
rov najbolj poklicnih strokov
nih delavcev. Prepričani smo. 
da bodo njihova mnenja pri
spevala k hitri rešitvi težav v 
tej ekonomski enoti in da bo
mo v prihodnje lahko poročali 
kaj bolj razveseljivega.

bili v zadostni količini. In kako 
naj potem delovni kolektiv us
pešno izpolnjuje svoje planske 
proizvodne obveznosti? Če po
gledamo samo podatek, da so od 
lanskega oktobra do vključno 
februarja letos izgubili pri ce
lotnem dohodku 1 milijardo in 
42 milijonov dinarjev in da je 
tudi naša družbena skupnost 
bila prizadeta za ca 71 milijo
nov dinarjev, potem si lahko 
predstavljamo veliko zaskrblje
nost delovnega kolektiva, ki no
si res težko breme, predvsem 
zaradi administrativne distribu
cije električne energije, ki pov
zroča razen njim tudi ostalim 
gospodarskim organizacijam mi
lijardno škodo. Napovedana re
dukcija bo prizadela okrog 30 
odstotkov normalnih potreb te 
tovarne, ki bo morala zaradi 
tega za polovico zmanjšati zmo
gljivost karbidnih peči. Tako 
bodo tudi primorani ustaviti 
dobavo karbida domačemu tr
žišču, saj morajo, izpolniti svo
je obveznosti do tujih kupcev, v 
nasprotnem lahko .izgubijo tuja^ 
tržišča. In končno jim ni pre
ostalo nič drugega, kot da so 
sklenili pritožiti se pri ustav
nem sodišču FLRJ.

Naš sedemletni gospodarski 
načrt sicer že upošteva načelo, 
da je električna energija suro
vina, katero bi bilo treba zago
toviti vsem proizvajalcem ena
ko kot vse ostale surovine. Naši 
proizvajalci električne energije 
je še ne morejo proizvesti v 
zadostni količini, zato bi jo mo
rali uvoziti in tako zagotoviti 
bolj nemoteno proizvodnjo de
lovnih kolektivov. Člani delov
nega kolektiva tovarne v Rušah 
so nedvomno vselej najbolj pri
zadeti, kajti vedno pri vsaki re
dukciji so vedno med prvimi. 
Prav bi bilo, da bi tudi JUGEL, 
ki določa, kdo bo dobival ener
gijo in kdo bo prizadet, vezala 
neka obveznost za povračilo na
stale milijardne škode, ki jo po
vzroča prav z administrativno 
distribucijo. Nekje bi se mora
lo odločiti, kdo naj sploh odgo
varja za nastalo milijardno ško
do, ki jo trpi že vrsto let naše 
gospodarstvo. Izgube na splošno 
so ogromne, niso pa še vedno 
prizadele menda tistih, ki jih 
povzročajo. M. F.

• ČRNOMELJ:

Mladina pomaga graditi 
belokranjsko magistralo

Da bi se dela pri gradnjKbe- 
lokranjske magistrale od Metli
ke do Črnomlja čimprej za
ključila, se je občinski komite 
Zveze mladine v Črnomlju na 
pobudo mladinskih aktivov na 
vasi in v delovnih organizacijah 
odločil, da bodo pri gradnji te 
ceste pomagale mladinske de
lovne brigade. Prva mladinska 
delovna brigada, ki bo pričela z 
delom v juniju, bo sestavil en a 
iz delavske in kmečke mladine. 
Organi upravljanja in vodstva 
delovnih kolektivov so imeli 
polno razumevanje, ko so omo
gočili posameznim mladincem 
in mladinkam, da so se te ak
cije udeležili. V juliju bo prišla 
na delo brigada, ki jo bo se
stavljala mladina iz dolenjskih 
nbčin, potem brigada iz Ljub
ljane. Pričakujejo, da se bo te 
akcije udeležila tudi mladina iz 
tujine. Dela, ki jih bodo mla
dinske delovne brigade opravi
la, se bodo obračunavala in v 
ta namen je bil 'tudi z investi
torjem in izvajalcem del skle
njen zadevni dogovor. —v.

• SPLOŠNA BOLNIŠNICA 
MARIBOR:

Sprejet statut zavoda
Na zadnji seji sveta Splošne 

bolnišnice Maribor so dokončno 
sprejeli tudi statut zavoda. V 
poročilu je bilo rečeno, da je bil 
osnutek statuta določen čas v 
razpravi. Statut pa je bil pravo
časno predložen tudi občinski 
skupščini Maribor-Tabor. Ko
lektiv in občinska skupščina sta 
dala na osnutek določene pri
pombe.

Svet Splošne bolnišnice Ma
ribor pa je na zadnjem zase
danju razpravljal tudi o uvedbi 
42-urnega delovnega tednika. Iz 
analiz, ki so jih naredili, je 
namreč razvidno, da obstajajo v 
zavodu vsi pogoji za uvedbo 
skrajšanega delovnega tednika. 
Kljub temu' pa so bili mnenja, 
naj se v zavodu obdrži tako 
dolgo, dokler občinska skup
ščina ne bo : dala svojega so
glasja, za sedanji delovni čas.

L. Z.
• METLIKA:

Večja delovna storilnost 
- večji dohodek

Smernice letošnjega družbe
nega plana metliške občine do
ločajo, da se bo proizvodnja v 
posameznih gospodarskih pano
gah in industrijski dejavnosti 
znatno povečala v primerjavi s 
proizvodnjo preteklega leta. Za 
povečanje proizvodnih nalog v 
industriji za nad 20 °Io so se 
odločili predvsem zato, ker so 
menili, da naj vložena sredstva 
v to dejavnost in prizadevanja 
za povečano delovno storilnost 
dajo večji dohodek vsakemu 
posameznemu kolektivu in 
skupnosti. Podatki o izpolnjeva
nju proizvodnih nalog v prvih 
treh mesecih letošnjega leta in 
v aprilu in maju kažejo, da so 
delovni kolektivi v tej občini že 
v prvih mesecih vložili vse na
pore, da so proizvodne naloge z 
občinskim družbenim planom 
mesečno izpolnjevali. Lesna in
dustrija »Lepiš« na Suhorju je 
plan I. tromesečja presegla za 
nekaj odstotkov, njej sledijo 
tudi nekateri drugi delovni ko
lektivi. Plan izpolnjevanja iz
voznih nalog kaže, da so delov
ni kolektivi v tej občini, ki iz
važajo svoje izdelke na tuja tr- 
žišja, plan izvoza izpolnili in ga 
celo presegli, tako da so že v 
maju planske naloge v izvozu 
presegli za I. polletje. To do
kazuje, da delovni kolektivi 
Lips, Beti in drugi, ki izvažajo, 
pravilno razumejo potrebe po 
izpolnjevanju izvoznih nalog.

Razprave o izpolnjevanju le
tošnjega plana proizvodnje pa 
so pokazale, da imajo deloyhi 
kolektivi v tej občini vrsto te
žav glede kadrov, potrebnih 
stanovanj in tudi investicijskih 
sredstev za rekonstrukcije in 
nabavo strojev. Vkljub nekate
rim manjšim težavam pa so zbo
ri delovnih ljudi, ki so bili te 
dni v delovnih kolektivih, na 
katerih so med ostalim razprav
ljali predvsem o volitvah v or
gane upravljanja, pokazali, da 
bo potrebno v prihodnje pod- 
vzeti vse potrebno za pravilno 
in skrbno gospodarjenje. Le ta
ko in s prizadevanjem vseh čla
nov delovnih kolektivov bo 
možno uresničiti proizvodne na
loge v občini. —v.
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S KVALITETNIM 
ROMANOM V ŽEPU
Zbirka »100 romanov« pri Cankarjevi založbi v Ljubljani širi in osvaja tržišče

Medtem ko so žepne knjige z viso
kimi nakladami, nizko ceno, kvalitet
nim izborom literature in s solidno ve
zavo že davno osvojile svetovno knjižno 
tržišče, smo Slovenci prav do letošnjega 
leta razpravljali le o tem, če bi naši 
bralci, baje priznani sladokusci drago
ceno opremljene in drage knjige, segli 
tudi po knjižicah žepnega formata ali 
ne. To je bilo, lahko mirno trdimo, go
vorjenje na podlagi neproučenega knjiž
nega tržišča, njegovih zahtev, želja in 
kupne moči, bilo je predvidevanje na 
podlagi ustaljenih naziranj iz preteklo
sti. Saj vendar še nikoli nismo skušali 
prodreti z literarno kvalitetnimi žepnimi 
izdajami, kvečjemu so v takem formatu 
izhajali kriminalni in pustolovski roma

ni, sploh lažje književne zvrsti, Mla
dinska knjiga pa je v zadnjih letih po
pularizirala z žepno knjigo zbirke 
»Školjka« dobro literaturo za dorašča- 
jočo mladino. To pa je tudi vse.

V bistvu smo storili veliko napako. 
Na eni strani smo iz leta v leto ugotav
ljali, da cene knjig rastejo, da s tem 
upada kupna moč bralcev, da knjižnice 
nimajo dovolj denarja za nabavo knjig, 
da so celo današnja stanovanja pretesna 
in da ni v njih dovolj prostora za po
vprečno knjižnico, da se je bralec iz 
nekdanjega stola pri peči ali na vrtu 
preselil v vlak, med ure čakanja... m 
da na primer v usnje ali platno veza
ne knjige ni, da bi jo z lahkoto in ma
lomarno prenašali sem in tja. Na drugi

strani smo nad vsem tem tožili, ne da 
bi iskali poti • iz • zagate. Čudno je; da 
niso iskale te poti vsaj naše založbe, ki 
jih ni rrihlo, in ki bi jih bile morale pri
siliti v'to'vsaj občasne ekonomske krize.

Pričakujemo 
razpravljanje 
o žepni knjigi

Pred nedavnim nas je malodane 
presenetila vest, da namerava Cankar
jeva založba v Ljubljani pričeti z izdajo 
knjižne zbirke »100 romanov« žepnega 
formata, ki bo zajela najboljša in naj
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bolj pomembna dela iz svetovne knji
ževnosti. Redakcija založbe se je odlo
čila za ta korak po dolgotrajnem in te
meljitem premisleku z željo, da bi pro
drla s kvalitetno literaturo med najbolj 
širok krog bralcev, s knjigo priročnega 
formata, solidne in okusne opreme ter 
poceni. K sodelovanju je pritegnila 
vrsto zunanjih sodelavcev, priznanih li
terarnih zgodovinarjev, glavno uredni
štvo zbirke pa je prevzel prof. dr. 
Anton Ocvirk.

Vsako leto 
deset romanov

Če že danes pregledamo program 
zbirke »100 romanov«, zbirke, ki name
rava v desetih letih poslati na knjižno 
tržišče 10 romanov na leto, s spremno 
besedo oznake avtorja, dobe in časa v 
kateri je avtor živel in ustvarjal t.er po
men, odmev-in vpliv njegovega dela ta
krat in danes, lahko skorajda povsem
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sredno dobila 500 naročnikov, medtem 
ko število naročnikov po knjigarnah še 
ni znano. Naročajo se predvsem delav
ci, dijaki in študenti, pa tudi ljudje 
drugih poklicev. Čeprav imajo naročil
nice vprašanje »poklic in zaposlitev«, pa 
mnogokrat ostanejo brez odgovora, tako 
da je trenutno še težko točno povedati 
sestav naročnikov. Zanimivo in razve
seljivo je, da dobiva Cankarjeva zai 
ložba nešteto pisem iz vseh krajev naše 
ožje domovine, ki navdušeno pozdrav
ljajo »žepno knjigo«, da ji pišejo fantje, 
kivslužijo vojaški rok, in povprašujejo, 
kako bi lahko zaenkrat prejemali knji
ge brez plačila, da ji pišejo invalidi * 
skromnimi mesečnimi dohodki, ki imajo

ŽIVLJENJE
MNOGIH

POLJSKI FILM
»KO BI BILA LJUBLJENA«

Poljski filmski delavci, zbra
ni v proizvodni skupini »Ka
mera«, so pod vodstvom reži
serja Wojciecha Hasa posneli 
film o ženi, ki je v hrepenenju 
po ljubezni in družinski sreči, 
šla skozi največja ponižanja 
in žrtvovanja, a svojega cilja 
ni dosegla. V nekaj urni letal
ski vožnji od Varšave do Pa
riza nam junakinja, skozi re
trospektivne prizore iz pre
teklosti odkrije svojo usodno 
življenjsko pot od debitantke 
v vlogi Ofelije do radijske ko
mentatorke, od mladega, upov 
polnega dekleta do utrujene in 
razočarane žene. ki ji je življe
nje dalo le bremena odgovor

nosti, ponižanj in žrtvovanja, danji' Hamlet, človek slabič in 
Prvi prizčri nam. odkrivajo strahopetec, po vojni pa zapiti 
nemško zasedbo Poljske in pr- hvalisavec,' končno spozna rit
ne represalije ter uboje, čas čevost svbjih dejanj in si sam 
ko zamenja dekle vlogo Oteli- sodi. S tem je končana tudi. 
je za predpasnik natakarice v , tragična pot žene, ki bo odslej 
gledališki kavarni ter rešuje le še pre,ko. radia vzbujala Iju-
Ijubljenega človeka pred nem
škim .zaporom. Za njegovo lju
bezen žrtvuje čast in bodoč
nost, kajti v letih vojne1 mora 
skozi najrazličnejše življenjske 
nevarnosti in ponižanja, ko pa 
vojna mine, ji v zahvalo 'osta

dem, vero v življenje. Režiser 
je. kljub vmesni monotonosti v 
monologih junakinje, uspel z 
razgibanimi scenami iz pretek
losti čživiti dogajanje in mu 
dati- ustfežen tempo. Prav go
tovo film ne šodi med po-

ne zgolj očitek in krivda' nefn-^inembnejŠe pjfljske Umetnine,' 
ške vlačuge, ki se je ogibljejo vendar' pa je Po svoji tema,- 
njeni stanovski tovafišj, pia tu- 'tiki \MtSZ6r tudi izrazni priža- 
di človkk, ki ga je ljubila,1 re- devnosti zanimiv in vreden 
šila in se zanj žrtvovala. Nek- ogleda. IVABOZOVIČAR
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V galeriji je nov gost

jasno zasledimo vodilno nit tega pro
grama. Poudarek je predvsem na reali
stični literaturi, se pravi na realistič
nem, upodabljanju življenja in ljudi (ne 
gre le za izbor književnosti iz dobe, ki 
ji pravimo realizem!), s čim večjim šte
vilom sodobnih avtorjev in slovanskih 
literatur. Vmes pa zasledimo dela, ki 
na prvi pogled morda malce odstopajo 
od te smeri, ki so nekake literarne po
slastice — posebnosti, ali pa k* pred
stavljajo v sklopu svetovne književno
sti pomembno gibalo za razvoj neke li
terarne, filozofske ali družbene misli in 
snovanja. Še več. Zbirka »100 romanov« 
ne bo in niti ne more spregledati — pa 
čeprav bi morebiti v njen prvotni kon
cept ne sodile — knjig, ki mogoče z ne- 
kolikanj nižjo kvaliteto osvojijo svet, 
dobe to ali ono nagrado in široko po
pularnost. Tako zasledimo v letošnjem 
programu »100 romanov« klasičnega re
alista G. Flauberta, potem mnogo bra
nega in priljubljenega T. Hardyja, filo
zofa J. P. Sartra, Nobelovca Steinbeeka, 
pri nas še ne poznamo W. Woolf. A. 
Gida in druge.

Neprecenljiva vrednost, ki je danes 
skoraj še ne moremo oceniti, pa so 
prav spremne besede, ki bodo priklju
čene vsakemu izmed romanov. Na naj
manj dveh tiskovnih polah (32 tipka
nih strani) bodo na poljuden način, 
toda v žlahtnem pomenu te besede, do
bili z vsemi stotimi uvodi pravcato zgo
dovino svetovne književnosti, ki je pri 
nas, vsaj znanstveno utemeljene, še ni
mamo in ki bo v veliko pomoč zlasti 
dijakom in študentom pri študiju. O 
kvaliteti teh spremenih besed ne mo
remo dvomiti, zanje nam jamčijo ime
na avtorjev, ki so pristali, da jih bodo 
napisali (prof. dr. Anton Ocvirk, Josip 
Vidmar, dr. Bratko Kreft, dr. Vladimir 
Kralj, dr. Dušan Prirjevec in drugi).

Navdušenje za akcijo 
Cankarjeve založbe

Zanimanje, ki se je pokazalo med 
Slovenci za najnovejšo zbirko »100 ro- 
manby«, je podrlo nešteta ugibanja in 
pričakovanja. V dobrih treh tednih je 
Cankarjeva založba v Ljubljani nepo-

radi kvalitetno pisano besedo in jim bo 
zdaj le-ta s knjižicami »100 romanov«, 
katere vsaka cena bo 600 dinarjev, lah
ko dostopna. Na zbirko se naročajo, 
kot kažejo statistike Cankarjeve založ
be, tudi bralci, ki jih doslej med kupci 
knjig ni bilo zaslediti. Prav tako je pri
spelo že nekaj naročilnic od slovenskih 
izseljencev iz Zahodne Nemčije.

Vsak dan kakih 200 
novih naročnikov
Dosedanja kalkulacija založbe kaže, 

da mora imeti zbirka 8000 naklade (kar 
je enkrat več od siceršnjega slovenske
ga povprečja), da bi se prekrili vsi stro
ški izdaje brez dobička. In še pozneje, 
ko bo naklada, kot se predvideva, 
rasla, bo dobiček malenkosten. Do 15. 
julija tega leta namerava Cankarjeva 
založba ukiniti subvencijo za to zbirko, 
ki jo je dala iz svojih lastnih sredstev, 
to se pravi, da bodo romani prešli lahko 
takoj na svojo ekonomsko ceno. Kaj to 
pomeni, ni treba posebej poudariti. Ob
enem pa, če motrimo na eni strani 
naglo večanje števila naročnikov (kakih 
200 dnevno), na drugi pa resnično kva
litetni izbor del v programu in proučene 
možnosti tehničnih uslug tiskarne Ljud
ske pravice, ni strahu, da bi nova slo
venska zbirka, zbirka žepnih knjig za
šli v zagato.

Zaenkrat bodo romani tiskani na pa
pirju, kakršnega ima Prešernova druž
ba v svojih zbirkah, s kartonastimi 
ovitki s polivinilasto prevleko. Opreme 
bodo barvaste, izpod peresa priznanih 
opremljevalcev knjig, da bi se izognil’ 
kiču. Če bo lahko Cankarjeva založba 
tudi v prihodnjih letih obdržala sedanju 
kupno ceno romana in če bosta logično 
rasla tako naročnina kot število kupcev 
v knjigarnah, se bo izboljšal papir. Ni
kakor pa ne misli založba teh knjig ve
zati kako drugače, ker je prepričana, 
da če so se podobne kvalitetne zbirke 
uveljavile izven naših meja, se bodo 
tudi pri nas. In to ni račun brea 
krčmarja.

ALA PEČE

Peti
jugoslovanski 
jazz festival
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BLED — 5. VI. 1964 
2. VEČER

V kratkih petih letih si je 
jugoslovanski jazz festival na 
Bledu priboril kar lepo med
narodno ime: že hiter pregled 
sporedov treh letošnjih veče
rov (4. do 7. junija) je poka
zal precej uglednih ansamblov 
in 'solistov z Modem jazz 
guartetom in kitaristom Lau-

rindom Almeido na čelu. 
Očitno je, da pomeni naš fe
stival solidno, resno manife
stacijo te marsikdaj precej 
zahtevne, virtuozne, invencij- 
sko sproščene in bogate glasbe 
ter da se bo (ali vsaj naj bi se 
— z ozirom na akustiko blej
ske Festivalne dvorane) vse 
bolj orientiral v nastope majh
nih, komornih zasedb, torej v 
tisto muziciranje, ki je gotovo 
mnogo bližje improviziranju in 
s tem eni bistvenih potez 
jazza kot pa igranje velikih 
orkestrov.

Drugi večer je predstavil ob
činstvu pet ansamblov: švicar
ski Metronom guintet iz Zii- 
richa, Trio Aladarja Pegeja iz 
Budimpešte, violinista Svenda 
Asmussena (Kopenhagen) z 
Zagrebškim jazz-kvartetom, 
Trio Parižana Michela Haus- 
serja ter Plesni orkester RTV 
Zagreb pod vodstvom Miljen- 
ka Prohaske. Vsak izmed njih 
je prinesel nekaj svojega in 
če so ziiriški glasbeniki izzvali 
priznanje predvsem s svojim 
čistim amaterizmom in Plesni 
orkester RTV Zagreb z obli
kovno zanimivimi kompozici
jami Miljenka Prohaske — 
velja priznati viške tega ve
čera predvsem nekaterim so
listom: izrednemu kontrabasi
stu Aladarju Pegeju, ki je 
navdušil dvorano z že kar ne
pojmljivo virtuoznostjo, mla
demu pianistu iz njegovega 
tria, Gusztavu Csikiju zaradi 
res svežega improviziranja, 
Michelu Hausserju, ki je po
slušalce pritegnil in prepričal 
ne samo s svojo prefinjeno 
tehniko, temveč še mnogo bolj 
s pristnim, elegantnim muzici
ranjem. pri čemer ga je odlič
no dopolnjeval Jacky Samson 
(kontrabas), ter violinistu 
Svendu Asmussenu. ki sicer ni 
dosegel Hausserjevih odtenkov 
in ni blestel s tako izrazito 
virtuoznostjo kakor Pege, igral 
pa je zato s poletom, kakršen 
odlikuje prave glasbenike.

Borut Lop orni k
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ŠTIRJE VIDIKI 
SODELOVANJA

Gre za dopolnilno 
izobraževanje tiste mla
dine, ki ostaja na vasi

V KORIST BOLJŠE IN CENEJŠE KNJIGE
Vse to je zabeleženo po nevezanem razgovoru o nekaterih problemih 

slovenskega založništva. Uvodna in sklepna dokaj optimistična ugotovitev: 
Presoja problemov je danes med založniškim kadrom dovolj zrela in kri
tično ustvarjalna. Obrnjena je k delovnim kolektivom samim, kakor tudi k 
vsem tistim, ki bodo tudi v bodoče lahko, ali lahko še bolje kot doslej, pri
spevali• svoj delež k boljšemu in javnejšemu izoblikovanju založniških 
programov in hitrejšemu širjenju našega knjižnega trga.

SMISELNA DELITEV DELA IN
KOOPERACIJA SLOVENSKIH 

ZALOŽB
Ce se lahko danes Mladinska knjiga 

Pohvali, da je bila pionir na področju 
Jugoslovanske mladinske založniške ko
operacije, zlasti pri izdaji slikanic, ka
lnih cena se zato bistveno zniža, če je 
°ržavna založba prebila vsaj »vrhnjo 
Plast ledu« jugoslovanskega tržišča pri 
’zhaji nekaterih učnih knjig, če se za- 
»ožbe lahko pohvalijo s sodelovanjem 
? tujimi založniki — žal prepotrebne 
kooperacije in smiselne delitve dela 
Uted slovenskimi založbami še ni mo
goče registrirati. Pravijo, da ostale re- 
Publike glede jugoslovanske kooperacije 
Založniških programov ostajajo sicer tu
di pretežno v mejah le verbalne pod
rto tej zamisli. In podobno, bi rekla 
Pfi nas.

Vsekakor si brez samostojne inicia
tive založb tudi dobrega sodelovanja 
m<“d njimi ni mogoče zamisliti. Prosto- 
v°ljna in - smiselna kooperacija bi prav 
gotovo rešila marsikak problem za 
družbo ceneje in bolje. Ustvarila bi lah
ko pogoje za večjo specializacijo založ
niške dejavnosti. Že danes se npr. za
ložba Slovenska matica odloča za izda- 
|ar>je klasikov filozofije, Cankarjeva 
Založba pa za novejša filozofska dela. 
z*a smotrno delitev dela je namreč vse 
Premalo, če se založbe med seboj le 
obveščajo o svojih programih. Avtorje 
°i tako medzaložniško sodelovanje tudi 
nUvajalo k večji disciplini. Predvsem 
da bi založbe lahko zadostile nekatere 
nePokrite potrebe, na primer skupno 
^dajanje dražjih izdaj, recimo velika 
6nciklopedična dela. Ob boljši koope- 
rapiji bi lahko založbe tudi bolje skupno 
Proučevale knjižni trg, ga smotrneje in 
Načrtneje osvajale in širile, skupno bi 
si lahko uredile skladišča in podobno.

No, problem take kooperacije v slo
venskem založništvu ni od danes. Dej
stvo, da je naš slovenski knjižni trg 
°mejen, a knjiga zaradi nizkih naklad 
hraga, prav gotovo govori v prid take
mu razmišljanju. V sekciji založnikov 
je bil ta problem že večkrat sprožen, 
pfitno ima zamisel kooperacije tudi 
številne pristaše med založniškim ka
drom. Zato upajmo, da ne bomo ostali 
tudi vnaprej le pri verbalnem podpira
lcu te zamisli, temveč da bodo storjeni 
Konkretni koraki, ki bodo sprožili tudi 
dejanja.

SLOVENSKI ZNANSTVENI KNJIGI 
SE NE SMEMO ODRECI

Ta misel, ki je bila prav zadnje čase 
v javnosti večkrat izrečena in tudi n&- 
Pisana, je tudi misel, ki ji ni treba s po
sebnim trudom odpirati vrat v naše za
ložbe. Tu je prisotna, toda prisotna je 
*Udi zavest, da je treba tej prevodni in 
0tiginalni literaturi najti z ozirom na 
tanjšo možnost prodaje kar najcenejši 
Pučin izdajanja. Naslednja je ugotovi- 
ev, da kaže tovrstno literaturo izdajati 

v zbirkah, saj izkušnje npr. iz SR Hr- 
vatske govore o tem, da si zbirke mno
go laže utirajo pota med ljudi, ki to 
•teraturo potrebujejo, kot pa posamič- 

l16, včasih za izdajo mimogrede pred
lagane knjige. Zamisliti se je seveda 
ludi treba, zakaj npr. hrvaška tovrstna 
uteratura na slovenskem knjižnem trgu 
Pujde razmeroma veliko število kupcev, 
oli je res temu povod le nizka cena ali 
‘udi izbira avtorjev? Očitno ljudje, ki 
Posegajo po tovrstni literaturi, ne od
dajo zase knjig, ki imajo pač ugod- 
Pfjšo, nižjo ceno, temveč predvsem 
Pela, ki so zanje zanimiva, aktualna, 
Vrednejša.

Problem programiranja izdaj s pod
aja filozofije, sociologije, ekonomike 
ju drugih znanstvenih področji pa, kot 
baže, ni tako lahko razvozlati. Tovrstni 
tUogrami ne morejo zrasti zgolj v gla
vah ' posameznih urednikov. Nekateri 
danes založbam očitajo, češ da na iz
hajanje tovrstne literature, posameznih 
h®l, preveč vplivajo le posamezniki. No, 
hfuga plat, ki govori iz prakse, pravi 
hrugače. Tu je res potrebno sodelovanje 
strokovnjakov, njihovih strokovnih 
združenj, univerze. Toda doslej s teh 
strani, razen s strani posameznikov, 
založbe niso dobile celoviteje zamišlje
nih in izdelanih programskih predlogov, 
J® tu in tam je kdo navrgel misel, da bi 
b*io dobro nekaj izdati. Tudi spremno 
besedo ali prevajalca za tovrstna dela je 
Razmeroma zelo težko dobiti. No, Društvo 
‘ildzofov in sociologov zdaj pripravlja 
Ueki razgovor o založništvu, toda upaj- 
hto, da se ne bo ponovila že kar preveč 
Ustaljena praksa: da se namreč tisti, ki 
Uriajo pripombe na te programe, ki te 
Khjige potrebujejo in ki bi tu lahko 
največ konkretnega storili — pogovar

jajo sami — brez založnikov. Tudi so
delovanje z univerzo doslej pi.dalo bolj 
organiziranih pobud. Izredno uspelo pa 
je sodelovanje z mariborsko Višjo ko
mercialno šolo. Ljudje iz založb tudi 
pravijo, da bi bilo prav, če bi založniki 
imeli na vpogled številne dobre študije.

Počasnost, okorelost in zaostajanje 
v izdajanju tovrstne literature je vse
kakor problem, ki ga bodo morale za
ložbe odstranjevati skupno s strokov
nimi združenji. Seveda vsak predlog in 
vsaka iniciativa še ne bo sama po sebi 
najboljša, saj nekateri opozarjajo na 
primere, ki to najlepše ilustrirajo. V 
Sloveniji smo npr. prodali kakih 1500 
izvodov hrvaške izdaje neke knjige s 
področja sociologije, ki jo je imela v 
programu tudi Mladinska knjiga, a so 
ji tiskanje odsvetovali prav naši so
ciologi.

PREMALO JASNA KULTURNA 
POLITIKA REPUBLIŠKEGA SKLADA

Republiški sjdad za založništvo raz
polaga danes s približno polovico matij 
sredstev kot še pred dvema letoma. V 
okviru zakona mora upoštevati določene 
prioritetne naloge. Toda kljub temu 
ima še veliko možnost vodenja samo
stojne kulturne politike. Ob njej seve
da zadeva na dnevne dileme, ki jih ni 
lahko razrešiti. Upravni odbor sklada 
se poslužuje vrste oblik sodelovanja z 
založbami, uporablja anketni list z eko
nomskimi pokazatelji, ki naj bi poma
gal odkrivati normative, razmišlja o 
lastni redakciji sklada itd. Ker pa je 
denarja seveda vedno premalo vsaj za 
polovico potreb, se je moral odločati 
med tem. da vsaki izmed izdaj, ki naj 
bi jo dotiral v višini razlike med eko
nomsko in prodajno ceno, pač nekaj 
»odbije«, ali pa da ubere drugo pot. ko 
bo jasno in dokončno odločil, katere so 
tiste knjižne izdaje, na katerih je druž
ba prvenstveno zainteresirana, da jih 
bralcu regresira, in katere so tiste dru
ge, ki jih seveda zaradi pomanjkanji 
denarja ne more pokriti, če so bili pred 
leti ljudje iz založb še kar zadovoljni, 
da je sklad vsaj nekaj primaknil, da
nes temu ni več tako. Zelo odločno je 
slišati glas, da bi moral sklad voditi 
zelo jasno kulturno politiko. Povedati, 
kateri knjigi bo omogočil, da pride po 
dostojni ceni v roke bralcu, katere 
knjige pa lahko založbe izdajo le. če so 
jih sposobne interno dotirati. Seveda 
take presoje niso lahke in zato je tudi 
razumljivo, da je sklad ostal doslej rajfe 
na pol pota starega administrativnega 
rezanja sredstev. Če razumemo težave 
sklada, pa razumemo tudi težave de-
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lovnih organizacij v založništvu, saj 
morajo ljudje, ki delaje v redakcijah, 
pogosto poslušati očitke zaposlenih v 
drugih oddelkih, da žive na njihov t 
čun. Tako naprej seveda ni mogoče. 
Ljudje terjajo, da se jim nalije čistega 
vina o tem, kako se formira dohodek.

V tej zvezi le še to misel. Zvezni 
prosvetno-kultum* zbor je pred nedav
nim opozoril, da bo treba iz skupnih 
družbenih sredstev krepkeje podpreti 
izdajo družbeno-ekonomske in politične 

< literature. Odrasli, ki se izobražujejo, 
bi naj bili stalni odjemalci te litera
ture. Toda v praksi sl tovrstna litera
tura zelo počasi utira pota na trčilče. 
Knjižnica Delavska univerza je z veliko 
vloženega truda dosegla naklado 2000 
•do 3000 izvodov. To ni več tako slabo. 
Toda mnogo slabše je s posameznimi iz
dajami s področja politične literature. 
Knjiga, ki stane preko 7000 din, je do
bila subvencijo 2000 din. In če se pro
daja tudi po 2000 din. doklej in koliko 
takih izdaj lahki) delovni kolektiv 
sprejme na svoje breme? To so vpra
šanja, ki terjajo odgovor.

ZALOŽNIŠKI SVETI NAJ BI BILI 
IZBRANI SMISELNO IZ VRST

SODELAVCEV IN POTROŠNIKOV
Nedavno tega je književnik in no

vinar Ciril Zlobec ob neki priložnosti 
dejal, da je največji nesmisel založni
ških svetov v tem, da je njihova man
datna doba dve .leti in da tako prvo 
leto za nič ne odgovarjajo, ker se tiska 
in izvaja program,-ki ga je osvojil prejš
nji založniški svet, drugo leto, ko pa 
se izvaja program, pri katerem so so
delovali, že odhajajo in s tem tudi ni
majo več odgovornosti za izdaje, ki pri
hajajo na knjižni trg. v tem je prav 
gotovo mnogo resnice. Ljudje, ki de
laje v založniških redakcijah, se seveda 
zavedajo, da slabega dela kolektiva še 
tako dober založniški svet ne more re
šiti. Praksa pa je pokazala, da so se 
najbolje doslej uveljavili tisti založniški 
sveti, ki so bili sestavljeni smiselno iz 
vrst sodelavcev- in koristnikov knjig. 
Praksa pa je tudi pokazala, da neka
teri družbeni organi niso odigrali tvoje 
kulturno-politične vloge. Obstaja pre
pričanje, da bi moral novi zakon, ki bo 
urejal področje založništva, dopuščati 
možnosti za različne oblike družbenega 
organa. V Mladinski knjigi, kjer imajo 
že dolgoletno tradicijo različni sveti, na 
primer likovni in drugi, so z njimi zelo 
zadovoljni. Plodno sodelujejo, se posve
tujejo itd. Vprašanje je le. in zdi se, da 
dokaj odprto, o katerih stvareh naj bi 
družbeni organi- tudi odločali in s 
tem nosili določeno polno odgovornost.

Zabeleženo po nevezanem razgovoru 
je bilo samo nekaj vprašanj. Ob koncu 
se vsiljuje še rrfisel. Ob tako ustvarjal
nih predlogih, zelo jasnih nekaterih sta
liščih in mnenjih morda le predolgo 
ostajajo nekatera vprašanja še vedno 
le stvar pogovarjanja in ne dejanj.

SONJA GAŠPERŠIČ

Pravimo, da bi dopolnilno izobraževanje moralo postati obveznost druž
be, delovnih organizacij in tudi posameznika. Pri vsem tem pa moramo 
ugotoviti, da ima najmanj možnosti za nadaljnje izobraževanje mladina, 
ki ostaja po končanem obveznem šolanju doma na vasi. In še druga ugoto
vitev, da ta vaška mladina ne zaključuje vedno obvezno šolanje v osmem 
razredu, ampak pogosto v nižjih razredih. Podatki, ki to potrjujejo: šolsko 
obveznost je v letu 1963 končalo 29.425 učencev, od tega je osmi razred 
končalo 18.934 učencev ali 65 odstotkov. Šolsko obveznost je v sedmem 
ali nižjih razredih končalo 10.491 učencev ali 35 odstotkov. Ti učenci pa po
goste tudi kasneje ostajajo izven dopolnilnega Izobraževalnega sistema.

Komaj 5 odstotkov 
mladine na vasi 
zajemajo »šole 
za življenje«!
Posamezne delavsike univerze izobra

ževanju te mladine med 15. in 16. le
tom starosti še vedno ne posvečajo do
volj pozornosti in vendar ta mladina 
ni vključena v proces izobraževanja niti 
v šoli niti na delovnem mestu. Podatek 
Zveze delavskih univerz pa pravi, da 
je bilo tudi v šolah za življenje v pre
tekli sezoni zajetih le približno 5 od
stotkov te mladine. Seveda to ni zgolj 
krivda delavskih univerz, temveč po
gosto pomanjkljivo razvite zavesti o po
trebah tovrstnega izobraževanja in ne
malokrat tudi finančnih možnosti v na
ših komunah.

Toda vprašanje dopolnilnega izobra
ževanja s primernim programom za to 
mladino je v današnjih razmerah sko
rajda nujnost, predvsem zato, ker še 
ne obstojajo zadovoljive možnosti red
nega šolanja na drugi stopnji ali vklju
čevanja v poklice. Zato bi morali mla
dini, ki ostaja doma na posestvu, naka
zovati perspektivo v kmetijstvu s tem, 
da ji omogočimo, da se splošno ih eko
nomsko izobražuje in da si pridobi po
trebno strokovno znanje za delo v 
kmetijski proizvodnji. Naložbe v to iz
obraževanje bi se nam bogato poplača
le, ker so to naši bodoči kooperanti in 
bi jim sodobna proizvodnja ne smela 
biti povsem tuja.

V »Občanu« št. 37 letnika. 1963 pod 
naslovom »Izobraževanje in kmetij
stvo« beremo te misli: »Tudi položaj na 
vasi. terja ukrepe, ki bodo omogočili, da 
se bo del mladine po končani osemletki 
vključil v kmetijsko proizvodnjo in da 
se bodo zanj organizirale različne oblike 
strokovnega izobraževanja, tečaji, mor
da celo P vi osnovnih šolah, v katerih 
predavajo ludi strokovnjaki iz zadrug 
in kmetijskih /'posestev. Dosedanje iz
kušnje kaž.ejo, da ima naj večji odstotek 
učencev, ki končajo osnovno šolo na 
vaši, svoje spričevalo za legitimacijo za 
odhod v mesta in industrijska središča. 
Ce k temu prištejemo še dejstvo, da je 
opaziti med mladino iz vasi nenehno 
željo, da se zaposli v industriji ali dru
gih dejavnostih, potem je razumljivo, 
da postaja čedalje bolj pereče vpraša
nje, kakšnemu subjektivnemu čini tel ju 
prepušča-mio izvajanje modernizacije in 
inlenzifikacije kmetijske proizvodnje.«

Igre v novem okolju Foto: Milan Šparovec

Omenjeni članek prikazuje proble
matiko šolanja kmetijskih kadrov in se 
z njim strinjamo, vendar s pripombo, 
da je tovrstno izobraževanje potrebno 
čimbolj osamosvojiti, oddvojiti od pro
gramov osemletnih šol ter ga v okviru 
delavskih univerz povezati s kmetijski
mi zadrugami in družbenimi posestvi. 
Tako izobraževanje bi se bolj prilago
dilo življenjskim potrebam kraja, de
lovne organizacije ali širšega interesne
ga področja.

Področje občine Murska Sobota je 
pretežno kmetijsko in tu smo tovrstno 
izobraževanje mladine vsa pretekla leta 
zelo pogrešali. Na podlagi republiškega 
orientacijskega programa smo zato iz
delali program, prilagojen našim potre
bam, ki pa ni dokončen in za katerega 
naj predvsem praksa pokaže, v kateri 
smeri ga bo treba dopolnjevati ali spre
minjati. Program določa vsebino in de
loma metodo izobraževanja. Cas, ki naj 
bi ga odmerili posameznim temam, ni 
bil planiran. Te normative naj bi poka
zale letošnje izkušnje. Zveza delavskih 
in ljudskih univerz je dala na naš pro
gram koristne pripombe, ki jih bo ka
zalo pri bodočem programiranju vseka
kor upoštevati.

Poizkus v Bogojini
Letos smo v Bogojini organizirali 

prvo in edino tako »šolo za življenje«, 
ki naj bi nam služila kot poskus. Za 
Bogojino smo se odločili zato, ker sodi 
ta kraj med zaostalejša področja in ker 

. j.e tudi sam pokazal interes za . -šolo,.. 
tako področna zadruga kot" osemletna 
šola. Z uspehom -šole res še-ne moremo 
biti v celoti zadovoljni, zlasti ne v po
gledu kadrovanja. Poleg mladine, kj je 
šolsko obveznost opravila, je bilo v šolo 
namreč vključenih nekaj učencev iz 
osmega razreda.. Smotrneje pa bi bilo, 
da bi vključili v to šolo pošolsko mla
dino tudi iz okoliških vasi. Ugotavljamo, 
da je mladina, ki je zaposlena na do
mačih posestvih, še' pod zelo močnim 
vplivom drobnolastniške proizvodnje in 
v širše organizirani proizvodnji vidi 
zgolj ogrožanje svoje lastnine. Nedvom
no, pa so kvalitetna predavanja prispe
vala k širši razgledanosti te mladine in 
dala mnogo pobud za spreminjanje, in 
izboljševanje kmetijske proizvodnje, se
veda kolikor bo lahko v naših pogo
jih učinkovit vpliv mladih na gospo
darjenje starejših. Na splošno velja 
ugotovitev, da so mladi ljudje pretežni 
del programa 'sprejeli dobro, da pa del 
predavanj ni vzbudil njihovega intere
sa. Zanimiva je tudi ugotovitev, da je 
prvi del programa za mladino mnogo 
bolj zanimiv, kar nas opozarja, da ne 
kaže krčiti programa, ki obravnava od
nose med ljudmi, značilnosti fizičnega 
in psihičnega razvoja mladega človeka, 
odnose med spoloma in podobno.

Kmetijski del programa, ki je poleg 
nakazovanja perspektive ob sodobnej
šem načinu kmetijske proizvodnje 
vključeval tudi teme z vseh področij 
kmetijstva (razen živinoreje), je ustre
zal pogojem področja. Menimo, da bi v 
programih v bodoče kazalo dajati večji 
poudarek prednosti rajonizacije in spe
cializacije kmetijstva in predvidenemu 
razvoju kmetijstva v sedemletnem ob
dobju.

Program je bil dobro realiziran, ker 
so predavatelji dobro opravili delo, pre
davanja skrbno pripravili. V največji 
možni meri so se posluževali ponazoril, 
kar je pouk popestrilo in pritegnilo za
nimanje poslušalcev.

In nekatere ugotovljene pomanjklji
vosti tovrstne prve šole v Bogojini? 
Predvsem je šola začela prepozno in so 
nas kmečka dela prehitela. V bodoče bo 
treba za šolo izrabiti zimski čas. Res je 
sicer, da bodo tako celo onemogočene 
nekatere koristne demonstracije (saje
nje, čiščenje in cepljenje sadnega drev
ja itd.), vendar 'se bo tudi to dalo na
domestiti v ustrezajočem času.

To je le nekaj misli o »šolah za živ
ljenje« za kmečko mladino-, ki ostane 
po obveznem šolanju na vasi. Tovrstne
mu izobraževanju pa bo še potrebno 
priboriti pristojno mesto v komunalni 
politiki, seveda pa tudi zagotoviti sred
stva, kar pa se nam bo lahko bogato 
obrestovalo. (Iz razprave na III. skup
ščini Zveze, delavskih in ljudskih uni
verz v Mariboru).
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M 'a m oreška

Traktorist Matjaž je s polnim plinom zapeljal pred 
upravo ekonomske enote, z vso močjo zavrl šele tik pred 
vrati in zdrvel naravnost v direktorjevo administracijo. 
Vso pot se je drl: '*

»Svinje! Svinje! Svinje!«
»Kaj?« se je nasršil tovariš Piskrček. »Ponovi.«
*Divje svinje. Merjasci!« se je unesel traktorist Matjaž.
»Namiguješ?« je vpregal tovariš Piskrček.
»Ne, prav nič ne namigujem. Vem. Po tistih naših pre

lepih njivah rijejo, kjer smo posadili krompir, križan s 
paradižnikom, da bi imeli dvojni hektarski donos. Skozi 
koruzo so prilomastile. Cela čreda jih je!«

Tovariš Piskrček je planil na noge in sklical kolegij, 
Vse tiste tovariše, ki so lovci in se spoznajo na svinje in 
tudi drugo divjad.

»Tovariši,« je oznanil. »Svinje so med nami.«
Tovariši so se spogledali.
»Pregnati jih moramo,« je nadaljeval tovariš Piskrček 

in ukazal: »Za četrt ure se zberemo pred upravo v popolni 
lovski pripravljenosti. Vsak bo odgovoren ra. enega divje
ga prašiča. To je današnja norma.«

Višja sila
Natančno ob ukazanem času so bili lovci v zboru. 

Toda... Hm, divje svinje so nevarne, so menili. Tudi to
variš Piskrček je bil istega mnenja.

»Po traktor,« je naročil Matiji. »Po UNIMOC, da jih 
dohitimo.«

Lovci so poskakali na to univerzalno terensko vozilo, 
ki najlepše teče po cesti, kot je ugotovil traktorist Matija, 
in se podali v boj. Matija je z dovoljenjem direktorja 
pritiskal gas do deske, prehitel dva tovornjaka in tri jičke, 
skoraj povozil dve kolesarki in enega pešca in potem ener
gično zavozil čez njive naravnost proti svinjam, ki so 
defielo gledale.

Pravzaprav je bil za svinje svinjski prizor: ducat pušk 
naenkrat. Pokalo je in lovci so padali, kajti Matjaž je za
vozil levo, ko so stinje drle na desno in desno ko so svinje 
dirjale levo. Potem je vozil nazaj, ker prašiči niso bili kos 
njegovi brzini.

Bitka se je nehala šele takrat, ko je traktor zadnjič 
poskočil in obtičal v jarku z zlomljeno osjo. Prav to je 
bilo tudi krivo, da je pod točo krogel padel prvi mer
jasec ...

Ker je bilo pač tako, kriva je bila vendar višja sila: 
kdo pa naj predvidi, ' da bo pačila os,- jim ni preostalo 
drugega, kot da so natovorili traktor in prasca na drug 
traktor in se potem zbrani slikali ob trofeji.

S to sliko v rokah je potem tovariš Piskrček poročal 
centralnemu delavskemu svetu kako energično so se zoper
stavili stihiji in branili družbeno imetje, se pravi proiz
vodnjo visokodonosnega križanega krompirja.

Toda delavci, ki so tiste dni uničevali sledove razde
janja, so izračunali, da ie škode, ki jo je naredil traktor, 
desetkrat več, kot pa bi je bilo, če bi vso tisto čredo divjih 
svinj krmili teden dni na stroške ekonomska enote. Prište
li so seveda tudi škodo na polomljenem traktorju in tisto, 
ki je bila posledica porabljene municije. Zmajali so z 
glavami in dejali:

»Presneta svinjarija.«
Računovodja, ki pa ni sodeloval v tem družbeno ko

ristnem dogajanju, temveč ga je poznal samo po doku
mentaciji knjigovodstva, je po vseh predpisih vpisal vse 
te stroške na konto višje sile, kar pomeni da sodijo divji 
prašiči v kategorijo toče, poplav, neurij in vsega tistega, 
kar se strokovno imenuje neizogibna izguba.

Kakšna škoda pa bi šele bila, če ne bi nihče preganjal 
divjih prašičev! VIKTOR SIREC

I

— Preko Avstrije in Švice greš v Milano. ■. ali ni to 
nekoliko naporno? *

— Niti ne! Moje podjetje je zelo vzdržljivo.

Križanka
Vodoravno: 1. shod, ameri

ški parlament, 7. mesna jed, 8. 
atletska disciplina, 9. močnik, 
11, koralni otok, 13. Ludolfovo 
število, 14. japonska dolžinska 
mera, 15. arabsko moško ime, 
17. norost, smešnost, 18. del pri
stanišča, 20. rimski pesnik,- ki 
je bil za časa cesarja Avgusta 
konfiniran, 21. začetnici imena 
in priimka slov. pesnika in pi
satelja (1836—1923), rojenega v 
Podsntreki pri Velikih Laščah, 
23. osebni zaimek, 24. ostrivec, 
26. palec, cola, 28. osebni za
imek, 29. drug naziv za Turka 
(po ustanovitelju turške drža
ve), 31. področje okoli severne
ga tečaja

Navpično: 1. nadležna žu
želka, 2. obljuba (množ.), 3. kra
tica vojaškega pakta »zahod
nih« držav, 4. kratica za »Go
spodarsko razstavišče«, 5. eti
opske knez, 6. drvarsko orodje, 
10. samostanski predstojnik, 12. 
vrtna spinačnica, 16. glasbeni 
izraz, 17. naziv za avtomobil, ki 
ga izdelujejo v tovarni »To
mos«, 18. praznična jed, 19. sa
mec domače živali, 21. hraber 
človek, 22. zid, pečina, 25. pro
dajalec, trgovski pomočnik, 27. 
hlod, 30. kratica za »starejši«
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REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

Vodoravno: 1, sekanta, 8. epi- 
goni, 9. nota, s, 10. Ada, 31..Uh, 
13. Ra, 14. kaki, 15. bokal, 16. 
traper, 18. reket, s, 20. Amur, 21. 
še, 22. J (osip) I(pavec), 23. mir, 
24. a zale j a, 27. natečaj

NOVO POLETJE — NOVA MODA! 
številne novosti iz ženske, dekliške 
in otroške konfekcije prinaša

3■

— Oprostite, ali imate morda minuto časa?

— Bravo, pri vas gre pa naravnost čudovito! Kdo je 
pa najbolj zaslužen za tak uspeh?

— Tisti, ki riše grafikone!

|

I.

KRITIKA SAMOKRITIKA

TEORIJA... ...IN PRAKSA
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Spored RTV Ljubljana za teden od 11. do 17. junija 1964
ČETRTEK

11. junija
5.00-8.00 Dobro jutro! (pi

san glasbeni spored) — 6.20-
6.35 Tečaj ruskega jezika —
8.05 S koncertnih in opernih 
odrov — 8.55 Radijska šola za 
višjo stopnjo — 9.25 Beograj
ski in zagrebški pevci zabav
ne glasbe — 10.15 Pihalna god
ba Rudolf Urbanc — 10.30 Pet 
minut za novo pesmico in 
Pozdravi mladim risarjem —
11.00 Pozor, nimaš prednosti’
— 12.15 Zabavna glasba -*
12.15 Kmetijski nasveti — 12.25 
Opoldanski spored lahke glas
be — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30-14.35
Glasbeni sejem 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozd
ravljajo — 15.15 Zabavna glas
ba — 15.40 Literarni sprehod
— 16.00 Vsak dan za vas —
17.05 Glasbena medigra — 17.15
Turistična oddaja — 18.00 Po
ročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 Zabavne me
lodije iz Sovjetske zveze —
18.45 Kulturna kronika — 19.00 
Obvestila — 19.05 Glasbene
razglednice — 19.30 Radijski
dnevnik — 20.00 Četrtkov ve
čer domačih pesmi in napevov
— 20.45 Lahka glasba — 21.00
Izročilo XX. stoletja — 21.40 
Dane Škerl: Serenada za go
dala — 22.10 Komornoglasben 
večer pri mlajših slovenskih 
skladateljih — 23.05 Plesna
glasba — 24.00 Zadnja poroči
la in zaključek oddaje

PETEK
12. junija

5.00-8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 6.20-
6.35 Tečaj srbskega jezika —
8.05 Lepe melodije za klavir 
in godala — 8,30 Slovenske 
narodne z narodno-zabavnimi 
ansambli — 8.55 Pionirski ted
nik — 9.25 Odmevi plesnih rit
mov nekdanjih dni — 10.15 
Nekaj odlomkov iz opere »Ma
tija Gubec« — 10.35 Novosti na 
knjižni polici — 10.55 Glasbe
na medigra — 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! — 12.05 Zabav
na glasba 12.15 Kmetijski nas
veti — 12.25 Opoldanski spored 
domačih melodij — 13.15 Ob
vestila in zabavna glasba
13.30 Domači in tuji glasbeni 
izvajalci — 14.05 Radijska šola 
za nižjo stopnjo — 14:35 Po
pevke in melodije iz Budim
pešte — 15.15 Napotki za turi
ste — 15.45 Jezikovni pogovori
— 16.00 Vsak dan za vas —
17.05 Iz slovanske simfonične
literature — 18.10 Pesmi borbe 
in dela — 1,8.30 Pripoveduje
nam... — 18.45 Iz naših ko
lektivov — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Zabavni zbori — 20.15 Teden
ski zunanjepolitični pregled
— 20,30 Violončelist Ciril Šker
janec z že izvajanimi, in še 
neizvajanimi posnetki — 21.00 
Godala v ritmu — 21.15 Odda
ja o morju in pomorščakih — 
22.10 Zaplešite z nami — 23.05 
Nočni obisk pri slovenskih 
skladateljih

SOBOTA
13. junija

5.00-8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 6.10-
6.35 Napotiti ta turiste — 6.20-
6.35 Nadaljevalni tečaj angle
ščine — 6.45-6.50 Pregled šport
nih prireditev za nedeljo — 

’ 6.05 Vedre melodije za konec 
tedna — 8.55 Radijska šola za 
nižjo stopnjo — 9.25 Kratek 
koncert orkestrov glasbenih 
šol — 9.45 Latinsko-ameriški 
ritmi — 10.15 V narodno za
bavnem tonu — 10,35 Zbor 
Rdeče armade — 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! — 12,05 Za
bavna glasba — 12.15 Kmetij
ski nasveti — 12.25 Vedri zvo
ki — 13.15 Obvestila in zabav
na glasba — 13.30-14.35 Glasbe
ni sejem — 14.35 Ntiti poslu
šalci čestitajo In pozdravljajo
— 15.15 Zabavna glasba — 
15.40 Amaterski zbori In soli
sti — 16.0.0 Vsak dan za vas —
17.05 Gremo v tdno — 17.33 
Pesmi in kleši jugoslovanskih 
narodov — 18.00 Poročila ak
tualnosti doma in v svetu — 
18.10 Recitali znamenitih pev
cev — 18.45 Novo v znanosti —
19.00 Obvestila — 19.05 Glasbe
ne razglednice — 19.30 Radij
ski dnevnik — 20.00 »Gosti v 
Velenju« — 21.10 Sobotni ples
— 22.10 Odaja za naše izseljen
ce — 23.05 Do polnoči v ples
nem ritmu — 24.00 Zadnja po
ročila ln zaključek oddaje
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NEDELJA
14. junija

5.00-8.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — 6.30«
6.35 Napotiti za turiste — 7.40 
Pogovor s poslušalci — 8.00 
Mladinska radijska igra — 3.35 
Zbor in godalni ansambel SGS 
iz Ljubljane pred mikrofonom
— 9.05 Naši poslušalci čestita
jo in pozdravljajo -I. — lo.OO 
Se pomnite, tovariši... -
10.30 Glasbena matineja —
11.30 Nedeljska reportaža —
11.50 Hammond orgle — 13.03 
Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo -II. — 13.10 Ob
vestila in zabavna glasba — 
13.30_za našo vas — 13.30 Kon
cert pri vas doma — 14.10
Koncertna glasba za vsako ra
bo — 15.Q5-19.00 »Danes popol
dne« — 16.00 Humoreska tega 
tedna — 19.00 Obvestila -
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Radijski dnevnik — 20.00 
Izberite svojo popevko — ai.oo 
Bčla Bartok — 2240 Plesna 
glasba — 23.05 Posnetki hr- 
vatske glasbe iz naših studiov
— 24.00 Zadnja poročila ln 
zaključek oddaje

PONEDELJEK /
15. junija

5.00-6.00 Dobro jutro! (pi
san glasbeni spored) — E 05 
Poje Akademski oktet — 8.25 
Lepe« melodije za klavir in 
zabavni orkester — 8.55 Za 
mlade radovedneže — 10.15
Trt godala — 10.35 Naš pod
listek — 10.55 Pozor, nimaš 
prednosti! — 12.05 Zabavna
glasba — 12,13 Kmetijski' na
sveti —1 12.25 Srečanje s slo
venskimi pevci zabavne glas
be — 13.15 Obvestila ln zabav
na glasba — 13,30-14.33 Glasbe
ni sejem — 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo 
— 18.13 Zabavna glasba —
15.45 S knjižnega trga — is.oo 
Vsak dan za vas — 17.05 Iz 
opernega albuma — 18.00 Po
ročila — aktualnosti doma ln 
v svetu — 18.10 Madžarski vo
kalni solisti in zabavni orke- 
širl — 18.45 Ddružba in čas —
19.00 Obvestila — 19.05 Glasbe
ne ■ razglednice — 19.30 Radij
ski dnevnik — 20.00-21.45 Sim
fonični koncert Orkestra Slo
venske filharmonije — 22.10
Popevke se vrstijo — 23.05 Li
terarni nokturno — 23.15 Noč
ni akordi — 24.00 Zadnja po
ročila in zaključek oddaje

• TOREK
16. junija

5.00-8.00 Dobro jutro! (pi
san spored) — 6,20—6.35 Začet
ni tečaj angleščine — 8.05 So« 
listični instrumenti v velikih 
zabavnih orkestrih — 8.35 20 
minut narodnih in domačih 
melodij — 8.55 Za šolarje — 
9.25 Ciganske napeve igra or
kester Kalman Lendvav
9.45 Pesmi Vasilija Mirka in 
Janka Ravnika — 10.15 Godala 
v tričetrtinskem taktu — 10.43 
Danilo Švara: IV. dejanje ope
re »Veronika Deseniška«
11.00 Pozor, nimaš prednosti! 
— 12.05 Zabavna glasba — 12.13 
Kmetijski nasveti — 12.25 Na 
obisku pri naših domačih vi 
žarjih — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba t— 13.30 Iz bale
tov »Ohridska legenda« in 
»Lectovo srce« — 14.05 Za šo
larje — 14.35 Poslušajmo har
monikarski orkester DPD 
Svoboda Šentvid — 15.15 Za
bavna glasba — 15.30 V tore« 
na svidenj e — 16.00 Vsak dan 
za vas — 17.05 Koncert po že
ljah poslušalcev — 18.10 So
vjetske popevke — 18.25 Ples
ni orkester RTV Ljubljana ln 
njegovi solisti —18.45 Na med
narodnih križ petjih — 19.00
Obvestila — 19.05 Glasbene raz
glednice ■— 19.30 Radijski dnev
nik — 20.00 Poje Komorn)
zbor RTV Zagreb — 20.20 Ra
dijska igra — 21.20 Večerna
glasba francoski in ruskih 
avtorjev — 22.10 Plesni zvoki

SREDA:
17. junija

5.00—8.00 Dobro jutro! (pfc 
san glasbeni spored) — 6.20—
6.35 Tečaj makedonskega jeti
ka — 8.05 Jutranji divertimen- 
fo — 8.55 Pisan svet pravljic 
in zgodb — 9.25 Iz praških 
plesnih dvoran — 10.15 Narod' 
na glasba iz Mehike — 10.43 
Človek in zdravje — 10,53
Glasbena medigra — 11.55 Po
zor, nimaš prednosti! — 12.03 
Zabavna glasba — 12.13 Kme
tijski nasveti — 12.25 Tako po
jo in igrajo v Sofiji — 13.13 
Obvestila in zabavna glasba
13.30 Koncertna glasba za vsak 
okus — 14.05 Za šolarje
14.35 Slovenski pevci zabavne 
glasbe — 13.15 Zabavna glasba
— 15.40 Komorni zbor RTV 
Ljubljana poje pesmi sloven
skih skladateljev — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.05 Chopin — 
skladatelj — 17.35 Iz fonotek« 
radia Koper — 18.00 Poročila
— aktualnosti doma in v sve-
tu — 18.10 Mojstri orkestrska 
igre — 18.45 Ljudski parla
ment — 19.00 Obvestila — 19.08 
Glasbene razglednice — 19.30 
Radijski dnevnik — 20.00 Tri
deset minut z velikimi zabav
nimi orkestri — 20.30 Gioač- 
chlno Rossini: Odlomki iz ope
re »Seviljski brivec« — 22.10 
Zaplešite z nami — 23.05 Lite
rarni nokturno — 23.15 Nočni 
koncert — 24.00 Zadnja por O*
čila in zaključek oddaje


